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حوادث ايران

آزارجنسى 100 دانشجو
 توسط پزشك ورزشى!

آمريكا: بيش از 100 دانشجوى سابق 
يك دانشگاه در اوهايوى آمريكا اعلام 
كردند كه از سوى پزشك اين دانشگاه 

مورد آزار جنسى قرار گرفته اند.
خبرگــزارى رويترز فــاش كرد كه 
تعداد زيادى از دانشجويان قديمى 
دانشــگاه اوهايو در آمريــكا اعلام 
كردند كه از ســوى يكى از پزشكان 
سابق دانشــگاه كه در سال 2005 

خودكشى كرد، مورد آزار جنسى قرار گرفته اند.
جزئيات رســوايى جنسى دكتر «ريچارد اســتراس» زمانى 
فاش شد كه پنج نفر از دانشجويان سابق اين دانشگاه به دليل 
سوءاستفاده جنسى از آن ها و عدم پيگيرى مقامات دانشگاه 

در خصوص اين موضوع، شكايت كردند.
ايــن دانشــجويان، «جيم جــردن»، نماينــده اوهايو در 
مجلس نماينــدگان آمريكا كه در آن زمان دســتيار مربى 
كشتى دانشــگاه اوهايو بود را هم به دليل اطلاع داشتن از 
اين رسوايى جنســى و بى توجهى به آن متهم كردند. اين 
درحالى است كه اين نماينده جمهورى خواه همه اتهامات 

را تكذيب كرده است.
ريچارد اســتراس در دهه هــاى 1970، 80 و 90 پزشــك 
رشته هاى ورزشــى دانشــگاه اوهايو بود. وى در سال 1998 
بازنشسته شد و در سال 2005 خودكشى كرد. مطرح شدن 
اتهامات عليه اين پزشك از ماه آوريل سال جارى ميلادى آغاز 
شد، يعنى زمانى كه دانشگاه اعلام كرد تحقيقاتى را عليه يكى 

از پزشكان سابق آغاز كرده است.
بنابر اعلام اين دانشــگاه، در مصاحبه هايى كه با حدود 200 
دانشجوى سابق شد، مشــخص شد كه بيش از 100 دانشجو 
قربانى سوء استفاده جنسى اين پزشك شده اند. اين دانشگاه 
همچنين اعلام كرد كه اين اتهامات جنسى مربوط به سال هاى 
1979 تا 1997 است و دانشجويان سابق رشته هاى مختلف 
ورزشى و حتى بيماران اين پزشك مورد سوءاستفاده جنسى 

ريچارد استراس قرار گرفته اند.
در ســال هاى اخير، رســوايى هاى جنسى مشــابه گريبان 
مقام هاى عالى رتبه چندين دانشگاه و مؤسسه آموزش عالى 
آمريكا را گرفته اســت. از جمله اين دانشــگاه ها مى توان به 
دانشگاه هاى دولتى پنسيلوانيا، ميشيگان و جنوب كاليفرنيا 

اشاره كرد.(باشگاه خبرنگاران)

توسط مادر سنگدل صورت گرفت
قتل پسر 2 ساله

 به خاطر خيس كردن جاى خواب! 
آمريكا: طبق گزارش پزشكى قانونى آمريكا، پسر دو ساله 
به علت فشردن كمربند دور گردنش خفه شده و جان خود 
را از دست داده است. «كاترينا شــانگرس» 30 ساله پس 
از آنكه پسرش را حلق آويز كرد، همســايه هايش ماجراى 
جنايت را به پليس اطلاع دادند. مادر جنايتكار در اظهارات 
خود به افســر پرونده گفت: خيس كردن تخــت بچه واقعاً 

نفرت انگيز است. 
بــوى نامطبوعى كه كل خانه را برداشــته بــود مرا عصبى 
كرد. به خاطر همين دســت به اين كار زدم. پليس پس از 
ثبت اظهارات مادر قاتل، او را به دادگاه فرســتاد. در ادامه 
طبق رأى هيئت منصفه، كاترينا به 40 سال زندان محكوم 

شد.(به گزارش قدس آنلاين) 

مديركل امنيتى و انتظامى استاندارى كردستان:
11نفر در مرز مريوان به شهادت رسيدند 

باشگاه خبرنگاران: مديركل امنيتى و 
انتظامى استاندارى كردستان از شهادت 
11 نفر در مرزهاى مريــوان خبر داد. 
ميرزايى مديركل امنيتــى و انتظامى 
استاندارى كردستان گفت: در درگيرى 
مسلحانه اى كه بامداد شنبه گذشته در 
مرزهاى شهرستان مريوان بين گروه هاى 

تروريستى و معاند با نيروهاى نظامى كشورمان به وقوع پيوست، 11 نفر شهيد 
و هشت نفر نيز زخمى شــدند . وى افزود: هنوز هويت گروه هاى تروريستى 
مشخص نشده و هيچ حزب يا گروهى مسئوليت اين حمله را بر عهده نگرفته 
است . ميرزايى اضافه كرد: تشييع پيكر شهداى اين حادثه تروريستى عصر روز 
گذشته در مريوان برگزار شد. در اين درگيرى، مهراب عبدى، قانع كرم ويسه، 
فرزاد رحيمى ، ابراهيم حضرت عبدالرحمــن خالدى، ايرج رحيمى نيا، آرام 
فيضى، شادمان مرادى، برهان معين پور، طالب محمودى و آرش رضايى حين 

تامين امنيت كشور به درجه رفيع شهادت نائل آمدند.

راننده يك آمبولانس در كامياران 
هدف سوء قصد قرار گرفت

باشــگاه خبرنگاران: مدير روابط عمومى جمعيت هلال احمر استان 
كردســتان گفت: تيراندازى افراد ناشناس به سمت آمبولانس هلال احمر 
در شهر كامياران، باعث مرگ راننده شد. بابك قنبرى ، مدير روابط عمومى 
جمعيت هلال احمر استان كردستان افزود: نيمه هاى شب شنبه گذشته، 
سرنشينان يك دستگاه پژو206 به سمت راننده آمبولانس آتش گشودند كه 
در پى اين اقدام راننده كشته شد.  مدير روابط عمومى جمعيت هلال احمر 

استان كردستان بيان كرد: هنوز جزئيات اين حادثه مشخص نشده است.
رد پاى گروهك هاى ضد انقلاب در تيراندازى به يك دســتگاه 

آمبولانس
رئيس كل دادگســترى استان كردســتان هم در اين باره گفت: به جهت 
پيگيرى موضوع پرونده قضايى در خصوص اين حادثه تشكيل شده است. به 
احتمال زياد اين اقدام توسط گروهك هاى ضدانقلاب صورت گرفته است.

وى افزود: افراد ديگرى در اين رابطه زخمى و مجروح نشــده اند و تلاش 
دستگاه قضايى براى دستگيرى ضاربان متوارى شده ادامه دارد. آن گونه 
كه در رسانه ها عنوان شده است، در تيراندازى جاده سنندج - كامياران، 
عاملان اين اقدام، در حالى كه صورت خود را با ماسك پوشانده بودند، سوار 
بر يك دستگاه خودروى 206 حين سبقت از آمبولانس دهها تير به سمت 
خودرو شليك كردند. پس از اصابت گلوله ها، آمبولانس از مسير منحرف 

و راننده نيز فوت كرد.

كشف 10 تن كنجد قاچاق در محور گناباد- مشهد
خط قرمز: جانشين فرماندهى انتظامى استان از كشف محموله 10 تنى كنجد 
قاچاق در بازرسي ازيك دستگاه كاميون خبرداد. سرهنگ ابراهيم قربان زاده 
در تشريح اين خبر گفت: در پى كســب اطلاعاتي مبني بر قاچاق محموله 
كنجد از شهرستان زاهدان به مشهد، دستورات لازم براي ردزني اين محموله 
صادر شد. وى افزود: پس از تكميل تحقيقات ميدانى و كنترل و مراقبت هاى 
پوششى پليس، مأمور ان ايستگاه بازرسي «شهيد سالارى» شهرستان گناباد 
وارد عمل شده و خودروى كاميون حامل محموله قاچاق را در محور گناباد به 
تربت حيدريه شناسايى و متوقف كردند. قربان زاده گفت: پليس در بازرسى از 

كاميون مذكور حدود 10 تن كنجد قاچاق كشف كرد.
وي در ادامه گفت: ارزش ريالي محموله كشف شده برابر اظهار نظر اوليه 

كارشناسان مربوطه بيش از 391 ميليون ريال برآورد شده است.

حوادث جهان

مديركل امنيتى و 
انتظامى استاندارى كردستان از شهادت 
 نفر در مرزهاى مريــوان خبر داد. 
ميرزايى مديركل امنيتــى و انتظامى 
استاندارى كردستان گفت: در درگيرى 
مسلحانه اى كه بامداد شنبه گذشته در 
مرزهاى شهرستان مريوان بين گروه هاى 

 

عقيل رحمانى: سرپرســت دادسراى انقلاب 
مشهد گفت: براساس ماده 17 قانون اصلاح مبارزه 
با مواد مخدر، گذرنامه افرادى كه قصد انتقال مواد 
مخدر به خارج از كشور را داشته باشند از يك تا 
15 سال بسته به تكرار جرم، باطل شده و خود اين 

افراد ممنوع الخروج مى شوند.
باتوجه به فرا رسيدن ايام حج ابراهيمى و آغاز 
فعاليت شبانه روزى دستگاه هاى متولى براى 
هرچه با شكوه تر برگزار شــدن مراسم و اعزام 
خيل مشــتاقان به ســرزمين وحى، شنيدن 
برخى اخبار و حواشــى ناراحت كننده در اين 

رابطه دردآور است. 
از اين دست معضلاتى كه دستگاه قضايى همه 
ساله قبل از آغاز پرواز ها و حين اعزام مسافران 
نسبت به آن حساســيت فراوان داشته و حوزه 
دادستانى بارها در اين زمينه هشدار صادر كرده، 
مقوله حمل مواد مخدر توسط برخى از مسافران 
است. ممنوعيت حمل مواد مخدر به هر شكلى 
و در هر سفر خارجى از نظر قانون يكسان است، 
اما حساسيت ها در زمان آغاز مراسم حج بيشتر 
از قبل مى شود و به واسطه تدابير قضايى كه تا 
به امروز در اين زمينه اتخاذ شده است، شاهد 
كاهش كشفيات مواد مخدر از زائران سرزمين 

وحى بوده ايم. 
در همين راستا سرپرســت دادسراى انقلاب 
مشهد به قدس گفت: دستگاه قضايى همه ساله 
و همزمان با آغاز مراسم باشكوه حج ابراهيمى، 
تمركز ويژه اى روى موضوع انتقال مواد مخدر 
از سوى برخى از زائران به خارج از كشور داشته 

و دارد.
در اين زمينه بارها جلسات مشتركى با متوليان 
امر داشته ايم و خواســتار نظارت بيشتر روى 
موضوع چه قبــل از اعزام و چه حيــن اعزام 

مسافران بوده ايم.
وى بيان داشت: خوشبختانه تا به امروز قاطعيت 
اعمال شده نتايج خوبى در برداشته و ما شاهد 
كاهش چشمگير افرادى بوده ايم كه در ايام حج 

قصد انتقال مواد به خارج از كشور را داشته اند.
اين مقام قضايــى در زمينه برخــوردى كه با 
مسافران پرواز هاى خارجى حامل مواد مخدر 
مى شــود، گفت: قانون گذار براى اتباع ايرانى 
كه به هر نحوى قصد انتقال مواد مخدر به خارج 
ازكشور را داشته باشند جرايمى  در نظر گرفته 

اســت، در مرحله اول گذرنامــه فرد متخلف، 
بين يك تا پنج سال باطل مى شود، اگر مسافر 
مذكور باز هم پس از گذشت مدت زمان ابطال 
گذرنامه، دوباره مرتكب همين جرم شود، اين 
بار گذرنامه او بين 5 تا 15 سال باطل و متخلف 

ممنوع الخروج مى شود.
سرپرست دادســراى انقلاب مشهد ادامه داد: 
متأسفانه  باوجود هشدار هاى داده شده در اين 
ايام خاص، هســتند برخى افراد كه به واسطه 
عدم اقدام بــه موقع براى ترك مــواد مخدر و 
استمرار وابستگى به مواد مخدر، تصور مى كنند 
مى توانند مواد مخدر را با شيوه هاى مختلفى از 

كشور خارج كنند.
نمونه هايى داشــته ايم كه فرد متخلف داخل 

شكلات هاى بسته بندى شــده را تخليه و به 
جاى آن مواد مخدر جاسازى كرده بود. در مورد 
عينى ديگر، فردى كه وابســتگى شديدى به 
مواد مخدر داشت برخى البسه خود را آغشته 
به مواد مخدر كرده بود به تصور اينكه مى تواند 

مواد مخدر را از گيت هاى بازرسى عبور دهد.
سرپرست دادسراى انقلاب مشهد عنوان كرد: 
در اين زمينه مأمور ان ســپاه فرودگاه شهيد 
هاشــمى نژاد و ديگر عوامل انتظامى بســيار 
هوشــيارند و دقت عمل بالايى در كشف اين 

گونه تخلفات دارند. 
اين مقام قضايى اضافه كرد: نبايد اين گونه باشد 
كه اين افراد براحتى از فيلتر هاى قانونى گذاشته 
شده براى حضور در سرزمين وحى عبور كنند، 
چرا كه قبل از فرا رسيدن زمان پرواز دستگاه هاى 

متولى تست هاى اعتياد و... از زائران گرفته اند.
حتى افرادى كه وابستگى به مواد مخدر دارند 
بايد قبل از فرا رســيدن موعد اعزام نسبت به 
ترك و دورى از مواد مخدر اقدام نمايند، چرا كه 
زمان اعزام با قاطعيت با اين گونه موارد برخورد 

قانونى خواهد شد.
وى تصريح كرد: در عين حال زمانى كه ماجرا لو 
مى رود و مواد مخدر از مسافرى كشف مى شود، 
ديگر مجوز خروج از كشور براى وى طبق قانون 
صادر نمى شود و سال ها انتظار به واسطه توجه 

نكردن به هشدار ها و قوانين از بين مى رود.
علاوه بر نرفتن به حج، مشكلات خانوادگى كه 
براى برخى از زائران پيش خواهد آمد هم بايد 

مد نظر مسافران باشد.

سرپرست دادسراى انقلاب مشهد:

گذرنامه زائران حامل مواد مخدر باطل مى شود

 خط قرمز:فرمانــده انتظامى مشــهد از 
درگيرى مســلحانه فرد شــرور با دو مأمور  
كلانترى رسالت مشــهد و كشف سه قبضه 

اسلحه خبر داد.
 سرهنگ اكبر آقا بيگى در تشريح درگيرى 
بامدادى مأمور ان پليس با يك شرور مسلح 
گفت: ســاعت 6 بامداد روز گذشته يكى از 
تيم هاى تجســس كلانترى رسالت در حال 
گشتزنى در محدود اســتحفاظى خود، به 
راكب يك دستگاه موتورسيكلت آپاچى كه 
به صورت مشــكوك در حال پرسه زنى در 
منطقه بود در حالى ظن بردند كه موتور سوار 

يك كوله پشتى هم به همراه داشت.
فرمانده انتظامى مشهد افزود: مأمور ان پليس 

بسرعت موتورسيكلت را متوقف كردند. در 
ادامه از راكب موتو ســيكلت خواسته شد تا 
در كوله پشــتى اش را باز كند و پس از آن از 
كوله پشتى فاصله بگيرد. سرهنگ آقا بيگى 
ادامه داد: در يك لحظه مأمور ان متوجه وجود 
يك قبضه سلاح وينچستر و يك قبضه كلت 
كمرى در كوله پشتى مى شوند؛ در اين هنگام 
مأمور ان پليس از شرور مسلح مى خواهند از 
كوله پشتى فاصله بگيرد و بدون هيچ گونه 
حركتى خود را تســليم قانون كند. در ادامه 
مأمور ان به قصد دستگيرى فرد مسلح وارد 
عمل شدند،اما فرد شــرور در يك لحظه به 
سمت مأمور  وظيفه شــناس حمله ور شده 
و با چاقويى كه در لباسش مخفى كرده بود، 

ضربه اى به پهلوى مأمور  پليس زد.
فرمانده انتظامى مشــهد ادامه داد: در ادامه 
مرد شرور بســرعت يكى از اســلحه ها را از 
داخل كوله پشــتى خارج كرده و درگيرى 

مسلحانه اى را آغاز كرد.
سرهنگ اكبر آقا بيگى اظهار داشت: مأمور  
نيروى انتظامى در حالى كــه از ناحيه پهلو 
زخمى شده بود، باشليك به موقع به پشت 
بدن مرد شرور مانع متوارى شدن او از محل 
شد. در ادامه شرور مســلح باز هم به سوى 
مأمور ان قانون آتش گشــود و باعث شد تا 
مأمور  پليس از ناحيه دست و سرباز وظيفه 
همراه وى هم از ناحيــه ران پا مورد اصابت 

گلوله قرار بگيرد.

وى تصريح كرد: در حالــى مقاومت جانانه 
مأمــور ان وظيفــه شــناس از فــرار متهم 
جلوگيرى كرد كه شهروندان حاضر در محل 
با احساس وظيفه به موقع نقش بسزايى در 

دستگيرى شرور مسلح داشتند. 
وى با اشــاره به اينكه در ادامه مأمور  نيروى 
انتظامى، سرباز وظيفه و شرور مسلح به مركز 
درمانى منتقل شــدند و تحت مراقبت هاى 
ويژه پزشــكى قرار گرفتند گفت: مأمور ان 
كلانترى رسالت پس از انجام هماهنگى هاى 
مورد نياز، در بازرسى از منزل مسكونى متهم 
نيز يك قبضه اسلحه كلت و تعدادى سلاح 
سرد كشف كردند. تحقيقات پليسى در اين 

زمينه همچنان ادامه دارد.

مقاومت مأمور ان وظيفه شناس مانع فرار يك شرور مسلح شد 
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«احمد قوام»
 31 تيرماه 1334 درگذشت

مرد  هميشه  در چرخش

گزارشى از آغاز دور جديد تمرينات تيم ملى كشتى آزاد 

سرشاخ مردان خادم  
براى رقابت هاى آسيايى و جهانى

گفت وگو با سروش صلواتيان
 كه صداى مردم محروم جنوب كرمان شده است

سروش جازموريان

روح ملكوتى آيت االله حاج شيخ مرتضى تهرانى به آسمان پيوست 

اى خوش آن روز كه پرواز كنم تا برِ دوست...
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مردم

جازموريان به روايت صلواتيان (2)جازموريان به روايت صلواتيان (1)

پيشنهاد  سفر

درباره چشمه آب معدنى روستاى باغچه 
كه وسط يك دشت قرار دارد 

چشمه گراب؛  ناشناخته و اسرارآميز

 مردم/ حسن احمدى فرد  دهانه آتشفشان تمامى ندارد. هيچ كس 
نمى داند از زير به كجا مى رسد. حتى چند غواص هم كه آمدند، نتوانستند 

انتهاى دهانه را پيدا كنند؛ آب چشمه، يخ نمى زند.
«پشت در پشت، كسى يادش نمى آيد در يخبندان هاى چله زمستان هم، 
آب چشمه يخ زده باشد. مبادا يك وقت به سرتان بزند كه از بالاى بلندى، 
توى آب شيرجه بزنيد. آبتنى بكنيد، اما با احتياط. آنجا چند تايى طناب 
هست. طناب ها را به كمرتان ببنديد كه غرق نشويد. چند سال پيش، يك 
نفر از همان بالا پريده توى آب و ديگر بالا نيامده است...» اين ها باور اهالى 
روستاى «باغچه» درباره چشمه آب معدنى است. اهالى باغچه اصرار دارند 
اين ها را به همه تازه واردها بگويند؛ مبادا يكى شان هوس كند بى گدار به 
آب بزند. چشمه آب معدنى باغچه، نه در دامنه هاى سرسبز رامسر است و نه 
در كوهپايه هاى اردبيل، بلكه در وسط دشت خشك مشهد قرار گرفته است. 

 رؤياى فراموش شده يك روستا
«باغچه» روزگارى براى خودش، روســتاى آبادى بوده اســت. اهالى اش، 

كشت و كارى داشته اند و گاو وگوسفندى.
 روستايشان در حاشيه يك جاده قديمى قرار داشته كه مشهد و فريمان 
را به نيشــابور و تربت حيدريه مى رسانده است. بزرگراه «مشهد- باغچه» 
كه كشيده شد، نام باغچه هم سر زبان ها افتاد. اما هيچ كس پيش بينى 

نمى كرد كه همين جاده، سبب بى رونقى اين روستاى قديمى بشود.
 اسم بزرگراه، شد باغچه، اما خود روستا به فراموشى سپرده شد. هر چه 
جاده جديد رونق گرفت، روستا كه حالا از مسير رفت و آمد مسافرها دور 
شده بود، از رونق افتاد. حالا سال هاست هيچ كس يادش نمى آيد كه چرا 
نام اين بزرگراه 40 كيلومترى، «باغچه» است. روستاى باغچه اما همچنان 
هست؛ تكيده و تنها و خلوت و خاك گرفته در حاشيه شرقى بزرگراه، در 2 
كيلومترى شهر شلوغ مُلك آباد كه به لطف بزرگراه، توانست جاى باغچه را 
بگيرد.  مسير ملك آباد به باغچه، يك مسير فرعى است كه از زير بزرگراه 

مى گذرد و ملك آباد را به فريمان و سرخس پيوند مى دهد.
 اين مســير فرعى، از كنار روستاى باغچه مى گذرد و به «سنگ بست» و 
ايستگاه راه آهنش مى رسد. اين جاده هم مانند روستاى باغچه، از رونق 
افتاده اســت و تنها هر از گاه، ماشــينى از آن مى گذرد. «چشمه گراب» 

درست در كنار همين جاده قرار دارد.

 از زرد ليمويى تا سرخ مسى
«گَراب» اســم عمومى همه چشــمه هايى اســت كه آب هاى معدنى با 
تركيبات شــيميايى دارند. گراب، احتمالاً به معناى چشمه اى است كه 
آبش تند و تيز است يا احتمالاً به معناى آبى است كه بيمارى هاى پوستى 
را درمان مى كند. «چشمه گراب مشهد» يك مجموعه چشمه آب معدنى 
است كه در يك محوطه چند هكتارى پراكنده اند. اصلى ترين چشمه و پر 
آب ترين شان، در دل حفره اى بالاى يك تپه سنگى قرار دارد. تپه، تقريباً 
15 تا 20 متر از سطح منطقه بلندى دارد و حفره، تا به سطح آب برسد، 
تقريباً 6 تا 8 متر، گود است. در كنار اين چشمه اصلى، ده، دوازده چشمه 
ريز و درشت ديگر هم هست كه اطراف چشمه اصلى پراكنده اند. آب همه 
چشمه ها، كم و بيش كدر است و هر جا رسوب كرده، طيفى از رنگ هاى 
زرد ليمويى تا سرخ مســى به جا گذاشته است. چشمه ها آن قدرها پر 
آب نيستند. از هر كدام از چشمه ها، جوى باريك آبى به بيرون مى ريزد. 
جويى كه چند مترى را خيس كرده و به پايان رسيده است. شكل سنگى 

محوطه، البته منحصر به فرد و زيبايى چشمه ها را بيشتر كرده است.

 آب گازدار چشمه «گررو»
دهانه سنگى چشمه، 10 متر قطر دارد. قطر دهانه چشمه هم به 7 متر 
مى رســد. آب كدر چشمه اصلى، سبز يشمى است و كم و بيش از همه 
جاى آن، گاز ساطع مى شود. حباب هاى گاز را همه جاى چشمه مى شود 
ديد كه از عمق چشمه بالا مى آيند و به سطح آب مى رسند. اين چشمه، 
همان چشــمه اى است كه نزد اهالى باغچه، به چشمه «گررو» (تلفظى از 
گراب) معروف است. جوان ها و نوجوان هاى باغچه، گاهى هم تنى به آب 
چشمه مى زنند. دماى آب چشمه، با دماى محيط يكى است، اما هر جا 
كه پوست بدن، نازك تر باشد، تن را مى سوزاند. اهالى معتقدند آب چشمه 
خاصيت درمانى دارد. همان طور كه اهالى مى گويند، با شنا كردن و فرو 
رفتن در آب، نمى شــود عمق دهانه را پيدا كرد. آب چشمه، چشم ها را 

مى سوزاند و طعمش، كمى به ترشى و تلخى مى زند.
 چند تايى طناب رنگ به رنگ هم هست كه شناكننده ها، همان ها را به 
كمرشان مى بندند تا اتفاقى براى شان نيفتد. چشمه گراب، فضاى نسبتاً 
كوچكى براى شنا كردن است، اما شنا كردن در آب حفره اى كه عمقش 
معلوم نيست، تجربه بى نظيرى است؛ حفره اى كه با وجود برخى مطالعات 

زمين شناختى، همچنان ناشناخته و اسرارآميز است.

 جلوه اى زنده از طبيعت
اثر طبيعى ملى چشمه گراب را نه فقط مشهدى ها كه خيلى از اهالى ملك 
آباد هم نمى شناسند؛ اما سنگبرهايى كه سال هاى پيش به جان سنگ ها 
افتادند، منطقه را خوب مى شناسند. بخش هايى از محوطه سنگى چشمه، 
از آسيب سنگبرى ها دور نمانده است. اما چشمه گراب به عنوان جلوه اى 
زنده از طبيعــت، باز هم به حيات خود ادامه داده اســت. از ديواره هاى 
فضاهاى مكعبى كه حاصل برش هاى سنگبرهاســت، آب اندك چشمه، 
جريان پيدا كرده است و منظره بى نظيرى از رسوبات رنگى را بر ديواره ها 
ساخته است. رسوبات رنگى حالا ديگر به لايه هايى سنگى بدل شده اند و 

بى شباهت به تابلوهاى نقاشى نيستند.
اثر طبيعى ملى چشمه گراب حالا تحت نظارت اداره كل محيط زيست 
خراسان رضوى قرار دارد، اما همه حضور و بروز اين نهاد، به شكل سردر 
بزرگى است كه روى جاده ورودى محوطه ساخته شده است. با وجود اين، 

گويا، دست سنگبرها از محوطه چشمه كوتاه شده است.

10

   از اينجا شــروع كنيم كه در حال حاضر 
مشغول چه كارى هستيد، هنوز هم جازموريان 

هستيد؟
من در حال حاضر براى پيگيــرى درمان دو نفر از 
بچه ها به تهران برگشتم. ان شاءاالله در چند روز آينده 

دوباره به منطقه بر مى گردم.

 تا به حال چند نفر را براى درمان به تهران 
برده ايد؟

تا حالا 35 نفر. متأسفانه دو نفر از بيمارانى كه به تهران 
آورده ايــم به علت تأخير در درمان و پيگيرى نكردن 
بيمارى، خيلى به زندگى و زنده ماندن آن ها اميدى 
نيست مگر اينكه خداوند كمك كند و اتفاقى بيفتد.
هر دو نفر مشكل قلبى دارند و چون به موقع درمان 
نشده اند، الان نياز به پيوند قلب و ريه دارند در صورتى 
كه اگر اين دو نفر زودتر به پزشك مراجعه مى كردند 
كار به اينجا نمى كشيد. اگر زودتر اقدام مى شد با يك 
جراحى عمل قلب باز مشــكل آن ها حل مى شد نه 
اينكه لازم باشــد كه پيوند قلب و ريه همزمان انجام 
بشــود كه احتمال موفقيت هم كمتر بشود. يكى از 

بچه ها 13 و يكى از آن ها 14 سال سن دارد.

 برگرديم به گذشته و به سال قبل و اولين 
بارى كه گذرتان به جازموريان افتاد از شروع 

اين ماجرا بگوييد.
يكى از دانشجويان برادرم اهل همان جنوب كرمان 
بود و كارهاى خيرخواهانه اى انجام مى داد. من هم از 
برادرم درباره كارهاى خير خواهانه اى كه اين دانشجو 
انجام مى داد چيزهايى شنيده بودم و كنجكاو شدم 

كه بروم و منطقه را از نزديك ببينم.
كنجكاو شــده بودم كه يعنى ممكن است در ايران 
آدم هايى باشند كه فقط نان بخورند و يا شناسنامه 
نداشــته باشند؟ زمان زلزله كرمانشاه بود و من تازه 
از كرمانشاه برگشته بودم براى همين در اينستاگرام 
مطلبى نوشتم و درخواست كمك كردم، عده اى از 
آدم هايى كه من را به خاطر سفرهايم دنبال مى كردند 
با اين اطلاع رســانى براى خريد كمك ها به كمكم 
آمدند. يادم هســت همان زمان حدود 15 ميليون 
تومان پول جمع شد و من هم براى اينكه به اعتماد 
مردم احترام بگــذارم آن را در تهران خريد كردم تا 

همان جا گزارش كارم را به مردم بدهم.
وقتى خريد انجام شد با يكى از دوستانم كه بلوچ بود 
و در بندر عباس زندگى مى كرد تماس گرفتم كه با 
من همراه بشود، فكر كردم به منطقه اى مى رويم كه 
بلوچ هســتند و حضور دوستم كه از همان فرهنگ 
است مى تواند به من كمك كند. دوستم لطف كرد 
و از بندرعباس خودش را به تهران رساند و زمينى با 
ماشين من به سمت كرمان راهى شديم، در حالى كه 

با خودمان كمك هاى مردمى را مى برديم.

 اولين مواجهه شما با منطقه چگونه بود؟
صحنه اى كه تا هميشه در ذهن من خواهد بود صحنه 
برخورد يكى از بچه ها به اســم ساميه با ميوه اى بود 
كــه به او دادم. براى خودمان مقدارى ميوه و از جمله 
پرتقال خريده بوديم و اولين صحنه اى كه خيلى برايم 
تأثيرگــذار بود وقتى بود كه به ســاميه پرتقال دادم. 
ساميه وقتى پرتقال را گرفت آن را با پوست خورد. اول 
فكر كردم كه دوست دارد آن را با پوست بخورد مثل 
آدم هايى كه كيوى را با پوســت مى خورند اما وقتى 
علت را پرسيدم دوســتم توضيح داد كه دخترك تا 
آن روز پرتقال نخورده است. ديدن اين صحنه خيلى 
برايم غم انگيز و باور نكردنى بود. من آذرماه به منطقه 
رفته بودم و آنجا متوجه شدم كه با سرد شدن هوا اين 
بچه ها يك يا دو ماه حمام نمى كنند چون بايد براى 
حمام كردن در پيت هاى حلبى براى خودشان آب گرم 
كنند. مورد ديگرى كه در ابتداى سفرم ديدم و خيلى 
برايم دردآور بود ديدن پسر بچه اى بود كه از زمان تولد 
يك ماه و نيم فقط آب قند خورده بود چون مادرش با 
تغذيه بد شيرى نداشت كه به بچه اش بدهد. ديدن اين 
صحنه ها باعث شد كه من در جايى مثل جاز موريان 
ماندگار شــوم تا بتوانم به سهم خودم و با كمك هاى 

مردمى براى مردم محروم منطقه قدمى بردارم.

 گويا غير از سر زدن به روستاها به بيابان ها 
هم رفتيد؟

بله. بعد از رساندن مقدارى از كمك ها به روستاييان 
بــه دنبال هدف اصلى خودمــان راه افتاديم، جايى 
كه يك ســاعت جلوتر از روستا بود. آنجا تعدادى از 
خانواده ها زندگى مى كردند كه كار آن ها نگهدارى از 
شتر بود آن هم در شرايط سخت بيابان و با كمترين 
امكانات. صحرا و بيابان كــه مى گويم همان تالاب 

جازموريان است كه متأســفانه خشك و به بيابان 
تبديل شد؛ جالب اســت بدانيم كه جاز به معناى 
علف و موريان به معناى علف فراوان اســت اما حالا 
از آن نام تنها خشكسالى اش مانده است؛ يعنى جايى 
كه در گذشــته انبار علوفه ايران بود حالا تبديل به 
بيابان شده است. ســال 70 سد جيرفت را زدند و 
سهم حقآبه جازموريان نيز قطع شد و خلاصه بيابان 

جازموريان شكل گرفت.
طبق آمارها 25 درصد از ريزگردهاى داخلى ايران را 

جازموريان توليد مى كند.

 طبق معمول كارشناسى هاى نادرست؟
بله بايد گفت كارهاى كارشناسى نشده و حركت هاى 
اشتباه اين مشــكلات را به وجود آورد، زندگى اين 

مردم به جازموريان وابسته بود.

 مثل خشك شــدن هامون و از بين رفتن 
زندگى تعداد زيادى از آدم ها كه وابسته به آن 

بودند؟
دقيقاً همين طور اســت. اين جا هم عوامل انسانى 
باعث خشك شدن يك تالاب بزرگ شد و به طبع 

آن مردم بى پناه آسيب ديدند.

 تا حــالا چند ماه در جنوب كرمان بوديد و 
بيشتر در چه منطقه اى؟

من بعد از زلزله كرمانشــاه رفتــم و الان6 ماهى 
مى شود كه در منطقه هستم و بيشتر در روستاهاى 
قلعه گنج. در آن منطقه 80 درصد آدم ها با يارانه 
زندگى مى كنند و به همين دليل مبلغ يارانه قطع 
بشود زندگى خيلى ها سخت تر مى شود. خيلى از 
آدم ها در اين منطقه قبل از خشك شدن تالاب و 
قبل از اين خشكســالى ها، نان زور بازوى خود را 
مى خوردند اما در حال حاضر چشم آن ها به يارانه 
مى باشد. در دوره احمدى نژاد براى تعدادى از اين 
آدم ها مسكن ســاختند اما اين مسكن فقط يك 
مكعب اســت و نه بيشتر چون نه آشپزخانه دارد 
و نه حمام و دستشويى؛ حتى بيرون از خانه هاى 
آن ها هم برايشان حمام و دستشويى ساخته نشده 
اســت! من از بخشــدارى مركزى قلعه گنج آمار 
گرفتــم و بر طبق آمارى كه به مــن داده اند 60 

درصد مردم دستشويى ندارند. 

 پس ايــن آدم ها براى دستشــويى چه 
مى كنند؟

از دستشويى مشــترك استفاده مى كنند و يكى از 

برنامه هايى كه دارم ساخت تعدادى دستشويى براى 
خانواده هايى است كه دستشويى ندارند. براى ساخت 
دستشويى ها از خانواده ها خواسته ام خودشان چاه 
دستشــويى را حفر كنند تا بقيه كار را ما به كمك 

خيرين انجام بدهيم.

 داشتيد از حركت تان به سمت بيابان براى 
رسيدن به خانواده هاى مى گفتيد كه نگهدارى 

شتر هاى ديگران شغل آن ها مى باشد.
بله.بلدى با ما همراه شده بود تا ما را به مقصد برساند. 
يك ســاعت رانندگى كرديم و سرانجام به تپه هاى 
ماســه اى رســيديم كه بايد از آن بــالا مى رفتيم، 
خوشبختانه چون ماشــينمان دو ديفرانسيل بود 
توانســتيم از تپه ها رد بشــويم. بعد رســيديم به 
خانواده هايى كه در آن بيابان سالانه با هزينه اى كم 

شترهاى ديگران را نگهدارى مى كنند.
نكته جالب برايم اين بود كه تا آن ها ما را ديدند فرار 

كردند چون آن ها بندرت آدم مى بينند.
براى تردد از موتور اســتفاده مى كنند و شايد هر از 
گاهى ارباب يعنى صاحب شترها هم به آن ها سرى 
بزند. بدون اغراق مى گويم چند نفرى كه آنجا زندگى 
مى كردند و البته در حال حاضر جايى مستقر شده اند، 

حتى بلد نبودن از يك تا 10 بشمارند. روزهاى هفته 
را هم نمى شناختند و نمى دانستند هفته و ماه و سال 
يعنى چه. يادم هست از پيرمردى سنش را پرسيدم 
و او سنش را چند ماه گفت. آن ها كاملاً يك زندگى 
بدوى داشتند براى همين وقتى تعدادى از اين آدم ها 
را براى مداوا به تهران آورديم بلد نبودن درســت از 
دستشويى استفاده كنند چون سنگ توالت نديده 
بودنــد و هر چه بود در همان بيابــان بود و در آب 
مــورد نياز خود را از چاه بيرون مى آوردند آن هم نه 
به وســيله موتور، بلكه به كمك سطل هايى كه از 
لاستيك تراكتور و چيزهاى ديگر ساخته بودند.آن 
جا با صحنه هايى از زندگى بدوى اين آدم ها مواجه 
شدم، بچه هاى معصومى كه بايد كودكى نمى كنند و 

همبازى آن ها خاك است و خاك.

 براى بردن افراد مريض با مشكلى روبه رو 
نبوديد؟ خانواده ها رضايت مى دادند؟

بعضى ها رضايــت مى دادند و بعضى ها را بايد به هر 
طريقى كه بود راضى مى كرديم. بعضى وقت ها بايد 
خانواده را راضى كرد كه با انتقال فرزندش به تهران 
موافقت كند. بعد در صورت موافقت بايد فرد بيمار به 
بندرعباس منتقل شود و از آنجا هوايى به تهران بيايد. 
اينجا يك بخش مشكل اين است كه بعضى از اين 
افراد تا بحال شناسنامه نداشته اند اما خوشبختانه در 
فرودگاه هاى بندرعباس و تهران با ما براى انتقال اين 
بيماران همكارى خوبى شده است و در حال حاضر 
همه شناسنامه دار شدند. ما از در خانه اين افراد آن ها 
را بدون هزينه به تهران منتقل و درمان مى كنيم و 
بعد بدون هيچ هزينه اى كه پرداخت كنند آن ها به 

خانه برمى گردند.

 در تهران براى اسكان اين افراد چه مى كنيد؟
در تهران دفترى داشــتم كه براى همين بيماران 
تجهيز شــد و روزهاى اول كه بيماران به تهران 
منتقــل مى شــدند در ايــن دفتر اســكان داده 
مى شــدند اما بعد با گزارش هايى كه من از طريق 
اينستاگرام به مردم دادم خيريه اى پيدا شد و در 
اين بخش به ما كمك كرد هرچند اين بخش هم 

خالى از مشكل نبود.

 اين تبليغ در فضاى مجازى به كار شــما 
خيلى كمك كرده است؟

دقيقــاً همين طــور بارها شــده اســت وقتى به 
بيمارستان مراجعه مى كنم خيلى زود آشنا هايى 
پيدا مى شود كه فعاليت هاى من را از طريق پيجى 
كه ايجاد كــرده ام دنبال مى كننــد و اين كمك 

خوبى به ما شده است.

 در حال حاضر صفحه شما چه تعداد دنبال 
كننده دارد؟
25 هزار نفر.

 سروش صلواتيان مهم ترين كارى كه تا به 
حال براى مردم منطقه جازموريان انجام داده 

است چه كارى بوده است؟
 به نظر خودم مهم تريــن كارى كه تا به حال براى 
اين مردم مهربان و خونگرم كرده ام شناساندن آن ها 
و گفتن از آن ها براى مردم بوده اســت. وقتى شما 
از مسئله اى با مردم حرف مى زنيد آن مسئله براى 
بعضى ها دغدغه ايجاد مى كند و پيگير آن مى شوند. 
با گفتن از جازموريان، با گفتن از مشــكلات مردم 
كمك كرديم تا ديگران بدانند در اين بخش از كشور 
محروميت وجود دارد و به كمك اين مردم شتافتند. 
يادم هســت روزهاى اولى كه كمك رسانى را شروع 
كرديم هشتگى به نام جازموريان در اينستاگرام وجود 

داشت.
درباره مشــكل آب جازموريان بود تا مشكلاتى كه 
امروز ما مى بينيم ولــى از زمانى كه ما كارمان را با 
هشتگ جازموريان تنها نيست آغاز كرده ايم تا امروز 
با اين هشتگ 20 ميليون آدم عكس ديده اند، فيلم 
ديده اند، استورى ديده اند و... آن هم 20 ميليون آدم 

متفاوت نه 20 ميليون بار.

 تا قبل از شروع شدن ماجراى جازموريان 
چه مى كرديد؟

من سفر مى رفتم و از سفرهايم فيلم مى گرفتم. ايده ام 
اين بود كه مســتندى بسازم با اســم ايران را از بالا 
ببينيم.دوست داشتم جاهايى را نشان بدهم كه كمتر 
ديده شده است و بكر است.در حال ساخت مستند 
بودم كه ماجراى جازموريان پيش آمد و اولويت من 

شد.شغل ثابت و دولتى هم نداشته ام.

 مردم/ عباسعلى سپاهى يونسى  «تو چراغ خود برافروز تو يكى نه  اى هزارى» اين مصرع مولانا 
را خيلى دوست دارم. يك انرژى خاصى به آدم مى دهد تا درك كنيم هر كدام از ما اگر چه يك 
نفريم، اما مى توانيم هزاران نفر باشيم و سروش صلواتيان معناى اين مصرع زيباست. تا قبل از اين 
اگر نام جازموريان را مى شنيدم برايم تنها نام يك تالاب در نقطه اى از اين سرزمين پهناور بود 
اما حالا نام اين تالاب با اين شعار و پيام سروش پيوند خورده است كه جازموريان تنها نيست.او 
حالا صداى مردم محروم منطقه جنوب كرمان است و بايد هر كدام از ما به سهم خودمان جوابى 
مهربانانه به اين صدا بدهيم. بزرگى و بزرگوارى مى خواهد كه آدم از دلبستگى هاى روزانه خود 

بزند و براى كمك به ديگران و براى زنده نگه داشتن آيين مهربانان قدم بردارد.

از وقتى اين پويش را شروع كرديم، يه چيزى همش فكرمو مشغول كرده بود و شده بود جزو دغدغه هاى 
بزرگ ذهنم. تو اكثر روســتاهاى قلعه گنج متأسفانه به دليل بيكارى، ارزونى و راحتى بدست آوردن مواد 
مخدر، عده اى اعتياد دارند و اين مشــكل بزرگى براشون به وجود آورده با اينكه در آمد ناچيزى به دست 
مي آورند به جاى اينكه خرج بچه هاشون كنن صرف اعتيادشون ميشه و اين مشكل، موجب عقب موندگى و 
فقر تو اين منطقه شده. عده اى كه صبح رو پاى آتيش تو كپراشون به شب مي رسونن و هيچ فعاليتى ندارن 
و اين درد بزرگى واسه خونواده هاشونِ. همين شد كه تصميم گرفتيم پروژه ترك اعتياد رو استارت بزنيم. 
ما تا حالا 3نفر رو كه مشكل اعتياد داشتن به كمپ ترك اعتياد برديم كه يكى از اين 3نفر حسينِ.تصميم 
داريم از هر روستا چند نفر رو به كمپ ببريم تا با پاك شدنشون، انگيزه بيشترى براى افراد ايجاد بشه و اين 
هدف بزرگى براى ماتو اين منطقه است. فكر اين كه حسين چند روز ديگه پاك بر مي گرده پيش بلقيس و 
بچه هاش و يه درد از زندگيشون كم ميشه، هم خيلى خوشحالم مي كنهُ هم حس رضايت بهم ميده و هم 
مي تونم مصمم تر قدم به جلو بر دارم.  اين مردم خيلى ساده و باعزتن ومتأسفانه اين درد بزرگ كنار همه 
درداى زندگى روزمرشونه و ما فقط با حمايت و توجه شما مي تونيم دوباره اميد رو به خونه هاشون برگردونيم. 

و اينكه هيچ كدوم از اين آدما مقصر صددرصداين مشكل نيستند، شكى توش نيست. 

خيلى جالب و باور نكردنيه، تو دنيايى كه حرف از تكنولوژى و امكانات فوق پيشرفته است، 
آدم هايى هستند كه تو عمرشون بيشتر از يه تشت يا آبشخور شتر آب نديدن، بچه هاشون 
معنــى دريا رو نميدونن و حجم اين همه آب رو يه جا درك نمى كنند. اينجا تا چشــم كار 
مي كنه بيابون و ســرابه... اينجا آب مثل طلاست چون به سختى به دست مي آد. وقتى كه 
فهميديم اصلاً خبــر از دريا ندارن و نميدونن همچين جايى هم هســت، تصميم گرفتيم 
يه تجربه به ياد موندنى براشــون بســازيم كه يه خاطره شيرين تو ذهنشون ثبت بشه. به 
مناسبت روز خليج فارس يه اتوبوس كرايه كرديم. 4نوزاد، 42بچه و 4 تا از مادراشون رو به 
بندر برديم تا براى اولين بار دريا رو ببينن و جالب اينجا بود كه اين بچه ها تا به حال اتوبوس 
سوار نشده بودند وحتى تا شهر هم نرفته بودند. با هيجان و تعجب همه جارو نگاه مي كردند 
و حتى تازه فهميدن آب دريا شــوره و همون لحظه مي شد قشنگ ترين حس دنيا رو تجربه 
كرد، (جون بخشيدن به رويا و آرزوى آدمايى كه همه زندگيت شدن). تمام هزينه هاى اين 
سفر خاطره انگيز به عهده فرشــته مهربون گروهمون (خانم دكتر قربانى)بود، كه يه دنيا 

ازشون ممنونيم. 

گفت وگو با سروش صلواتيان كه صداى مردم محروم جنوب كرمان شده است 

سروش جازموريان
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مولوى عبدالحليم قاضى 
مفتى اهل سنت سيستان و بلوچستان:

در رابطــه بــا وحدت و حرمــت توهين به 
مذاهب رهبر معظم انقلاب به عنوان شخص 
اول كشــور ما يك فرمايشى به اين واضحى 
داشته اند و بيانات ايشان براى همه ايرانى ها 

چراغ راه اســت و گلايــه ما از برخى برادران اين اســت كه چرا حرف 
ايشان را زمين گذاشته اند و به آن عمل نمى كنند. اين كارهايى كه برخى 
بــزرگان مى كنند و در مورد اهل بيت(ع) از ديدگاه اهل ســنت كتاب 
مى نويسند، طورى القا مى كند كه انگار اهل سنت از اهل بيت(ع) جدا 
هستند و اين موضوع پيام بدى را در جامعه منتشر مى كند. بنده براى 
حاجت شخصى ام از شب گذشــته تا كنون دائم الذكر هستم به درود 
گفتــن بر پيامبر اكرم(ص) و اهل بيت ايشــان. ما در همه نمازهايمان 
به اهل بيت(ع) درود مى فرســتيم و واالله هيچ عبادتى بدون صلوات بر 
پيامبر(ص) و اهل بيت(ع) قابل پذيرش نيست. ما شانس قبولى حاجات 
و عبادات خودمان را با درود گفتن بر پيامبر اكرم(ص) و اهل بيت ايشان 
مى دانيم. براى اهل سنت هيچ تفكيكى بين اهل بيت(ع) و صحابه وجود 
ندارد مگر اينكه اهل بيت(ع) شــرافت نســبى هم با انتساب به رسول 
االله(ص) دارند. در بين اهل سنت به هيچ عنوان ديدگاه منفى نسبت به 
اهل بيت پيامبر(ص) وجود ندارد و اگر چنين چيزى باشد مردود مردود 

مردود است. (حوزه)

غلامحسين ابراهيمى دينانى
چهره ماندگار فلسفه: 

انســان يك من دارد، از بــدو تولد تا پايان 
عمرش در عمــل و كارى كه انجام مى دهد 
مى گويد من. من، منشأ همه كارهاى انسان 
است، پس همه كارهاى انسان از بدو تولد تا 

پايان عمر چه كوچك چه بزرگ، هر اندازه گسترده باشد از منِ او ناشى 
شده است. يك شخصى هر اندازه كار بزرگى انجام داده باشد، يك من 
داشــته اســت اما من به كجا برمى گردد؟ به خداوند برمى گردد. خود 
خداوند فرموده است انى انا، من منم. هيچ من جز من نيست. در مقابل 

منِ خداوند، هيچ من معنى نمى دهد. خداوند يك منِ الهى است.
خداوند به همه چيز محيط اســت، شجر، حجر، دريا، صحرا. منِ واقعى 

خداوند است.
انديشه نشــانه خداوند است. در هر موجودى از ذره تا كهكشان، نشانه 
خداوند وجود دارد اما آن چيزى كه بيشــتر نشانه خداوند در آن وجود 
دارد، انديشه است. دكارت، فيلسوف معروف فرانسوى كه تقريباً هم عصر 
ملاصدرا بوده است مى گويد مى انديشم، پس هستم. من مى خواهم يك 
چيز ديگرى بگويم، مى انديشم، پس خدا هست، چون مهم ترين نشانه 
خداوند انديشــه است.اساس شــعر، تخيل است اما هر تخيلى هم دور 
از تعقل نيســت. عالم تخيل خيلى گسترده است اما با تعقل نمى تواند 
بى ارتباط باشد. تخيل با تعقل اگر ارتباط پيدا كرد زيباتر مى شود.(مهر)

آيت االله جوادى آملى:
ســوره مباركه حمد كه در اول قرآن آمده 
است، نام هاى فراوانى دارد كه معروف ترين 
آن ها فاتحة الكتاب است و به مناسبت هاى 
فراوانى كه در محتواى اين سوره آمده است 
نام هاى گوناگونى هم دارد. در خلال رسيدن 

به محتواى اين سوره سرّ اين نام ها هم مشخص مى شود. اين سوره هفت 
آيه دارد و آيه مباركه «بســم االله الرحمن الرحيم» هم جزء اين سوره 
اســت و اين آيه هم 114 بار نازل شــده است و هر بار كه نازل مى شد 
معناى جديد و مصداق تازه اى را در برداشت، در واقع محتواى بسم االله با 
مضمون هر سوره در ارتباط است. پايان هر سوره با نازل شدن بسم االله 
مشــخص مى شد، اما اينكه هم طليعه سوره بسم االله است و هم طليعه 
اين كتاب الهى، براى آن است كه خداوند سبحان به انسان ها مى آموزد 
كه كار را با نام خدا شــروع كنند. هم علماى شيعه و هم علماى سنى 
از رســول خدا(ص) نقل كرده اند كه كارى كه با ياد خدا شــروع نشود، 
بى نتيجه است؛ «كل امر ذى بال لم يبدأ فيه ببسم االله فهو ابتر» ابتر يعنى 
اينكه منقطع الآخر چون هدف، پايان كار است و كارى كه به هدف نرسد 
ابتر است و كارى به مقصد مى رسد كه از مبدأ حق نشأت مى گيرد. كارى 
كه اولش حق است پايانش خير و حق است. ممكن نيست كارى كه با 
باطل آغاز شود به پايان حق منجر شود، براى اينكه كارى به حق ختم 

شود چاره اى نداريم جز اينكه به حق شروع كنيم.(معارف)

 پيامبر بر  صلوات  بدون  عبادتى  هيچ 
و اهل بيت قابل پذيرش نيست

«مى انديشم، پس خدا هست»
چون مهم ترين نشانه خداوند انديشه است

محتواى «بسم االله» 
با مضمون هر سوره  در ارتباط است

چهره - خبر

 نازلى مروت: اســتاد دانشــگاه علوم اســلامى 
امّان(عَمّان) اردن گفت: وحدت امت در مراسم حج 
يكى از مهم ترين واجبات عصــر حاضر براى نخبگان امت 
اسلام است. دكتر يحيى القضاة با بيان اينكه مسئله فلسطين 
دغدغه هميشگى امت اسلامى است، افزود: حج بهترين زمان 
بــراى همصدايــى و همگرايى براى احقــاق حقوق مردم 

فلسطين و بازگرداندن اماكن مقدس به دامان اسلام است.

 شكست شوكت يهود
رئيس گروه حديث دانشگاه اردن به وظيفه علماى مسلمان در دنياى معاصر اشاره كرد 
و گفت: يكى از وظايف علما، آگاه سازى مسلمانان نسبت به خطرهاى پيش روى آن ها 
و مقدســات اسلامى و ايستادگى در برابر فعاليت ها و نقشه هايى است كه براى نابودى 

اين آگاهى تلاش مى كنند.
وى با تأكيد برضرورت آشناسازى مردم با مقدسات اظهاركرد: مسلمانان بايد به اهميت 
مقاومت و جهاد آشنا شوند و حج بهترين فرصت براى افزايش اين آگاهى است. دكتر 
القضاة تأكيد كرد: درحج ابراهيمى شوكت يهود و شاخ صهيونيسم شكسته مى شود. نايب 
رئيس دانشــكده اصول دين اردن با اشاره به شبهه پراكنى يهوديان از علماى مسلمان 

خواست تا به اين شبهات پاسخ دهند. 
وى عرفه را يكى از بهترين موقعيت ها براى تبيين جايگاه قدس شريف دانست و گفت: 

يكى از مهم ترين موقعيت هايى كه مى توان در آن به قضاياى جامعه اسلامى و خصوصاً 
موضوع قدس شــريف پرداخت، خطبه حج در روز عرفه است كه در آن ميليون ها نفر 
حضــور دارنــد و از طريق راديو و تلويزيون نيز ده ها ميليــون نفر به اين خطبه گوش 
مى دهند. اين نويسنده آثار دينى اظهار كرد: عرفه از نظر مقام و منزلت يكى از بزرگ ترين 
روزهاى خداست و خطبا بايد از اين موقعيت بخوبى استفاده كنند و به جاى پرداختن 
به موضوعات سطحى و اختلاف برانگيز به بيان موضوعات اصلى جامعه اسلامى بپردازند.

 به ابعاد تمدنى حج توجه كنيم
استاد دانشگاه اردن توجه به ابعاد تمدنى و سياسى حج را خواستار شد و گفت: در خطبه 
پيامبر(ص) در روز عرفه بوضوح مشــاهده مى شــود كه مسلمانان را به وحدت و الفت 
فرامى خوانند و درباره موضوعات اجتماعى و اقتصادى و سياسى مسلمانان بحث مى كنند.
وى انقلاب اســلامى را فرصتى براى احياى گفتمان تمدنى و رونق رويكرد سياسى و 
اجتماعى اسلام عنوان كرد و گفت: اهميت يافتن مسئله فلسطين و احياى حج ابراهيمى 

از دستاوردهاى انقلاب اسلامى است.
دكتر يحيى القضاة به فعاليت صهيونيســت ها براى برهم زدن خط وحدت اشاره كرد 
و افزود: اســرائيل از اختلافات و درگيرى هاى داخلى جهان اسلام به نفع خود بالاترين 
اســتفاده را مى كند و به كمك عمّال و رسانه ها مى كوشد تا صداى مظلوم فلسطينيان 
را خفه كنند. وى تأكيد كرد: برخى دولت هاى كشــورهاى مسلمان از صهيونيست ها 
حمايت مى كنند، با آن ها همكارى مى كنند و به كســانى كه در مقابل اشغالگرى آنان 

مقاومت مى كنند برچسب تندرو و تروريست مى زنند و در كنار آن ها و در سنگر آن ها 
ضد هم دينان خود قرار مى گيرند در حالى كه سكوت در برابر ظلم خيانت به اسلام است.

 حج؛ ركن پنجم عبادات اسلامى
دكتر يحيى القضاة؛ حج را ركن پنجم عبادات اسلامى عنوان كرد و گفت: اهميت حج به 
اين دليل است كه برادران دينى گرد هم مى آيند، به دغدغه هاى يكديگر گوش مى دهند، 
از احوال هم جويا مى شــوند، از دردهاى يكديگر با خبر مى شوند، ادراكشان از يكديگر 
بيشتر شده و خواسته هاى مؤمنين از چارچوب منحصر به قبيله و شهر خارج و جامع تر 
مى شود.  وى با تأكيد بر اينكه حج، فريضه اى بى فايده براى مسلمانان نيست، افزود: در 
حج منافع عظيم و فوايد بسيارى وجود دارد كه بر خلاف تصور برخى از مردم، محدود 
به انجام عبادتى واجب نيســت، بلكه در آن حكمت ها و اهداف ديگرى نهفته است كه 

خداوند متعال در كتاب خود به برخى از اين حكمت ها و فوايد اشاره كرده اند.
اســتاد دانشگاه اردن به منافع سياســى و اجتماعى حج اشاره كرد و گفت: حج تجلى 
وحدت اســلامى است كه در آن نژادپرســتى و قبيله گرايى از بين مى رود و مسلمانان 
مى توانند اقدام هاى عملى مشتركى براى رفع مشكلات يكديگر انجام دهند تا از تملك و 

چپاول ثروت و سرمايه آن ها توسط غرب جلوگيرى شود.
وى با بيان اينكه دشــمن نقاط قوت قوت و ضعف ما را بخوبى مى شناســد، بر وحدت 
جامعه نخبگان علمى و سياســى تأكيد كرد و گفت: در همه رويدادهاى جهان اسلام 

دست هاى پنهان صهيونيست و رد پاى استعمارنو ديده مى شود.

گفت و گو

استاد دانشگاه علوم اسلامى امان اردن در گفت وگو با «قدس آنلاين»:
حج ابراهيمى شاخ صهيونيسم را مى شكند

خبر

منبر

درنگ

ماجراى اميدبخش ترين آيه قرآن
معارف: داستان جالبى از حضرت على(ع) به اين مضمون نقل شده است 
كه روزى رو به سوى مردم كرد و فرمود: به نظر شما اميدبخش ترين آيه 
قرآن كدام آيه است؟ بعضى گفتند آيه «ان االله لا يغفر ان يشرك به و يغفر 
ما دون ذلك لمن يشاء» (خداوند هرگز شرك را نمى بخشد و پايين تر از آن 

را براى هر كس كه بخواهد مى بخشد) سوره نساء آيه 48.
امام فرمود: خوب اســت، ولى آنچه من مى خواهم نيست، بعضى گفتند 
آيه «و من يعمل سوء او يظلم نفسه ثم يستغفراالله يجداالله غفوراً رحيماً» 
(هر كس عمل زشتى انجام دهد يا بر خويشتن ستم كند و سپس از خدا 

آمرزش بخواهد خدا را غفور و رحيم خواهد يافت) سوره نساء آيه 110.
امام فرمود خوب است ولى آنچه مى خواهم نيست.

بعضى ديگر گفتند آيه «قل يا عبادى الذين اسرفوا على انفسهم لا تقنطوا 
من رحمة االله ان االله يغفر الذنوب جميعاً انه هو الغفورالرحيم» (اى بندگان 
من كه در اثر گناه، بر خويشتن زياده روى كرده ايد، از رحمت خدا مأيوس 
نشويد در حقيقت خدا همه گناهان را مى آمرزد كه او خود آمرزنده مهربان 

است) سوره زمر آيه53.
امام فرمود خوب است اما آنچه مى خواهم نيست! بعضى ديگر گفتند آيه 
«والذين اذا فعلوا فاحشه او ظلموا انفسهم ذكروا االله فاستغفروا لذنوبهم و 
من يغفر الذنوب الا االله» (پرهيزكاران كسانى هستند كه هنگامى كه كار 
زشــتى انجام مى دهند يا به خود ستم مى كنند به ياد خدا مى افتند، از 
گناهان خويش آمرزش مى طلبند و چه كسى است جز خدا كه گناهان را 

بيامرزد) سوره آل عمران آيه135.
باز امام فرمود خوب است ولى آنچه مى خواهم نيست. در اين هنگام مردم 
از هر طرف به سوى امام متوجه شدند و همهمه كردند. فرمود: چه خبر 
اســت اى مسلمانان ؟ عرض كردند: به خدا سوگند ما آيه ديگرى در اين 
زمينه سراغ نداريم. امام فرمود: از حبيب خودم رسول خدا(ص) شنيدم 
كه فرمود: اميد بخش ترين آيه قرآن اين آيه اســت: «واقم الصلوة طرفى 
النهار و زلفا من الليل انّ الحسنات يذهبن السيئات ذلك ذكرى للذاكرين» 

سوره هود آيه 114.
و فرمود: اى على! آن خدايى كه مرا به حق مبعوث كرده و بشير و نذيرم 
قرار داده يكى از شــما كه برمى خيزد بــراى وضو گرفتن، گناهانش از 
جوارحش مى ريزد و وقتى به روى خود و به قلب خود متوجه خدا مى شود 
از نمازش كنار نمى رود مگــر آنكه از گناهانش چيزى نمى ماند و مانند 
روزى كه متولد شده پاك مى شود و اگر بين هر دو نماز گناهى بكند نماز 

بعدى پاكش مى كند، آن گاه نمازهاى پنجگانه را شمرد.
بعد فرمود: يا على جز اين نيســت كــه نمازهاى پنجگانه براى امت من 
حكم نهر جارى را دارد كه در خانه آن ها واقع باشــد، حال چگونه است 
وضع كســى كه بدنش آلودگى داشته باشد و خود را روزى پنج نوبت در 
آن آب بشويد؟ نمازهاى پنجگانه هم به خدا سوگند براى امت من همين 

حكم را دارد.

«غلامى»، «نورى زاده» و «ابوالقاسمى»
3 گزينه رياست سازمان تبليغات اسلامى

«خاموشى» مى رود
فارس: حجت الاسلام والمسلمين سيدمهدى 
خاموشى، رياست سازمان تبليغات اسلامى را 
پس از 17ســال به يكى از گزينه هاى محتمل 

مى سپارد.
حجت الاسلام والمســلمين دكتر سيدمهدى 
خاموشــى كه از سال 1380 تاكنون عهده دار 
رياست ســازمان تبليغات اسلامى  است، عضو 

شوراى عالى انقلاب فرهنگى، عضو شوراى فرهنگ عمومى و عضو هيئت 
امناى دفتر تبليغات اسلامى حوزه علميه قم نيز هست. 

گفته مى شود خاموشى پس از پايان مسئوليت در سازمان تبليغات اسلامى 
به سازمان اوقاف و امور خيريه خواهد رفت تا جايگزين حجت الاسلام على 
محمدى سيرت شود كه از سال 88 در اين سازمان مسئوليت داشته است.

يكى از گزينه هاى جانشينى حجت الاسلام خاموشى در رياست سازمان 
تبليغات اسلامى، حجت الاســلام رضا غلامى رئيس مركز پژوهش هاى 
علوم انســانى اسلامى صدرا و رئيس شوراى سياست گذارى كنگره علوم 
انسانى اســلامى و گزينه ديگر حجت الاسلام سيدناصرالدين نورى زاده، 
مديركل تبليغات اسلامى استان تهران است. اما سومين گزينه جانشينى 
حجت الاسلام خاموشــى، محمد حاجى ابوالقاســم دولابى معروف به 

ابوالقاسمى نماينده مردم زنجان در مجلس خبرگان است.
رئيس سازمان تبليغات اسلامى با حكم حضرت آيت االله خامنه اى، رهبر 

معظم انقلاب منصوب مى شود.

پيامد «اسراف» از نگاه استاد رفيعى
رسا: حجــت الاسلام ناصر رفيعى با اشاره به مصاديق مختلف اسراف در 
جامعه، آن را به كرمى در ميوه تشــبيه كرد كه جامعه را از درون پوچ و 

منفجر مى كند.
خطيب برجسته حوزه علميه و عضو هيئت علمى جامعه المصطفى گفت: 
قرآن در جايى مى فرمايد، خداوند اســرافكار را دوست ندارد و جاى ديگر 
مى فرمايد اسراف كار، يعنى كسى كه تبذير مى كند و مال خود را از دست 
مى دهد، برادر شيطان اســت، در روايات نيز اسراف بشدت مذمت شده 

است و يكى از مصاديق آن، اسراف در بيت المال است.
وى افزود: اسراف در آب، يكى ديگر از مصاديق اسرافى است كه در بيان 
ائمه وجود دارد، قرآن نيز هشــدار مى دهد كه اگر آب شما در زمين فرو 

رود، چه كسى مى تواند آن آب را براى شما فراهم كند.
وى با بيان اينكه اسراف نان در كشور نيز فراوان است، افزود: پيامبر(ص) 
فرمودند «لولا الخبز ما صمنا ولا صلينا» اگر نان نبود، كسى نماز نمى خواند 
و روزه نمى گرفت، به اين معنا كه نان توان و انرژى عبادت را براى انسان 

فراهم مى كند و بدون آن انسان توانى براى انجام عبادت ندارد.
دكتر رفيعى گفت: اسراف چون كِرمى در ميوه، جامعه را از درون پوچ و 
نابود مى كند. همچنين اسراف در زمان، انرژى و مركب نيز از ديگر شئون 

اسراف در جامعه است كه بايد مراقب اين امور بود.

  معارف/ اميــن صدرا  آيت االله حاج آقا مرتضى 
تهرانى، استاد فقه و از استوانه هاى معارف و اخلاقِ 
شهر تهران، بامداد ديروز به لقاءاالله پيوست. آيت االله 
تهرانــى كه به علت نارســايى كليــوى در بخش 
مراقبت هاى ويژه بسترى بود، در 85 سالگى با عالم 
خاكى وداع گفت و روح ملكوتى اش راه آســمان را 
در پيــش گرفت. پيكر اين عالم ربانى بعد از طواف 
در حرم مطهر رضوى، به تهران منتقل شــد تا فردا 
دوشنبه بر دوش دوستداران و ارادتمندانش در تهران 

تشييع شود. 

 شاگرد با اخلاص امام خمينى(ره)
 آيت االله مرتضــى تهرانى بــرادر بزرگ تر مرحوم 
آيــت االله حاج آقا مجتبى تهرانى، مهدى كلهر و نيز 
از شاگردان برجسته امام خمينى(ره) بود. او همراه 
با برادر بزرگــوارش، دوران كودكى و نوجوانى را در 
دامــان و مكتب پدر بزرگوارشــان، مرحوم آيت االله 
ميرزاعبدالعلى تهرانى تربيــت يافتند. پدرى كه از 
اخيــار روزگار خود و تربيت شــده مكتب بزرگانى 

همچون مرحوم آيت االله سيدعلى قاضى(ره) بود.
آيت االله مرتضى تهرانى، دوره سطح علوم حوزوى را 
در نوجوانى گذرانيد و در سن 18سالگى با مهاجرت 
به قــم در زمره جوان ترين شــاگردان درس خارج 
آيت االله العظمى بروجــردى و امام خمينى(ره) قرار 
گرفت. هنگام عزيمت ايشــان به قــم، با آنكه پدر 
بزرگوارش با عموم مراجع وقت، مراوده داشت، اما به 
مرتضايش، پيوند خاص با حاج آقا روح االله را توصيه 

كرد. 
حاج آقا مرتضى در طول ساليان اقامت در قم همپاى 
دوست صميمى اش مرحوم حاج آقا مصطفى خمينى 
از سفره حكمت، معرفت و اخلاق امام خمينى(ره) 
بهره فراوان برد، اما انس و محبت متقابل بين حاج آقا 
مرتضى و امام خمينى(ره) فراتر از استاد و شاگردى 
بود، تا آنجا كه حتى در برخى تابســتان ها كه امام 
در روستاى امامزاده قاسم تهران مستقر مى شدند، 
حاج آقا مرتضى از بيشترين انس و مجالست با مراد 
محبــوب خود برخوردار بود و گاهى با اشــاره امام 
به طور شبانه روزى در محضر ايشان ماندگار مى شد. 
عشق و علاقه به امام خمينى(ره)، حاج آقا مرتضى 
را در نيمه دوم دهه 40 نيز به نجف اشــرف كشاند. 
وى بعدها به ايران بازگشــت و امام جماعت مسجد 
ميرزاموســى (واقع در بازار تهران) شد و به بازاريان 

درس اخلاق مى داد. 
وى همچنين در دروس خارج فقه علامه طباطبايى 

شركت مى كرد. 
عالم عامل و وارسته، آيت االله حاج آقا مرتضى تهرانى، 
ســاليان متمادى جان عطشناك جويندگان مسير 
اخلاق و ســير و ســلوك را با معارف ناب اسلامى 

ســيراب كرد و قلوب واله و شيداى حق را به پرواز 
درآورد. او بدون شــك در ســاليان گذشته يكى از 
اســتوانه هاى اخلاق و معرفت در شــهر تهران بود 
و حضــورش مرهمى بود بر فقدان ســنگين برادر 

بزرگوارش، حاج آقا مجتبى تهرانى.
شــك نيســت كه ابعاد نورانى شخصيت آن استاد 
اخلاق بــه مقتضاى كتمان شــخصيتش در دوره 
حيات، كمتر از آنچه هست برملا شده است اما در 
آينده و آن گاه كه شاگردان مكتبش، سر خُم اسرار 
را بگشايند، با طُرفه حقايقى ناب از شخصيت علمى 

و اخلاقى اش آشنا شويم.

 اخلاص رهبر انقلاب در نگاه آقامرتضى تهرانى
يكــى از نكات قابــل توجه درباره شــخصيت اين 
عالم وارســته، ارادت ايشان به رهبر معظم انقلاب 
و اظهارات در خور تأمل ايشــان درباره شــخصيت 

سياسى، علمى و اخلاقى رهبر انقلاب است. 
مرحوم آيت االله تهرانى در گفت و گو با مجله پاسدار 
انقلاب مى گويد: من بايد ابتدا اشاره اى داشته باشم 
به ذاتيات آيت  االله خامنه اى «ســلام االله عليه» كه 
تقريباً از 16- 15 سالگىِ ايشان اطلاعِ نزديك دارم. 
يكى از ذاتيات ايشــان، بلندهمتى اين روح پاكيزه 

،لطيف و بزرگ است. 
خصيصه ديگر ايشان اين است كه نسبت به والدين 
تأدب، تواضع، فروتنى و اطاعت بسيار زيادى داشتند. 
خيلى زياد كه از عُرف خارج است، بخصوص نسبت 
به پدر بزرگوارشــان. عجيب بود. آن ها هم حتماً اثر 
وضعــى دارد و پيدا بود كه حق تعالى تعبير همان 
خواب را براى ايشان تقدير كرده است و بايد منتظر 

باشيم كه خدا ايشان را به آن منزلت برساند.

 نگاه من با ديگران فرق دارد
آنچه كه من در ايشان ادراك كردم، تصميم و همت 
ايشان بود كه بر حســب فضايل انسانى، ايشان دو 
كار را شروع كردند. يكى زحمت كشيدن در فقه و 
اصول و ديگرى زحمت كشيدن براى تهذيب نفس و 
ايجاد اخلاص در اعمالشان. در اين دو مسير تا الآن 
متحــرك بوده اند. چرا مى گويم تا الآن؟ براى اينكه 
بنده فرمايشــات  ايشان را مرتب گوش مى كنم. هر 
وقت به هر مناسبتى ايشان صحبت مى كنند، من 
گوش مى كنم. ايشــان وقتى نماز مغرب را شــروع 
مى كنند، نگاه مى كنم و مى بينم روز به  روز غلظت 

اخلاص ايشان در باطنشان بيشتر مى شود.
در مراجع قطعاً چنين فردى با اين جامعيت نداريم. 
يعنى وقتى به ســراغ مسائل سياســى مى روند و 
مطالعه و جمع آورى و مقايسه مى كنند، يك نفر غير 
از ايشان نيست. در مسائل فقهى كه وارد مى شوند و 
جواب مى دهند، كاملاً پيداست كه سرا پا اخلاص و 
تقواست. آن  قدر احتياط مى كنند كه يك سر سوزن 
بر خلاف تقوا و احتياط حركت نكرده باشند. اين را 

من تاكنون لمس كرده ام و معتقدم ديگران به اين 
صورت به ايشان نگاه نمى كنند. كسانى كه به نظر 
بنده خيلى جالب و استثنايى مى آمدند، مرحوم آقا 
موسى[صدر] بود، مرحوم آقاى بهشتى بود و مرحوم 
آســيد محمدباقر صدر بود. اين ها را از نزديك ديده 
بودم. مرحوم آقاى بهشــتى با من مأنوس بود، ولى 
هيچ كــدام در ذاتيات به اين بزرگوار نمى رســند و 

نرسيدند.

  آثار تهذيب نفس و تشديد اخلاص
من حتى چند شــب پيش آثار حركت در تهذيب 
نفس و تشــديد اخلاص را وقتى ايشان داشت نماز 
مى خواند در ايشان ديدم. مى پرسيد، چگونه ديدى؟ 
با همين چشم؟ مى گويم خير، با آن چشم ديگرى 
كه خدا به من عطا كرده است و يقين دارم. لااله الااالله. 
شب و روزى نيست كه من از ايشان 20مرتبه ياد و 
براى ايشــان دعا نكنم و بــه خداى متعال التماس 
نكنم كه خدايا! اين نعمت را براى شــيعه مستدام 
بدار. معتقدم شكر و سپاسگزارى اين نعمت الهى را 
شيعه اعم از علما و غيرعلما به جا نياورده اند، چون 
درك نكرده اند، ولى خداى متعال چنانچه بخواهد با 
عمل من و امثال من نعمت را بگيرد كه ديگر چيزى 

براى  ما باقى نمى ماند.
در زمان ايشــان وقتــى كمبودهايى را احســاس 
مى كنيــم، بايد بفهميــم آن ها را به چه كســانى 
بايد نســبت بدهيم. عين اين كمبودهــا در زمان 
اميرالمؤمنين(ع) هــم بود. آيــا مى توانيم نتيجه 
بگيريم كه حضرت -نعوذ باالله- تقصير كرده است؟ 
نمى توانيم. حضرت در فاعليت، عصمت، علم و قدرت 
خودش بى نظير بوده و انسان عادى نبوده است، پس 

چرا تا وقتى كه ايشــان زنده بود شُريح را نتوانست 
از كوفــه بيرون كند؟ اين شــريح بود كه در قضيه 
كربلا فتوا داد، نبود؟ اين را به چه كســى نســبت 
بدهيم؟ اصلاً ربطى به حجت الهى اعم از معصوم و 
غيرمعصوم ندارد. غير از كمال فاعليت فاعل، قابليت 
قابل هم بايد به كمال برسد كه نرسيده بود. اكنون 
علت غيبت چيســت؟ نعوذ باالله نقصــى در وجود 
مقدس حضرت بقيه االله «ارواحنا له الفداه» هست؟ 
ايشــان همين  طورى نمى دانند دليلش چيست و 
منتظر مانده اند كه خداى متعال اراده بفرمايد؟ اين 

حرف غلط است. جامعه هنوز قابليت ندارد.
ايــن آقاى بزرگوار «ســلام  االله عليه» از طرف حق 
تعالــى مأمور اســت كه ايــن مردمى كــه انتظار 
مصلح را مى كشــند، ببينند كه با كوچكش چگونه 
برخورد مى كنند. مثل حضرت مسلمى كه حضرت 
سيدالشــهدا(ع) از مكه به كوفه فرســتاد. حضرت 
مســلم كه معصوم نبود. فاصله بين مقام عصمت و 
غيرعصمت خيلى زياد است. بر حسب نوشته ها امام 
فرمود كه اگر زمينه را مساعد ديدى، براى من نامه 
بنويس مى آيم. حضرت مسلم همين كار را انجام داد 

و آن شد كه همه بارها شنيده ايم.

  فريب شيطان را نخوريم
انســان بايد خيلى مواظب خودش باشد كه فريب 
شيطان را نخورد. بنده يكى از كارهايى كه بر دوش 
خودم مى بينم، اين است كه با كسانى كه در شك و 
شبهه هستند و پايشان مى لنگد يك جلسه و چند 
جلسه بنشينم و آن ها را روشن كنم كه در تكليف 
شرعى استقرار پيدا كنند. هر كسى اين حوصله را 

ندارد ولى من براى افراد زيادى اين كار را كرده ام.
آثــارى كه به عنوان بركات الهيه از آقا به جا مانده، 
خيلى بيش از زمان امام خمينى(ره) است. نه اينكه 
امام نمى توانستند. خداى متعال از آن بزرگوار آنچه 
خواسته، ايشان عمل كرده، از اين بزرگوار هم آنچه 
خواسته دارند عمل مى كنند. ما اكنون زير آسمان 
نداريم انســانى را كه مثل آقا در مسائل سياسى به 
صورت ريز، اين مطالعات و اين نظرات تصديقى اعم 
از اثباتى و نفى  را داشــته باشد. اين مقدار توفيق را 
كه خداى متعال به ايشــان داده به خاطر اين است 
كه شايستگى اش را داشته است. هر كسى كه دلش 

بخواهد كه به اين نمى رسد.
آنچه كه بنده در اين عرايضم به عنوان محور دارم، 
مســئله اخلاص است. ايشــان مرتب دارد زحمت 
مى كشد كه اين اخلاص را بيشتر، پررنگ تر، لطيف تر 
و حساس تر كند. كسانى كه خيال مى كنند ايشان 
دارد تند مى رود اشتباه مى كنند. خدا اين شناخت را 
به ايشان عطا كرده است و دارد جلوى پاى خودش و 

جلوى پاى ملت، چاه ها و چاله ها را مى بيند.

معارف

مرورى بر ديدگاه هاى معلم اخلاق  و عالم ربانى آيت االله حاج شيخ مرتضى تهرانى

شاگرد امام، حامى رهبرى

برش

روزنامه قدس ضايعه  درگذشت  
واصــل  عــارف  و  عامــل  عالــم 
«آيــت االله مرتضــى تهرانــى» را 
بــه عمــوم مؤمنــان و شــاگردان 
و علاقه منــدان ايشــان تســليت 

مى گويد



جزئيات توافق بيرانوند با پرسپوليس
ترانسفر در نيم فصل

 با پرداخت 600 هزار دلار
ايسنا:  پس از اين كه عليرضا بيرانوند بــه دليل مخالفت باشگاه پرسپوليس 
نتوانست از اين باشگاه جدا شــود و به پيشنهادات اروپايى خود جواب مثبت 
بدهد، در نهايت با مذاكراتى كه ميان او و باشگاه پرسپوليس انجام شد طرفين 
توافق كردند تا در نيم فصل نخست، بيرانوند در جمع سرخپوشان بماند و در 
نيم فصل - احتمالا پس از جام ملت هاى آســيا - در ازاى پرداخت 600 هزار 
دلار، بازيكن آزاد شود. با اين حساب دروازه بان تيم فوتبال پرسپوليس و تيم 
ملى فوتبال ايران در نيم فصل با پرداخت اين رقم مى تواند به عنوان بازيكن 

آزاد با باشگاه هايى كه خواهانش هستند، مذاكره كند.

تحريم ها عليه تيم ملى 
احتمال قطع همكارى آديداس با ايران

ورزش:پس از ورود ايران به رقابت هاى جام جهانى مشكلاتى در مورد استفاده 
از برند نايكى براى ملى پوشان ايرانى به وجود آمد و به نظر مى رسد پس از جام 
جهانى آديداس نيز به دليل محدوديت هايى كه در ايران براى انجام فعاليت 

هاى اقتصادى وجود دارد، ديگر علاقه اى براى ادامه همكارى با ايران ندارد.
نمايندگان شــركت آديداس براى ادامه همكارى ، خواهان برگزارى ملاقات 
ديگرى با نماينده فدارسيون فوتبال ايران هســتند و به نظر مى رسد با اين 
شرايط ديگر اين همكارى ادامه پيدا نخواهد كرد و يا حداقل براى ايجاد رابطه 
اى برد   برد، نمايندگان فدراسيون فوتبال در بخش بازرگانى كار بسيار سختى 

در مذاكره بعدى با اين شركت صاحب نام دنيا پيش رو خواهند داشت.

پايان بلاتكليفى سپيدرود با خلع مالكيت از تن زاده 
شاگردان خداداد در ليگ برتر

ورزش: پس از كش و قوس هاى فراوان دادگسترى استان گيلان رأى پرونده 
شكايت جواد تن زاده از اداره كل ورزش و جوانان استان گيلان و درخواست 
او براى لغو حكم خلع مالكيتش توســط اين اداره كل را صادر كرد.بر اساس 
رأى شعبه 6 دادگاه عمومى حقوقى شهرستان رشــت، درخواست تن زاده 
مبنى بر لغو حكم اداره كل ورزش و جوانان استان گيلان رد و به اين ترتيب 

مالكيت باشگاه سپيدرود از جواد تن زاده خلع شــد.با توجه به اين رأى، 
مالكيت باشــگاه ســپيدرود در اختيار محمد نوين قرار خواهد داشت و 
شــاگردان خداداد عزيزى به عنوان نماينده اســتان گيلان در ليگ برتر 

حضور خواهند داشت. 

تيم داورى ايرانى قاضى ديدار 
تمام كره اى ليگ قهرمانان آسيا

ورزش: عليرضا فغانى به همراه رضا ســخندان، محمدرضا 
منصورى و ابوالفضلى ديدار ســوآن سامســونگ و چونبوك 
موتورز كره جنوبى در مرحله يك چهارم نهايى ليگ قهرمان 
آسيا را قضاوت خواهد كرد. AFC ديدار سوآن سامسونگ و 

چونبوك موتورز كره جنوبــى را در مرحله يك چهارم نهايى ليگ 
قهرمانان آسيا به تيم داورى ايرانى سپرد.

«تيام » پيش پرداخت بگيرد
 به تهران بر مى گردد

ورزش سه: مامه تيام بر سر تمام بندهاى قراردادش با استقلال توافق كامل 
كرده است و براى جمع كردن وسايلش به ســنگال سفر كرده تا در تهران به 
تمرين هاى اين تيم اضافه شود. تنها شــرط تيام اين است كه مبلغ 70 هزار 
دلار به عنوان پيش پرداخت به حساب او واريز شود .با اين شرايط به احتمال 
فراوان تيام امروز وارد ايران مى شود تا خود را در فاصله چند روز مانده تا شروع 

ليگ برتر آماده كند.  

العرب مدعى شد
پاسخ منفى كى روش به مصر به خاطر ايران

ورزش: مربى تيم ملى فوتبال ايران به پيشنهاد فدراسيون فوتبال مصر پاسخ 
منفى داد. به نقل از العرب، كارلوس كى روش، سرمربى تيم   ملى فوتبال ايران 
يكى از گزينه هاى هدايت تيم   ملى فوتبال مصر بود. روزنامه العرب تاكيد كرد 
كه كى روش به پيشنهاد فدراسيون فوتبال مصر براى جايگزينى هكتور كوپر 
آرژانتينى پاسخ منفى داد.  به نوشته اين روزنامه كارلوس كى روش تاكيد كرده 
است  كه در تيم   ملى ايران باقى خواهد ماند و در قاره آفريقا مربيگرى نمى كند، 

چرا كه فدراسيون فوتبال ايران همه خواسته هاى او را بر آورده مى كند.

ماشين سازى جايگزين گسترش فولاد 
در ليگ برتر شد

ورزش: با تصميم مسئولان باشگاه گسترش فولاد امتياز اين باشگاه در ليگ 
برتر فوتبال به ماشين سازى واگذار باشد. با تصميم محمدرضا زنوزى مالك 
باشگاه گسترش فولاد تبريز، امتياز اين باشــگاه در ليگ برتر فوتبال به تيم 
ماشين سازى تبريز واگذار شد و به اين ترتيب اين تيم در فصل آينده ليگ برتر 
حضور خواهد داشت.زنوزى هفته گذشته نيز مالكيت باشگاه ماشين سازى را 

به رسول خطيبى واگذار كرده بود. 

رئيس سازمان ليگ واليبال خبر داد؛
تعداد ملى پوشان در تيم هاى ليگ برترى 

محدوديت ندارد
مهر: رئيس سازمان ليگ واليبال درباره استفاده از تعداد ملى پوشان 
در تيم هاى ليگ برترى گفت: استفاده از ملى پوشان در تيم ها آزاد 

است.
محمدحسين شفقى گفت: طبق آيين نامه جديد، 31 خرداد ماه تا 31 

مرداد ماه زمان نقل و انتقالات در ليگ برتر والبيال است.
وى گفت: 2 مرداد ماه پايان زمان تسويه حساب باشگاه ها است و در 

حال حاضر 3 تيم تسويه حساب و مدارك خود را تحويل داده اند.
 وى در پاسخ به اين سوال كه ليست ملى پوشان اعلام نشده است و 
اين نمى تواند پس از عقد قرار داد باشگاه ها با بازيكنان مشكل ساز 
شود؟ گفت: استفاده از تعداد ملى پوشان تصويب نشد و هر تيم مى 

تواند از هر تعداد بازيكن كه مى خواهد استفاده كند.

درخشش دووميدانى كاران
 در تورنمنت بين المللى بلاروس

ورزش:  تيم منتخبين دووميدانى ايران كه به تورنمنت بين المللى 
بلاروس اعزام شده بود، در مواد مختلف دووميدانى به رقابت با رقباى 
خود پرداختند و به 3 مقام اولى و يك عنوان دومى در روز نخست اين 

مسابقات دست يافتند.

يك پرتغالى 
سرمربى تيم ملى سه گانه شد

ورزش:  به منظور آمادگى و ارتقاى ســطح فنى تيم ملى ســه گانه 
كشورمان با همكارى و هماهنگى وزارت ورزش  سرجيو سانتوز مربى 
پرتغالى ورزش سه گانه كه يكى از برترين مربيان حال حاضر جهان و 
از مدرسين ارشد اتحاديه بين المللى ورزش سه گانه مى باشد سكان 

هدايت و آماده سازى ملى پوشان كشورمان را بر عهده گرفت.
 مقرر شده است وى در طول سال به صورت مقطعى و هر بار به مدت 
يك هفته الــى 10 روز در ايران حضور يافته و بــه تمرين و آموزش 
ورزشكاران تيم ملى و مربيان منتخب ايران بپردازد. وى در باقى ايام 
سال ضمن ارائه برنامه تمرينى، روند آماده سازى و شرايط ورزشكاران 
را نيز زير نظر خواهد داشت كه به اين منظور از مربيان ايرانى حاضر در 

اردو ها به عنوان دستياران خود استفاده خواهد نمود.

برخواه 4 وزنه بردار جوان را هم فراخواند
استارت پولادمردان 

براى قدرت نمايى در جاكارتا
ورزش: پس از پايان اردوى ســطح درياى تيم ملــى وزنه بردارى 
بزرگسالان در شهرســتان ســارى، دور جديد تمرينات براى آماده 
سازى بازى هاى آسيايى 2018 اندونزى از ديروز در كمپ تمرينى تيم 
هاى ملى با نفرات دعوت شده جديد آغاز شد. على مكوندى، كيانوش 
رستمى، ســهراب مرادى، على هاشــمى، محمدرضا برارى، بهداد 
سليمى، سعيد على حسينى، مجيد عسگرى و عليرضا سليمانى، رضا 
بيرالوند، امير حقوقى و همايون تيمورى نفرات حاضر در اين مرحله 
از اردو هستند. همچنين، با صلاحديد محمدحسين برخواه سرمربى 
تيم ملى بزرگسالان كشورمان، حسين سلطانى، عارف خاكى، رحمان 
اورامه و على داودى 4 عضو تيم ملى جوانان، سه شنبه (2 مردادماه) به 

تمرينات اين مرحله از اردو اضافه خواهند شد.

راه يابى 2 ملى پوش سابر زنان به جدول اصلى 
جام جهانى

برترى شمشيرباز ايرانى
 برابر وزير سابق ونزوئلا!

ورزش: 2 دختر شمشــيرباز ايرانى به جدول اصلى مســابقات جام 
جهانى چين راه يافتند.  كيانا باقــرزاده در دور مقدماتى حريفانى از 
هنگ كنگ، مكزيك و ونزوئلا را شكست داد كه شمشيرباز ونزوئلايى 
وزير سابق ورزش اين كشور نيز بود و با شكست مقابل نماينده ايران 
نتوانست از گروه خود صعود كند. باقرزاده  در ادامه مرحله مقدماتى 
مقابل شمشيربازانى از تايلند و امريكا متوقف شد به جدول اصلى راه 
يافت كه در اين مرحله با قرعه استراحت روبرو شد و به صورت مستقيم 
به جدول 64 نفره نهايى صعود كرد. فائزه رفيعى ديگر سابريســت 
كشورمان در مرحله مقدماتى با كسب دو پيروزى مقابل ورزشكاران 
برزيل و ژاپن و سه باخت برابر رقيبانى از كانادا، هنگ كنگ و چين به 
جدول اصلى راه پيدا كرد. رفيعى در گام بعدى 15 بر 11 شمشيربازى 

از قزاقستان را مغلوب و به جدول 64 نفره نهايى صعود كرد.

ضد حمله
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زلاتان به بكهام بدقولى نكرد
ورزش: زلاتان ابراهيموويچ 36ســاله به حرف خود وفادار بوده و قصــد دارد به دليل باخت در 
شرط بندى با ديويد بكهام، در سفرى كه براى او ناخوشايند است، به انگليس برود. ابراهيموويچ 
در ويديويى كه توسط بى بى سى منتشر شده مى گويد: ديويد، من باختم. دارم به ويمبلى مى آيم، 
با پيراهن تيم ملى انگليس. آنجا فيش اند چيپس هم خواهم خورد. از نظر من كه اشكالى ندارد. 
بى صبرانه منتظر بازى هستم. ابراهيموويچ و بكهام پيش از بازى تيم هاى ملى شان سوئد و انگليس 
در مرحله ى يك چهارم نهايى جام جهانى با هم بر سر اينكه كدام تيم برنده خواهد شد شرط بندى 
كرده بودند. چون انگليس در آن بازى 2-0 به پيروزى رسيد حالا ابراهيموويچ بر اساس قواعد شرطى 

كه با بكهام بسته بايد با پيراهن تيم ملى انگليس يكى از بازى هاى ملى سه شيرها را تماشا كند.

ناپولى - بنزما؛هرگز
ورزش: در روزهاى اخير شايعاتى مبنى بر عزيمت بنزما از رئال و پيوستنش به ناپولى مطرح شده 
و گفته شده بود بنزما دوست دارد به مربى سابق خود در رئال، كارلو آنجلوتى ملحق شود. مربى  كه 
بنزما با او در فصل 2013-2014 ليگ قهرمانان به قهرمانى رسيده بود.  ولى دى لورنتيس مى گويد 
احتمال پيوستن بنزما به ناپولى بعيد نيست، خيلى بعيد است. اما مشخص است مهاجم فرانسوى 
رئال از اين اظهارات دى لورنتيس ناراحت شــده. بنزماى 30ساله در استورى اينستاگرام خود با 
گذاشتن يك گزارش رسانه اى درباره  سخنان دى لورنتيس نوشت : يك ديوانه ى ديگر به ليست 
اضافه شد. رئيس ناپولى اوايل اين ماه گفته بود كريستيانو رونالدوى 33ساله كه به تازگى به يونتوس 

پيوسته، پيش از آن با قراردادى به ارزش 112 ميليون يورو به ناپولى پيشنهاد داده شده بوده.

مهدوى كيامربى تيم زير 21 سال هامبورگ
ورزش:  مهدى مهدوى كيا، ستاره سابق فوتبال ايران با امضاى قراردادى به عنوان 
كمك مربى تيم دوم ( تيم زير 21 سال ) هامبورگ انتخاب شد. او كه به مدت 3 سال 
سرمربى تيم هاى پايه اين باشگاه بود در سمت جديد دستيار اشتفان وايس، سرمربى 

تيم زير 21 سال هامبورگ خواهد بود.
 گفتنى است مهدوى كيا 9 ســال از دوران حرفه اى خودش را در هامبورگ سپرى 
كرد و با لقب «موشك» محبوبيت زيادى بين هواداران تيم قديمى آلمان داشت؛ به 

حدى كه در تيم منتخب تاريخ باشگاه هم قرار گرفت.

انعام 20هزار يورويى رونالدو
ورزش: كريستيانو رونالدو پس از حذف تيم ملى فوتبال پرتغال در مرحله يك هشتم نهايى جام 
جهانى 2018 روسيه، براى سپرى كردن تعطيلات با خانواده اش راهى يونان شد. سايت «اسپور 
تايم» يونان گزارش داد؛ در جريان اقامت كريستيانو رونالدوى 33 ساله در هتل محل اقامتش 
در يونان، 10 كارمند و خدمه هتل به وى و خانواده اش سرويس مى دادند و از حريم شخصى 
آنها در برابر پاپاراتزى ها محافظت مى كردند. فوق ستاره تيم ملى پرتغال هم كه از عملكرد آنها 
راضى بوده به هر يك از آنها 2 هزار يورو (مجموعاً 20 هزار يورو) انعام داده است. رونالدو به مدت 

10 روز به همراه خانواده و دوستانش در هتلى به نام «رويال متونى» در يونان اسكان داشت.

سينا حسينى : مديران باشگاه استقلال پس از آنكه متوجه 
شــدند موانع مالى براى جذب سرور جپاروف به يك چالش 
بزرگ مالى براى اين مجموعه تبديل خواهد شــد به سراغ 
راهكار جذب بازيكنان كهنه كار اســتقلال رفتند. به همين 
منظور از طريق واســطه هاى خود باب مذاكره را با هشــت 
ناراضى آبى ها شــروع كردند تا در صورت امــكان بتوانند 
رضايت جبارى را براى حضور دوباره او در اســتقلال فراهم 

آورند.

*پيغام به جبارى
مجتبى جبارى كه يك هفته قبــل تصميم به خداحافظى 
گرفته و اين خبر را خودش تائيد كرده بود وقتى متوجه شد 
اســتقلالى ها به وى نياز دارند با چرخشى بحث برانگيز اين 
موضوع را پذيرفت و تاكيد كرد در صورت توافق با استقلال 

شايد زمانى ديگر را براى خداحافظى انتخاب كند.
 بازتاب اين خبر در رسانه هاى خبرى كاملا چالش برانگيز 
بود، منتقدان با اشــاره به اين كه تفاوت هاى فاحشى ميان 
جبارى و جپاروف وجود دارد اين اتفاق را يك خطاى فاحش 

از ســوى مديريت جديد تلقى كردند و در تحليل هاى خود 
مذاكره با هشــت ناراضى را يك بازگشــت به عقب قلمداد 
كردند كه مى تواند تبعات ناخوشــايندى را براى استقلالى 

ها در بر داشته باشد.

*مذاكره با پيرمردها
اما اين اتفاق ســرآغازى بود براى تمايل مديريت جديد 
استقلال براى خريدهاى اينچنينى به شكلى كه نزديكان 
استقلال از تمايل باشــگاه براى مذاكره با بازيكنانى چون 
آندرانيك تيموريان و امير حســين صادقــى خبر دادند 
و تاكيد كردند اگر وينفرد شــفر با اين مســئله مشكلى 
نداشــته باشــند راه براى بازگشــت بازيكنان كهنه كار 

استقلال باز است.
اما بر خلاف ستاره هاى ســال هاى دور استقلال كه از اين 
موضوع شــادمان بودند، هــواداران به شــدت در قبال اين 
سناريو واكنش منفى نشان دادند، به نوعى كه در شبكه هاى 
اجتماعى واكنش هاى تندى نسبت به اين مقوله رخ داد تا 
مشخص شود مديريت تازه وارد باشگاه استقلال در بدو ورود 

با يك چالش جدى مواجه خواهد بــود. اما با در نظر گرفتن 
شرايط كنونى باشگاه اين نارضايتى در روند تصميم گيرى 
مديريت استقلال تاثيرى نخواهد داشت چون آنها با كمبود 
منابع مالى رو به رو هستند به همين دليل نه تنها نمى توانند 
تواقعات بازيكنان خارجى از جمله جپاروف را برآورده سازند 
بلكه با جذب اين نفرات موضوع شكايت آنها را نيز به نوعى 
مديريت خواهند كــرد و ديگر دغدغــه اى بابت پرداخت 

مطالبات آنها نخواهند داشت.

*تاييد كميته فنى
حالا شنيده مى شود همزمان با بازگشت استقلال از اردوى 
تركيه در اين رابطه جلســه اى در باشگاه استقلال با حضور 
كادر فنى تشكيل خواهد شد تا تصميم نهايى در اين خصوص 
اخذ شود. گفته مى شود تا پيش از اين جلسه فتحى موضوع 
انتخاب اعضاى كميته فنى را قطعى خواهد كرد و با قرار دادن 
ميرشــاد ماجدى به عنوان رئيس اين كميته تا حدود قابل 
توجهى زمينه اين اتفاق را فراهم مى كنند تا به صورت رسمى 

اين موضوع عملياتى شود.

*سياست طلبكار زدايى 
برخى منتقدان با اشاره به سياست هيئت مديره استقلال در 
جذب بازيكنان پيشين تيم كه براى وصول مطالبات خود از 
استقلال به مراجع رسمى شكايت كرده بودند مدعى شدند 
استقلالى ها  به نوعى پروسه شكايت زدايى را با انتصاب هاى 
خاص خود به اجرا در آورند كه حالا با انتخاب اين سه بازيكن 
به عنوان بازيكنان جديد تيم تعداد قابل توجهى از شاكيان 
استقلال از فهرست خارج خواهند شد چون پيش از اين رضا 
عنايتى و آرش برهانى به عنوان دو شــاكى جدى باشگاه با 

انتصاب در تيم هاى پايه قيد پيگيرى شكايت خود را زدند.
اما مســئله بحث برانگيز اينجاست كه در صورت حضور 
اين ســه بازيكن در جمع نفرات وينفرد شــفر ميانگين 
سنى تيم فوتبال اســتقلال به شدت رشد خواهد كرد، 
قرار گرفتن جبارى،آندو و صادقى در كنار سيد مهدى 
رحمتــى، خســرو حيدرى و پژمــان منتظــرى باعث 
مى شود كه استقلال در فصل هجدهم در جمع تيم هاى 
مســن ليگ قرار بگيرد تا عنوان مدرســه پيرمردها به 

تيم شفر تعلق گيرد.

اميرمحمد سلطانپور : پنجره نقل و انتقالات تا اينجا، 
تجربه بسيار شيرينى براى هواداران ليورپول بوده است. 
آن ها بعد از چند خريد خوب، در يكى دو روز گذشته 
با اضافه كردن آليسون بكِِر دروازه بان برزيلى آاس رم، 
يكى از آخرين دغدغه هاى خود را نيز به ظاهر پوشش 
داده اند. به بهانه خريد 67ميليون پوندى آليسون توسط 
ليورپول كه ركورد گرانقيمت ترين دروازه بان تاريخ كه 
فصل پيش در براى ادرســون ديگر دروازه بان برزيلى 
منچسترسيتى ثبت شد را با اختلاف شكست، نگاهى 
به بهترين خريدهاى صورت گرفته توسط باشگاه هاى 

ليگ برتر انگليس تا اينجاى تابستان مى اندازيم.
لوكاس تورِيرا - آرسنال

با وجود تنها 22سال سن، توريرا خود را به عنوان يك 
بازيكن پخته و باهوش در فوتبال اروپا ثابت كرده است. 
كمتر ديده ايم كه يك بازيكن در اين سن بتواند از نظر 
كارهاى دفاعى در خط هافبــك قابل اطمينان عمل 
كند اما بازيكن اروگوئه اى ســابق سمپدوريا با 101 
تكل در فصل گذشته سرى آ جزو سه بازيكن برتر ليگ 
از اين حيث بود. توريرا نمايش هاى درخشانى نيز براى 
كشــورش در جام جهانى ارائه داد و مى تواند همان 
بازيكنى باشد كه يوناى امرى براى اولين فصل خود در 

ميان توپچى ها به آن نياز دارد.
فليپه اندرسون - وستهام

وســتهام آنقدر به توانايى هاى وينگر برزيلى اعتماد 

داشت كه ركورد نقل و انتقالات تاريخ خود را براى او 
شكست. فليپه اندرسون با اينكه فصل آنچنان پرشورى 
را در لاتزيو نگذراند اما بارها استعداد بالاى خود را در 
يك ســوم زمين حريف به نمايش گذاشته است. اگر 
براى اثبات اين ادعا به آمار نياز داريد مى توان به ركورد 
117 دريبل موفق او در فصل 2016/17 سرى آ اشاره 
كنيم كه از تمامى بازيكنان اين ليگ بيشتر بود. منوئل 
پلگرينى مطمئن اســت كه اين بازيكن 25ساله مى 
تواند همان مهره گم شده او براى شگفتى آفرينى در 

ليگ برتر باشد.
فابينيو - ليورپول

مدافع گوش ســابق رئال مادريد در باشگاه موناكو 
تغيير پست داد و به يك هافبك دفاعى بدل شد. اين 
تغيير پســت براى او و تيمش آنچنان بد هم نبود و 
دو فصل پيش يكى از اصلى ترين عوامل صعود اين 
باشگاه فرانسوى تا مرحله نيمه نهايى ليگ قهرمانان 

به شمار رفت. او به نظر از لحاظ بدنى توانايى تطبيق 
خود با ليگ برتر را دارد و كلوپ مــى تواند بر روى 
آرامشــى كه او به خط هافبك و دفاع مى آورد براى 
برنامه ريزى راحت تر پيرامــون مهره هاى هجومى 
خود حســاب باز كند. فابينيو فصل گذشته در ليگ 
فرانسه تنها بازيكنى بود كه موفق شد هم در زمينه 
تكل و هم در زمينه پاس در بين شــش بازيكن برتر 

ليگ قرار بگيرد.
رياض محرز - منچسترسيتى

اين انتقال در نيم فصل قبل در حال تكميل شدن بود 
اما اين تابستان بالاخره وينگر الجزايرى انتقال محبوب 
خود را از لسترسيتى به قســمت آبى شهر منچستر 
جشن گرفت. پپ گوارديولا براى خريد بهترين بازيكن 
سه فصل پيش ليگ برتر انگليس مبغ 60ميليون پوند 
هزينه كرد كه ركورد ترنســفر باشگاه ولخرج سيتى 
را شكســت. محرز در طول سه فصل گذشته از لحاظ 

دريبل موفــق و به وجــود آوردن موقعيت خطرناك 
گلزنى جزو چهار بازيكن برتر ليــگ بوده و مى تواند 
آلترناتيو بســيار خوبى براى تركيب هجومى همين 

الان فوق العاده منچسترسيتى باشد.
فِرِد - منچستريونايتد

آخرين خريدى كه ژوزه مورينيو انجام داده مى تواند 
همان مهره گمشده پازلى باشــد كه آقاى خاص در 
تركيب شياطين سرخ به دنبال آن مى گشت. با اينكه 
طرفداران يونايتد انتظار خريدهاى بيشترى از تيمشان 
تا پايان پنجره نقل و انتقالات دارند، اما فرد مى تواند 
پويايى و كنترل لازم را در خط هافبك به ارمغان آورده 
و پل پوگبا با خيال راحت ترى به برنامه هاى هجومى 
خود بپردازد. فرد چنــد فصل خوب را در شــاختار 
دونتسك مخصوصا در ليگ قهرمانان اروپا پشت سر 
گذاشت و فصل گذشــته نيز بيشترين تكل صحيح و 
بيشترين پاس صحيح را در ميان هم تيمى هايش در 

اروپا به ثبت رساند.
جورجينيو- چلسى

طرفداران آبى ها منتظرند تا ســرمربى جديد آن ها 
يعنى مائوريتيسو ســارى برند اختصاصى مربيگرى 
خود را به لنــدن و تيم آن ها بيــاورد. او براى اين كار 
شاگرد خود در باشگاه سابقش يعنى ناپولى را به همراه 
خود به انگليس آورده و مــى داند با توجه به آمار فوق 
العاده اين بازيكن ايتاليايى در ارسال پاس، كار آسان 
ترى براى پيشــبرد برنامه هاى خود خواهد داشت. 
جورجينيو فصل گذشته در سرى آ 3197 پاس براى 
هم تيمى هايش ارسال كرد كه در بين تمامى بازيكنان 

پنج ليگ برتر اروپا بى نظير بوده است. 
نبى كيتا - ليورپول

اگر آليسون و فابينيو نظر شما را به عنوان خريدهاى 
ليورپول جلب نكرده قطعا با نــگاه به نبى كيتا تغيير 
عقيده خواهيد داد. البته اين خريد تابســتان گذشته 
انجام شــد اما دو باشــگاه ليورپول و لايپزيك توافق 
كردند كه كيتا يك فصل بيشــتر در آلمان بماند. يك 
هافبك پرانرژى و جنگنده ديگر در ميانه ميدان مانند 
فابينيو همان چيزى است كه كلوپ براى موفقيت به 
آن نياز داشــت و آمار 452 بار بازپس گيرى توپ از 
حريفان توسط كيتا در دو فصل گذشته بوندس ليگا 
كه بيشترين آمار در اين ليگ است نشان مى دهد كه 

آن ها بازيكن فوق العاده اى را جذب كرده اند. 

بهترين خريدهاى تابستانى ليگ برتر انگليس تاكنون

حمله همه جانبه «كلوپ» به بازار!

ورزش: دور جديد تمرينات تيم ملى كشتى آزاد زير نظر رسول 
خادم در خانه كشتى محمد بنا آغاز شده است. در اين اردو10 
آزادكار در خانه كشــتى مجموعه ورزشى آزادى تا 4 مردادماه 

تمرينات خود را زير نظر خادم بر گزار مى كنند.
57 كيلوگرم: على اســدى (البرز)65 كيلوگرم: فرزاد عموزاد 

(مازندران)70  كيلوگرم: محمدرضا سرگو (البرز)

79 كيلوگرم: محمــد زارعى (تهــران)86 كيلوگــرم: آرش 
نيرآبادى (گلستان) احمد بذرى (مازندران)92  كيلوگرم: سينا 
غلامى (مازندران)97 كيلوگرم: اســماعيل نجاتيان (خراسان 
رضوى)125 كيلوگرم: فرزام اسلامى - على قنبرى (مازندران) 
نفراتى هستند كه در اين اردوى فشرده با هم سرشاخ مى شوند.

حبيبى :اردوى آزادكاران تعطيلى ندارد
اما سرپرست تيم ملى كشتى آزاد درباره اين اردو گفت: با توجه 
به در پيش بودن بازى هاى آسيايى و رقابت هاى جهانى، اردوى 

ملى پوشان تعطيلى و توقف ندارد.
 هادى حبيبى گفت: دليل اين مســاله نيز رويدادهاى متعدد 
پيش رو و پيگيرى تمرينات متفاوت آزادكاران براى حضور در 
مسابقات آتى است. در واقع اردونشينان تيم ملى كشتى آزاد به 
چند گروه تقسيم شده اند. ما بايد 6 ملى پوش را مهياى حضور 
در بازيهاى آسيايى جاكارتا و 10 آزادكار ديگر را براى حضور در 
رقابت هاى جهانى مجارستان آماده كنيم.ضمن اينكه ما چندين 
تورنمنت بين المللى را هم در دستور كار داشته و داريم كه برخى 
از آزادكاران بايد در آن حضور پيدا مى كردند و طبيعتا همين 
اعزام به ميادين تداركاتــى در نحوه تمرينات آنها نيز تغييراتى 

ايجاد مى كند.
خداحافظى نصيرى

ميثم نصيــرى دارنده مدال هاى طلا و برنز آســيا كه ســابقه 
چند سال حضور در تيم ملى و پوشــيدن دوبنده تيم ملى در 
رويدادهايى همچون المپيك 2016، رقابت هاى جهانى پاريس 
2017 ، دو رويداد قهرمانى آسيا، 3 رويداد جام جهانى كشتى 
آزاد و تورنمنت هاى متعدد بين المللى را دارد با اعلام كناره گيرى 
از تيم ملى كشتى آزاد، درباره دلايل اين تصميم خود اظهار كرد: 
امسال شرايط به شكلى است كه نمى توانم در تيم ملى كشتى 

بگيرم و شايد بعد از اين نيز ديگر در تيم ملى نباشم. 
آزادكار وزن 65 كيلوگرم ايران با اشاره به حضور چند ساله خود 

در تيم ملى گفت: در چند سالى كه در تيم ملى بودم نتوانستم 
خودم را با تمرينات ســازگار كنم و تصميم گرفتم فعلا در تيم 
ملى نباشم.براى كشتى گيران تيم ملى و مربيانم آرزوى موفقيت 
دارم و اميدوارم بهترين نتايج را كسب كنند. نصيرى در پاسخ به 
اين سوال كه آيا كادر فنى او را از تيم ملى كنار گذاشته يا خود 
تصميم به كناره گيرى از تيم ملى گرفته است، گفت: نمى دانم 

من را از تيم ملى خط زده اند يا نه. با دودانگه در اينباره صحبت 
كردم و به او گفتم مى خواهم در ليگ كشتى بگيرم. چند سالى 
بود بخاطر حضور در تيم ملى نمى توانستم در ليگ كشتى بگيرم 
و به همين علت واقعا به لحاظ شــرايط مالى مشكلات زيادى 
داشتم. آزادكار وزن 70 كيلوگرم ايران در پايان خاطرنشان كرد: 
از سوى ديگر كشــتى در وزن من در بازى هاى آسيايى برگزار 
نمى شود و شرايط سختى داشــتم. فكر مى كنم در اين برهه از 
زمان و با توجه به شــرايط پيش آمده بهترين تصميم ممكن 
را گرفتم. اميدوارم كشــتى گيران ما در بازى هاى آســيايى و 

رقابت هاى جهانى بهترين نتايج را كسب كنند. 

ورزش: امير قلعه نويى 
ســرمربى تيم فوتبال 
ســپاهان اصفهــان 
درباره آخرين شرايط 
تيمش گفت: از زمانى 
كه من به اينجا آمدم 
همه امكانــات را در 
اختيــار مــن قرار 
دادند. مــا درحال 
حاضر نيــاز به دو 
بازيكن بازى ساز 
داريم. شــما 
نيد  ا نمى تو

يــك 
شين  ما
ن  و بــد
لاستيك 
شــته  دا
ما  باشيد. 

ب  يارگيرى كرديم خو
و تمرين هايمــان را خوب 
شــروع كرديم. بازيكنان 
قبلى ما هم با انگيزه بالايى 
كار مى كنند. طرفداران مان 
نيز طرفداران بســيار خوبى 
هســتند. ما از مجمــوع 80 
فيلم از بازيكنــان مختلف به 4 
فيلم رســيديم و از آن 4 تا هم 
دو بازيكن را انتخــاب كرديم و از 
باشگاه خواستيم كه آن ها را جذب 
كند. يكى از اين بازيكنــان برزيلى 

است.
ســرمربى ســپاهان كه با راديو جوان 
صحبت مى كــرد با بيــان اينكه حافظه 
برخى ها ضعيف است گفت: من دو 
سال است كه ياد گرفته ام 
همه كارهايــم را كتبى 
انجــام دهــم چــون در 

سال هاى قبل با ما صحبتى انجام مى شد اما بعد از مدتى حرف ها 
180 درجه تغيير مى كرد. من دو ســال اســت كه براى انجام 

درخواست هايم نامه مى زنم.
قلعه نويى در مــورد صحبت هاى چند هفته گذشــته مبنى بر 
آمدن مسلمان به ســپاهان تصريح كرد: هر مربى دوست دارد 
مسلمان را در تيمش داشته باشد. از مسلمان تشكر مى كنم چرا 
كه در جلسه اى كه با مديران ما گذاشته بود، حرف هاى خوبى 
زده شد اما به هر حال قسمت نبود كه او به تيم ما بيايد. اما حالا 
كه مسلمان نيامده بايد دو بازيكن ديگر بگيريم. طبق آخرين 
درخواست مان گفتيم بايد حداقل يكى از آن ها در ابتداى فصل 

جذب شود و ديگرى در طول فصل به تيم اضافه شود. 
سرمربى سپاهان در پاسخ به اين پرسش كه كاپيتان اين فصل 
سپاهان كيست اظهار كرد: اين  مسائل در فوتبال امروز اهميت 
ندارد. شــما برزيل را ديديد كه در هر بــازى كاپيتانش تغيير 
مى كرد و اين نظر سرمربى است. اينجا كاپيتانى بر اساس سابقه 
اســت. جلال على محمدى يك حركت پهلوانــى  انجام داد. با 
توجه به شرايط، كاپيتان اول ما حســين پاپى است و بعد از او 
على محمدى.  سرمربى اسبق تيم ملى فوتبال ايران درخصوص 
شرايط تيم ملى و بحث تمديد قرارداد كى روش هم اظهار كرد:  
دو بحث وجود دارد. بحث اول اين است كه من هر حرفى بزنم 
آقايان جبهه مى گيرند. مى گويند قلعه نويى منتقد است. با توجه 
به محدوديت زمانى تا جام ملت ها و همين طور نتيجه نگرفتن 
ما در ادوار گذشته جام ملت ها، بهتر است كه كى روش بماند. اما 
بايد يك چهارچوب مشــخص تعيين شود. يك سرى تيم هاى 
تبليغاتى هســتند كه آن ها در فوتبال مملكت تصميم گيرنده 
هستند. نه وزير، نه رييس فدراسيون تصميم گيرنده نيستند و 

هر چيزى كه آن تبليغاتى ها بخواهند انجام مى شود.
او ادامه داد: شــما ديديد ما تيم پنجم آســيا بوديم اما آقايان 
در رســانه ملى كارى كردند كه ما خودمان را با فرانسه اشتباه 
گرفتيم. در اينجا وزير و رئيس فدراسيون زياد تاثيرگذار نيستند. 
تاثيرگذاران اصلى آقايانى هستند كه من نمى خواهم اسم شان را 
ببرم ولى با توجه به تيم تبليغاتى آقايان و زمان كمى كه تا جام 
ملت ها داريم با همين كادر ادامه دهيم. ما را محاكمه مى كنند 
اما ما در آن يك سالى كه فدراسيون رئيس نداشت در رنكينگ 
آسيا اول بوديم. زمانى ما را محاكمه كردند اما در حال حاضر با 
همان عملكرد ما به قهرمان ملى تبديل مى شوند. به نظر من از 
وزير، رئيس فدراسيون يا من در مورد ماندن يا نماندن كى روش 

سوال نپرسيد. از همان آقايان بپرسيد او بماند يا خير. 

گزارشى از آغاز دور جديد تمرينات تيم ملى كشتى آزاد 

سرشاخ مردان خادم  
براى رقابت هاى آسيايى و جهانى

با اشاره به دخالت رسانه اى خاص 
در تمديد قرارداد سرمربى تيم ملى

  قلعه نويى : در مورد كى روش  
تاج و  وزير كاره اى نيستند

Zoom
رقابت هاى بين المللى كشــتى آزاد جام ياشاردوغو كه 
جزو سيستم رنكينگ اتحاديه جهانى كشتى محسوب 
مى شــود، روزهاى 5 تا 7 مردادماه در شــهر استانبول 
تركيه برگزار مى شود. بر اســاس برنامه اين رقابت ها، 
قرعه كشى اوزان 57، 65،  74، 86 و 97 كيلوگرم روز پنج 
شنبه 4 مردادماه و مسابقات آن روزهاى 5 و 6 مردادماه 
و قرعه كشى اوزان 61، 70، 79، 92 و 125 كيلوگرم روز 
جمعه 5 مرداد و مســابقات آن روزهاى 6 و 7 مردادماه 

برگزار خواهد شد.
بر اين اســاس تركيب تيم هاى اعزامى كشورمان به اين 

رقابت ها به شرح زير است:
57 كيلوگرم: مهران رضا زاده

61 كيلوگرم: محمدباقر يخكشى
65 كيلوگرم: حسن مرادقلى
65 كيلوگرم: مهران نصيرى
70 كيلوگرم: يونس امامى

74 كيلوگرم: سعيد داداش پور
92 كيلوگرم: عليرضا كريمى

92 كيلوگرم: محمدجواد ابراهيمى
97 كيلوگرم: مجتبى گليج، عليرضا گودرزى

125 كيلوگرم: يداله محبى
سرمربى: رسول خادم

ورزش: ســايت «hurriyet» خبر داد كه مدافع استقلال امروز 
به استانبول مى رسد تا قراردادش را رسما با باشگاه ترابزون اسپور 

امضا كند.
باشــگاه ترابزون اســپور دوباره پرونده جذب مجيد حسينى كه 
خيلى طولانى شــد را باز كرد. رئيس باشگاه ترابزون اسپور اعلام 
كرد كه مجيد حســينى در يك قدمى انتقال به اين باشگاه قرار 

دارد و پس از بركنارى رئيس 
باشگاه اســتقلال، ترابزون 
اســپور با حســينى دوباره 
تمــاس گرفــت و در نهايت 
باشــگاه ايرانى با مبلغ 100 
هزار دلار رضايتنامه جدايى 

اش را صادر كرد.
مدافع 22 ساله ايرانى امروز 
به استانبول مى رسد تا جلسه 
اى را با احمــد اوغلو، رئيس 
باشگاه برگزار كند. اگر اتفاق 
خاصى در اين جلسه نيفتد، 

حسينى قراردادى 3 ساله با باشگاه امضا خواهد كرد.
اين  اتفاقات درحالى رخ مى دهد كه حسينى كه در زمان افتخارى 
به توافقاتى با باشگاه استقلال رســيده بود تا ليگ هجدهم را نيز 
براى اين تيم تهرانى توپ بزند. با رفتــن افتخارى نظرش دوباره 
تغيير كرد و مى خواهد فصل بعد را در تركيه بازى كند و هم بازى 
وحيد اميرى در ترابوزان اسپور شود. قرار است در صورت موفقيت 

حسينى در تست هاى پزشكى اين باشــگاه تركيه اى، اين مدافع 
جوان قراردادش را با اين تيم امضا كند.

افتخارى در آخرين مصاحبه خود با رســانه ها اعلام كرده بود كه 
حسينى حتى حاضر نيست با مبلغى بيش از دو برابر قرارداد فصل 
گذشته خود با استقلال تمديد كند و دوست دارد در فوتبال اروپا 

به ماجرا جويى خود ادامه دهد.
6 ميليارد براى اميرى

اميــرى بــراى يــك فصل 
حضــور در ترابــوزان 675 
هزار يــورو از ايــن تيم به 
عنــوان دســتمزد خواهد 
گرفــت. پرســپوليس بــه 
اميرى براى تمديد قرارداد 
پيشنهاد سه ميلياردى داده 
بود اما شــماره 19 سرخ ها 
بــا ترابوزان قــراردادى دو 
ساله امضا كرد. او در اولين 
صحبت هــاى خــود بعد از 
حضور در اين تيم، گفت : خيلى خوشحال هستم كه به ترابزون 
اسپور آمده ام. مى دانم كه ترابزون اسپور تيم بزرگى در  تركيه 
است و هوادارانش قطعا خواســته هاى زيادى از اين تيم دارند. 
همين طور واقف هستم كه انتظار زيادى از من است و اميدوارم 
بتوانم بهترين عملكردم را در زمين براى تيم جديدم داشــته 

باشم.

مدافع استقلال به مهاجم پرسپوليس ملحق شد

حسينى دومين شكار «ترابزون»

ورزش: زمان تعيين شده فدراسيون براى اعلام آمادگى باشگاه ها جهت حضور در ليگ برتر 
بسكتبال تمام شد و پنج تيم به طور رسمى از حضورشان در فصل آينده خبر داده اند اما خبرى 

از شهردارى تبريز و مهرام نيست.
ليگ برتر بسكتبال در سال هاى گذشته مشكلات زيادى داشت اما رامين طباطبايى وعده داد 
كه مشكلات را حل و بستر را براى حضور باشگاه ها مهيا مى كند. فدراسيون اعلام كرده بود كه 
باشگاه ها تا بيست و هفتم تير فرصت دارند اعلام آمادگى كنند كه در اين زمان 5 تيم به طور 

رسمى اعلام آمادگى كرده اند و تصميم دارند در مسابقات شركت كنند.
پارسا مشهد، پدافند رعد دزفول، نفت آبادان، پتروشيمى و شهردارى گرگان تيم هايى هستند 

كه به فدراسيون نامه زده اند و قرار است در مسابقات شركت كنند.

ثبت نام 
تنها 5 تيم 
براى ليگ برتر بسكتبال
 خبرى از قهرمان و 
نائب قهرمان نيست

جزئيات توافق بيرانوند با پرسپوليس
ترانسفر در نيم فصل

600 با پرداخت 600 با پرداخت 600 هزار دلار
پس از اين كه عليرضا بيرانوند بــه دليل مخالفت باشگاه پرسپوليس 
نتوانست از اين باشگاه جدا شــود و به پيشنهادات اروپايى خود جواب مثبت 
بدهد، در نهايت با مذاكراتى كه ميان او و باشگاه پرسپوليس انجام شد طرفين 
توافق كردند تا در نيم فصل نخست، بيرانوند در جمع سرخپوشان بماند و در 
نيم فصل - احتمالا پس از جام ملت هاى آســيا - در ازاى پرداخت 600 هزار 
دلار، بازيكن آزاد شود. با اين حساب دروازه بان تيم فوتبال پرسپوليس و تيم 
ملى فوتبال ايران در نيم فصل با پرداخت اين رقم مى تواند به عنوان بازيكن 

آزاد با باشگاه هايى كه خواهانش هستند، مذاكره كند.

تحريم ها عليه تيم ملى 
احتمال قطع همكارى آديداس با ايران

پس از ورود ايران به رقابت هاى جام جهانى مشكلاتى در مورد استفاده 
از برند نايكى براى ملى پوشان ايرانى به وجود آمد و به نظر مى رسد پس از جام 
جهانى آديداس نيز به دليل محدوديت هايى كه در ايران براى انجام فعاليت 

هاى اقتصادى وجود دارد، ديگر علاقه اى براى ادامه همكارى با ايران ندارد.
نمايندگان شــركت آديداس براى ادامه همكارى ، خواهان برگزارى ملاقات 
ديگرى با نماينده فدارسيون فوتبال ايران هســتند و به نظر مى رسد با اين 
شرايط ديگر اين همكارى ادامه پيدا نخواهد كرد و يا حداقل براى ايجاد رابطه 
اى برد   برد، نمايندگان فدراسيون فوتبال در بخش بازرگانى كار بسيار سختى 

در مذاكره بعدى با اين شركت صاحب نام دنيا پيش رو خواهند داشت.

پايان بلاتكليفى سپيدرود با خلع مالكيت از تن زاده 
شاگردان خداداد در ليگ برتر

 پس از كش و قوس هاى فراوان دادگسترى استان گيلان رأى پرونده 
شكايت جواد تن زاده از اداره كل ورزش و جوانان استان گيلان و درخواست 
او براى لغو حكم خلع مالكيتش توســط اين اداره كل را صادر كرد.بر اساس 
 دادگاه عمومى حقوقى شهرستان رشــت، درخواست تن زاده 
مبنى بر لغو حكم اداره كل ورزش و جوانان استان گيلان رد و به اين ترتيب 

مالكيت باشگاه سپيدرود از جواد تن زاده خلع شــد.با توجه به اين رأى، 
مالكيت باشــگاه ســپيدرود در اختيار محمد نوين قرار خواهد داشت و 
شــاگردان خداداد عزيزى به عنوان نماينده اســتان گيلان در ليگ برتر 

حضور خواهند داشت. 

تيم داورى ايرانى قاضى ديدار 
تمام كره اى ليگ قهرمانان آسيا
تيم داورى ايرانى قاضى ديدار 

تمام كره اى ليگ قهرمانان آسيا
تيم داورى ايرانى قاضى ديدار 

 عليرضا فغانى به همراه رضا ســخندان، محمدرضا 
منصورى و ابوالفضلى ديدار ســوآن سامســونگ و چونبوك 
موتورز كره جنوبى در مرحله يك چهارم نهايى ليگ قهرمان 
AFCآسيا را قضاوت خواهد كرد. AFCآسيا را قضاوت خواهد كرد. AFC ديدار سوآن سامسونگ و 

چونبوك موتورز كره جنوبــى را در مرحله يك چهارم نهايى ليگ 

ضد حمله
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در يونان، 10 كارمند و خدمه هتل به وى و خانواده اش سرويس مى دادند و از حريم شخصى ورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــىورزشـــى
آنها در برابر پاپاراتزى ها محافظت مى كردند. فوق ستاره تيم ملى پرتغال هم كه از عملكرد آنها 
2راضى بوده به هر يك از آنها 2راضى بوده به هر يك از آنها 2 هزار يورو (مجموعاً 20 هزار يورو) انعام داده است. رونالدو به مدت 

10 روز به همراه خانواده و دوستانش در هتلى به نام «رويال متونى» در يونان اسكان داشت.

ورزش: امير قلعه نويى 
ســرمربى تيم فوتبال 
ســپاهان اصفهــان 
درباره آخرين شرايط 
تيمش گفت: از زمانى 
كه من به اينجا آمدم 
همه امكانــات را در 
اختيــار مــن قرار 
دادند. مــا درحال 
حاضر نيــاز به دو 
بازيكن بازى ساز 
داريم. شــما 
نيد  ا نمى تو

يــك 
شين  ما
ن  و بــد
لاستيك 
شــته  دا
ما  باشيد. 

ب  يارگيرى كرديم خو
و تمرين هايمــان را خوب 
شــروع كرديم. بازيكنان 
قبلى ما هم با انگيزه بالايى 
كار مى كنند. طرفداران مان 
نيز طرفداران بســيار خوبى 
هســتند. ما از مجمــوع 80
4فيلم از بازيكنــان مختلف به 4فيلم از بازيكنــان مختلف به 4

4فيلم رســيديم و از آن 4فيلم رســيديم و از آن 4 تا هم 
دو بازيكن را انتخــاب كرديم و از 
باشگاه خواستيم كه آن ها را جذب 
كند. يكى از اين بازيكنــان برزيلى 

است.
ســرمربى ســپاهان كه با راديو جوان 
صحبت مى كــرد با بيــان اينكه حافظه 
برخى ها ضعيف است گفت: من دو 
سال است كه ياد گرفته ام 
همه كارهايــم را كتبى 
انجــام دهــم چــون در 

سال هاى قبل با ما صحبتى انجام مى شد اما بعد از مدتى حرف ها 
180 درجه تغيير مى كرد. من دو ســال اســت كه براى انجام 

درخواست هايم نامه مى زنم.
قلعه نويى در مــورد صحبت هاى چند هفته گذشــته مبنى بر 
آمدن مسلمان به ســپاهان تصريح كرد: هر مربى دوست دارد 
مسلمان را در تيمش داشته باشد. از مسلمان تشكر مى كنم چرا 
كه در جلسه اى كه با مديران ما گذاشته بود، حرف هاى خوبى 
زده شد اما به هر حال قسمت نبود كه او به تيم ما بيايد. اما حالا 
كه مسلمان نيامده بايد دو بازيكن ديگر بگيريم. طبق آخرين 
درخواست مان گفتيم بايد حداقل يكى از آن ها در ابتداى فصل 

جذب شود و ديگرى در طول فصل به تيم اضافه شود. 
سرمربى سپاهان در پاسخ به اين پرسش كه كاپيتان اين فصل 
سپاهان كيست اظهار كرد: اين  مسائل در فوتبال امروز اهميت 
ندارد. شــما برزيل را ديديد كه در هر بــازى كاپيتانش تغيير 
مى كرد و اين نظر سرمربى است. اينجا كاپيتانى بر اساس سابقه 
اســت. جلال على محمدى يك حركت پهلوانــى  انجام داد. با 
توجه به شرايط، كاپيتان اول ما حســين پاپى است و بعد از او 
على محمدى.  سرمربى اسبق تيم ملى فوتبال ايران درخصوص 
شرايط تيم ملى و بحث تمديد قرارداد كى روش هم اظهار كرد:  
دو بحث وجود دارد. بحث اول اين است كه من هر حرفى بزنم 
آقايان جبهه مى گيرند. مى گويند قلعه نويى منتقد است. با توجه 
به محدوديت زمانى تا جام ملت ها و همين طور نتيجه نگرفتن 
ما در ادوار گذشته جام ملت ها، بهتر است كه كى روش بماند. اما 
بايد يك چهارچوب مشــخص تعيين شود. يك سرى تيم هاى 
تبليغاتى هســتند كه آن ها در فوتبال مملكت تصميم گيرنده 
هستند. نه وزير، نه رييس فدراسيون تصميم گيرنده نيستند و 

هر چيزى كه آن تبليغاتى ها بخواهند انجام مى شود.
او ادامه داد: شــما ديديد ما تيم پنجم آســيا بوديم اما آقايان 
در رســانه ملى كارى كردند كه ما خودمان را با فرانسه اشتباه 
گرفتيم. در اينجا وزير و رئيس فدراسيون زياد تاثيرگذار نيستند. 
تاثيرگذاران اصلى آقايانى هستند كه من نمى خواهم اسم شان را 
ببرم ولى با توجه به تيم تبليغاتى آقايان و زمان كمى كه تا جام 
ملت ها داريم با همين كادر ادامه دهيم. ما را محاكمه مى كنند 
اما ما در آن يك سالى كه فدراسيون رئيس نداشت در رنكينگ 
آسيا اول بوديم. زمانى ما را محاكمه كردند اما در حال حاضر با 
همان عملكرد ما به قهرمان ملى تبديل مى شوند. به نظر من از 
وزير، رئيس فدراسيون يا من در مورد ماندن يا نماندن كى روش 

سوال نپرسيد. از همان آقايان بپرسيد او بماند يا خير. 

با اشاره به دخالت رسانه اى خاص 
در تمديد قرارداد سرمربى تيم ملى

  قلعه نويى : در مورد كى روش  
مذاكره با جبارى و آندو به جاى جبارفتاج و  وزير كاره اى نيستند

پيرمـردها 
در مـدرسه

 مرد مـوسفيد
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ادب و هنر

ادبیات جشنواره ها

جشنواره ها

موسیقی

موسیقی

فارس: مجموعه شــعر »تماشــایی« تازه ترین اثر میلاد عرفان پور که برگزیده 
جشنواره شعر فجر نیز شد، امروز ۳۱ تیرماه در باشگاه کتاب فرهنگسرای انقلاب 
اسلامی رونمایی و نقد می شود. سید وحید سمنانی کارشناس مجری این نشست 
است. جدیدترین اثر میلاد عرفان پور، برگزیده جشنواره بین المللی شعر فجر است 
که بتازگی از سوی انتشارات شهرستان ادب منتشر شده و برای نخستین بار در 
سی و یکمین دوره نمایشگاه کتاب تهران عرضه شد. این کتاب، مجموعه ای از ۵۰ 

رباعی، ۵۰ شعر نیمایی و ۲۰ غزل است. 

با انتصاب دبیران »عکس«، »کارتون و کاریکاتور«، »تبلیغات شهری«، 
»طراحی صنعتی« و »علمی پژوهشــی« ترکیــب دبیران بخش های 

دهگانه این جشنواره تکمیل شد.
به گزارش قدس آنلاین مسعود نجابتی دبیرکل این جشنواره با صدور 
احکامی جداگانه دبیران بخش های »عکس«، »کارتون و کاریکاتور«، 
»تبلیغات شهری«، »طراحی صنعتی« و بخش ویژه »علمی- پژوهشی« 
این جشنواره را منصوب کرد. حسن قائدی و حامد مغروری به ترتیب 
به عنوان دبیران بخش »عکس« و »تبلیغات شهری« منصوب شدند 
و ســید مسعود شجاعی طباطبایی که پیش از این نیز به عنوان دبیر 
اجرایی این جشنواره حکم خود را از مسعود نجابتی گرفته بود، به عنوان 
دبیر بخش کارتون و کاریکاتور این جشنواره منصوب شد.  پیش از این نیز حسن روح الامین به عنوان دبیر بخش 
»نقاشی دیجیتال«، سید مهدی حسینی به عنوان دبیر بخش »تایپوگرافی«، عباس صانعی به عنوان دبیر بخش 
»گرافیک متحرک« علی حیاتی به عنوان دبیر بخش »پرچم و کتیبه« و سید محمدرضا میری به عنوان دبیر 

بخش »پوستر« این جشنواره احکام خود را از مسعود نجابتی دریافت کرده بودند.
پنجمین جشــنواره هنر مقاومت در ۱۰ بخش »پوستر«، »تبلیغات شهری«، »کارتون و کاریکاتور«، »تصویر 
سازی«، »طراحی صنعتی«، »پرچم و کتیبه«، »تایپوگرافی«، »گرافیک متحرک«، »نقاشی دیجیتال«، »عکس« 
و بخش ویژه »علمی ـ پژوهشی« توسط گروه هنرهای تجسمی روایت فتح و با دبیری مسعود نجابتی دی ماه 

ایکنا: سازمان بسیج هنرمندان تهران بزرگ همزمان با میلاد حضرت امام رضا)ع(، سال جاری در تهران برگزار خواهد شد.
مراسم اختتامیه برنامه های مناسبتی بیست و نهمین سالگرد ارتحال ملکوتی امام 
خمینی)ره( را برگزار می کند. مراسم اختتامیه سوگواره شعر »در سوگ آفتاب« 
که با حضور شعرای تهران بزرگ و استان های تهران، سمنان، قم، اراک، اصفهان، 
قزوین و البرز برگزار می شــود، پس از داوری از میان ۳۰۰ اثر دریافتی مرتبط با 
سبک زندگی معمار کبیر انقلاب اسلامی، به۱۰ اثر برگزیده شده جوایز نفیسی 
اهدا می کند. یادآور می شود، این مراسم سوم مردادماه در روز پایانی دهه کرامت از 
ساعت ۹ صبح در سالن شهید رشادی حسینیه فاطمه الزهرا)س( برگزار می شود.

ایرنا: سرنا و کرنا که بیش از هر سازی در لرستان شناخته شده اند، امروزه 
حال و روز خوشی ندارند و طنین دلنواز آن ها رو به خاموشی است. موسیقی 
از دیرباز تاکنون جایگاه ویژه ای در لرســتان داشته بطوری که از حیات تا 

ممات با زندگی لر زبان ها عجین بوده است.
پیوند ناگسستنی زاگرس نشین ها با موسیقی آنچنان است که سوگواری، 
عروسی، تولد، کاشت و برداشت محصول، آیین های مذهبی و حتی جنگ ها 

هر کدام موسیقی مختص به خود را دارد.
می توان گفت که طبیعت کوهســتانی، زندگی ایلیاتی و شرایط قومی و 
فرهنگی در کنار سرنوشت تاریخی ایلات لرستان به موسیقی این منطقه 
جلوه ای منحصر به فرد بخشــیده است. زمانی که از منحصر به فرد بودن 
یک هنر مانند موسیقی صحبت می کنیم بدون شک بخش بزرگی از آن را به امکانات سخت افزاری آن حوزه نسبت 
می دهیم؛ به عنوان مثال در مورد موسیقی لرستان این مسئله به ادوات و سازهای به کار رفته در آن برمی گردد که به 
سه دسته زهی، بادی و کوبه ای تقسیم می شود. پاکدل با بیان اینکه کرنا امروزه فقط در بارگاه ائمه اطهار)ع( و یا میان 
اقوام بختیاری آن هم در آیین هایی خاص استفاده می شود، گفت: از بین رفتن باورهای گذشته، کم توجهی به جنبه 
علمی موسیقی، تکامل سازها، پیشرفت های بشر و کم شدن فاصله ها به سبب ارتباطات مجازی و به دنبال آن ایجاد 

تنوع در سلیقه موسیقایی مردم از مهم ترین دلایل کم اقبالی این سازها در زمان حال است. 

باشگاه خبرنگاران: فرهاد فخرالدینی در نخستین اظهاراتش درباره کنسرت 
»شبی با فخر موسیقی ایران« گفت: دوستان خوبم آقای قربانی و توکلی خواهان 
همکاری من با ارکستر بودند و خانم تقی پور هم امکاناتی را فراهم آوردند تا من 

بتوانم با ارکستر فرهنگ و هنر همکاری کنم.
این هنرمند با سابقه در انتهای صحبت های خود نیز گفت: این کنسرت نتیجه ۵۰ 

سال فعالیت من در حوزه موسیقی است. مشتاقانه در انتظار دیدار مردم هستم.
گفتنی  است این کنســرت با همراهی ارکستر فرهنگ و هنر ۱۱ و ۱۲ مرداد با 

حضور وحید تاج و مجتبی عسکری به عنوان خواننده برگزار خواهد شد.

تازه ترین اثر »میلاد عرفان پور« رونمایی می شود دبیران جشنواره هنر مقاومت معرفی شدند

برگزیدگان »در سوگ آفتاب« معرفی می شوند

»سرنا« و »کرنا« رو به خاموشی است

شبی با فخر موسیقی ایران

خبر

معرفی کتاب

4000 سرود همزمان با دهه کرامت در سراسر کشور اجرا می شود

طنین  آوای رضوان در شهرهای ایران  

بیش از 4۰۰۰ سرود در ایام دهه کرامت در سراسر کشور اجرا می شود.
سید مجتبی ذبیحی مسئول مؤسسه آفرینش های هنری آستان قدس 
رضوی با اعلام این خبر افزود: علاوه بر اجرای پاتوقی سرود در سطح شهر 
مشهد و برخی از شهرها و استان های میزبان برنامه زیر سایه خورشید، 
چندین نماهنگ و آوای محلی نیز جهت پخش از شبکه های تلویزیونی و 

مجازی آماده شده است. 
وی در تشــریح برنامه های اجرای ســرود پاتوقی گفت: ۱۰گروه سرود 
مشهدی و دو گروه میهمان، آوای مهر طاها از اصفهان و نسیم رحمت از 
تهران، در ایام دهه کرامت در معابر پرتردد شهر مشهد مانند اطراف حرم 
مطهر رضوی، بازارها و ورودی های شهر و چند پارک حاشیه شهر از جمله 
بوستان بسیج و بوستان نصرت به اجرای سرود به سبک آکاپلا می پردازند. 
برهمین اســاس اجرای ۲۰۰۰ سرود در ایام دهه کرامت در سطح شهر 

مشهد پیش بینی شده است.
ذبیحی افزود: علاوه بر اجرا در ســطح شهر، هر شب یک گروه سرود در 
ویژه برنامه های حرم مطهر امام هشتم)ع( در صحن جامع رضوی به اجرا 

خواهد پرداخت.
وی همچنین از اجرایی ویژه و خاص در شب و روز ولادت حضرت ثامن 
الحجج)ع( خبر داد و گفت: ســرودی ویژه بر اســاس شعری از محمد 
جوادالهی، که به زبان های عربی و ترکی توسط مرتضی حیدری آل کثیر 
و استاد کلامی برگردان شده، تهیه و به سه زبان در مراسم ویژه گلباران 
در میدان شهدا و صحن جامع رضوی در شب ولادت توسط ۱۵۰ نفر از 

اعضای گروه های سرود برجسته کشور اجرا خواهد شد.
مســئول آوای رضوان در ادامه افزود: ۲۰ گروه سرود در سراسر کشور با 
اجرای ســرودی ویژه به ســبک آکاپلا که توسط واحد آوای رضوان زیر 
نظر مؤسسه آفرینش های هنری آستان قدس رضوی تولید شده است و 
سرودهایی که خود در همین سبک آماده کرده اند در جشن های زیر سایه 

خورشید در استان های مختلف شرکت می کنند.
ذبیحی در پایان از تهیه آثار آوایی برای پخش از رســانه ملی خبر داد و 
گفت: بیش از ۲۰ نماهنگ آواهای محلی رضوی، سه اثر آوایی به سبک 
آکاپلا به زبان های پاکستانی ) شاعر و خواننده: احمد شهریار ( افغانستانی 
)شاعر و خواننده:عبدالخالق عزیزی ( و سرودی فارسی - عربی و همچنین 
یک نماهنگ به مناسبت ولادت حضرت معصومه)س( تهیه شده است. 

شایان ذکر اســت آوای رضوان در ایام عید نوروز نیز با اجرای سرود در 
سطح شهر حال و هوای خاصی به شهر بخشیده بود.

»نخلستانی از فانوس« به بازار کتاب آمد
روایتی پرکشش از دو راهی دین و دنیا

خبرنــگاران:   باشــگاه 
»نخلســتانی از فانــوس«  به 
قلم سیدحســین امیرجهانی 
از جمله کتاب های انتشــارات 
جمکران اســت کــه بتازگی 
منتشر شده اســت ، این رمان 
روایــت ابودحداح، مســلمان 
ساکن مدینه است که به کمک 
کاروانــی از شــامیان می رود. 
مورد  بتازگــی  کــه  کاروانی 
دســتبرد راهزنان قرار گرفته 
و ســالارش زخمــی هولناک 

برداشته است. 
سالار کاروان در آخرین لحظات حیاتش، از ابودحداح می خواهد دخترش 

را نجات دهد.
ابودحداح گرچه خواسته مرد شامی را اجابت می کند اما با دیدن غزاله، 
خود گرفتار عشق او می شود. غزاله با تمام زیبایی ها و نکات مثبت اخلاقی 
رازی سر به  مُهر دارد که هیچ کس جز خود او و پدری که اکنون در خاک 

آرمیده است از آن خبر ندارد.
عشق غزاله در ابودحداحی که سال هاست زن و فرزندش را ازدست داده 
است کارگر می افتد و او تصمیم می گیرد برای رسیدن به غزاله، نخلستان 
زیبایش را بفروشد اما درست در لحظه ای که با خریداران مشغول چانه 
زدن برای فروش است، ماجرا پیچ می خورد و ابودحداح را در یک دو راهی 

سخت قرار می دهد. غزاله یا پیامبر خدا؟
»نخلســتانی از فانوس« فقط عاشقانه ای تاریخی نیست، بلکه ماجرایی 
است پرکشش بر سر دین و دنیا. بر سر نقد و نسیه، بر سر عشق زمینی 
و عشــق آسمانی است. ابودحداح در گیر و دار تصمیم گیری برای انجام 
دادن شرط های سنگین غزاله، درمی یابد اگر باغش را بفروشد چیزی را 
به دست می آورد که هر مسلمانی تمام عمر در آرزوی آن است؛ اما غزاله 
سم تردید را به جان ابودحداح می ریزد و او که تا دیروز عاشق پیامبر)ص( 

بود اکنون باید با عشقی دیگر دست وپنجه نرم کند.
از نکات جالب توجه کتاب، استفاده نویسنده از فضاهای فانتزی در نوشتن 
داستان بوده است. البته در اینجا منظور از فانتزی صرفاً کپی برداری ناقص 
و درجه چندم از آثار خارجی نیست، بلکه نویسنده با استفاده از فضاهای 
دینی و ارجاعات درون دینی، سعی کرده است این واقعه را روایت کند. 
چنانکه در قرآن به فراوانی سخن از ملائک و فرشتگان و اجنه آمده است 
و نه تنها واقعی بودن آن ها را گوشــزد کرده بلکه ویژگی های آن ها را نیز 

برای مخاطب بیان کرده است.
 ماجرای فطرس و شــفاعت و نجات او علاوه بر جنبه های داســتانی از 
جنبه های محتوایی نیز عظمت و بزرگی پیامبر رحمت و خاندان مطهرش 
را می رســاند. نکته مهم دیگر، طراحی جلد کتاب اســت. به علت آنکه 
بهشت وعده داده شده با چشــم ظاهری دیدنی نیست، در طول تاریخ 
هنرمندان مسلمان سعی فراوان کرده اند تا از طریق قلم خود شمّه ای از 
آن را به مخاطب نشان دهند. آن ها با استفاده از تصاویر آبستره و رنگ های 
خاص مانند فیروزه ای و طلایی، سعی می کرده اند تصویری خلق کنند که 

نمایشگر بهشت باشد.
 طراح جلد کتاب نخلســتانی از فانوس نیز آگاهانه از این جریان فکری 
بهره برداری کرده است و تصویر او همانند یک معما در پایان کتاب حل 
می شود.»نخلستانی از فانوس«، به قلم سید حسین امیرجهانی در ۱۲8 

صفحه با قیمت ۹۰۰۰ تومان منتشر شده است.

ادب و هنر/ موسوی: در روزهای داغ جام جهانی بود 
که مؤسسه فرهنگی هنری شهرستان ادب، پرونده ای 
ویــژه درباره فوتبال در تارنمای خود منتشــر کرد که 
به گفته سردبیر ســایت، پرونده اش همچنان باز است. 
پرونده ای که در نگاه اول با تیترهایی چون »جام جهانی 
در جوادیــه«، »پیراهنی بــرای الجزایر« و چند رباعی 
مخاطــب را به خود جذب می کند. اما ادبیات را چه به 
فوتبال؟ کدام توپ از دروازه ادبیات گذشــته است که 
حالا برایش بنویسیم و بســراییم؟ شاید رویکرد غالب 
جامعه کتابخوان ما به چنیــن پرونده هایی این گونه 
پرسش ها باشــد اما به قول مولانا که: هم سؤال از علم 
خیزد، هم جواب، ترجیح می دهیم با این ســؤال ها به 
سراغ حسن صنوبری، سردبیر سایت مؤسسه فرهنگی 
هنری شهرستان ادب برویم و پاسخ او را بشنویم. اولین 
پاسخ صنوبری، تا حد زیادی دلایل انتشار این پرونده را 
آشکار می کند. او می گوید: فوتبال به علت جام جهانی 
یک اقبال عمومی به سمتش آمده بود و طبق روال همه 
پرونده های مؤسسه، می خواستیم از این فرصت استفاده 
کنیم و برای مخاطبان فوتبال دوســتی که در این بازه 
زمانی ما را همراهی می کردند بسته ویژه ای داشته باشیم 

و آن ها را با سایر حوزه های ادبی آشنا کنیم.
صنوبری با بیان اینکه ادبیات نتیجه جامعه و مسائل آن 
اســت و تنها به حوزه های مشخصی محدود نمی شود، 
می گویــد: ادبیات نشــأت گرفته از تفکــرات درونی و 
رفتارهای اجتماعی است و در همه وجوه جامعه جریان 
دارد. ما با این پرونده می خواســتیم پلی میان ادبیات و 
ورزش بزنیم و مخاطبان نوجــوان و جوان را با ادبیات 

آشتی دهیم.
سردبیر سایت مؤسسه فرهنگی هنری شهرستان ادب 
ضمن اشــاره به اهمیت ترویج ادبیات در قسمت های 
مختلف جامعه، توضیــح می دهد: ما اگر بخواهیم تنها 
وجه آکادمیک ادبیات را به مخاطب معرفی کنیم شاید 
بتوانیم روی کارشناســان و متخصصان ادبی تأثیرگذار 
باشــیم اما آن مخاطب عام که اتفاقاً اکثریت جامعه را 
تشکیل می دهد ارتباطی با آن نخواهد گرفت و در این 
بین ادبیات از منبعی غنی برای تولید آثار ادبی محروم 
می ماند؛ چنان که همین مخاطب عام همواره در تاریخ 
ادبیــات ما تعیین کننده بوده اســت. منظور از جذب 
مخاطب عام هم در اصطلاح امروزه ســطحی نگری و 
زرد شدن نیست، بلکه غرض پیدا کردن مخاطب اصیل 

ادبیات در میان عموم مردم است.
صنوبــری در خصوص تأثیر این گونه حوزه های متنوع 
بر جذب مخاطب می گوید: بســیاری از افراد در وهله 
اول نمی توانند با رمان یا کتاب های شعر و به طور کلی 
ادبیــات ارتباط بگیرند و بــه همین علت هیچ وقت به 
ســمت ادبیات و خواندن کتاب های ادبی نمی آیند، در 
حالــی که اگر اثری در حوزه مــورد علاقه همین افراد 
نوشته شود با جدیت می خوانند و دنبال می کنند. حتی 
شاید بعد از خواندن حوزه تخصصی اش به سراغ رمان ها 
و کتاب های دیگر نیز بیاید. بنابراین هر قشری را باید با 

همان زاویه نگاه خودش به کتاب و کتابخوانی علاقه مند 
کرد. 

وی ادامه می دهد: از طرفی مخاطب آکادمیک و جدی 
همواره پای کار ادبیات است و نیازی به ترویج کتابخوانی 
ندارد. این عموم مردم هستند که باید بر اساس علایق و 
سلایق شان تولیدات ادبی نوشته شده و در میان شان 
ترویج شــود. ما اگر بتوانیم این قشر را کتابخوان کنیم 

می توان گفت موفق بوده ایم. 

زبان همه فهم 
صنوبری با تأکید بر این نکته که زبان مورد استفاده در 
این گونه پرونده ها طبیعتــاً زبان نزدیک به عامه مردم 
است، می گوید: در این پرونده ما کتابی را بازنشر دادیم 
که کاملاً تصویری اســت. همچنین تمام یادداشت ها 
و مطالب منتشــر شــده زبانی کاملاً همه فهم و بدون 

اصطلاحــات ادبی دارند تا هر مخاطبی بتواند به خوبی 
با آن ارتباط بگیرد. 

وی در پاسخ به این پرسش که آیا ورود ادبیات به میان 
عامه مردم از سطح متعالی آن نمی کاهد، می گوید: این 
بســته به نگاه ما به ادبیات دارد. ما معتقدیم ادبیات در 
تک تک لحظه های زندگی مــا وجود دارد و همه ما با 
آن زندگــی کرده ایم، بخصوص آن دورانی که رســانه 
در زندگــی ما نقش کمتری داشــته اســت. بنابراین 
اگــر بخواهیم ادبیات را به مراکز تخصصی و اســتادان 
دانشــگاهی محدود کنیم این ادبیات پویایی و نشاط 
خودش را از دســت می دهد و راه بــه جایی نمی برد. 
اساســاً زنده نگه داشتن ادبیات در گرو ورودش به همه 
حوزه های زندگی اجتماعی اســت نه یکسری محافل 
خاص ادبی. درحال حاضــر ادبیات در برخی جریان ها 
آن قدر محدود شــده است که هیچ نسبتی با زندگی 

واقعی ندارد. 
ســردبیر سایت مؤسســه فرهنگی هنری شهرستان 
ادب در پایــان اضافه می کند: در این پرونده ســعی 
می کنیم جدا از انتشار شعرها و داستان های فوتبالی 
در ادبیات ایران و جهان از نســبت فوتبال و ادبیات 
سخن بگوییم. این شاید اولین باری است که پرونده ای 
با چنین موضوعی در نشریات مکتوب و الکترونیکی 
منتشر می شــود. تاکنون در این پرونده داستانی از 
تیری ژونکه و شــعرهایی از مرتضی امیری اسفندقه 
و مهدی جهاندار منتشــر شده اســت. همچنین ما 
شعرهایی از میلاد عرفان پور کار کردیم. در حوزه نثر 
نیز جام جهانی در جوادیه را منتشر کردیم. همچنین 
برخی یادداشــت ها گونه ای از روایت نویسی است و 
ما ســعی کردیم متنوع باشیم تا طیف گسترده ای از 

مخاطبان را در بر بگیریم.

شــرفی  محمدرضا  خبرنگاران:  باشــگاه 
خبوشان، نویســنده برگزیده جایزه جلال آل 
احمد، دربــاره وظایف و جایــگاه کتابخانه ها 
در جامعــه گفت: کتابخانه ها جــدای از اینکه 
کتاب هــا را به امانت می دهند، فضایی را ایجاد 
می کننــد که مردم در مکانی قرار بگیرند که با 
کتاب ها به صورت ملموس در ارتباط هســتند 
و می تواننــد به آن مراجعه کننــد و این یکی 
از اهداف اصلی کتابخانه هاســت. در واقع کار 
کتابخانه ها تنها کتاب به امانت دادن نیســت 
و کشــاندن افراد به کتابخانه ها یکی از وظایف 
اساســی کتابخانه هاســت، به این منظور که 
فضای کتابخانه تداعی کننده علاقه به دانستن 

و خواندن و دانش باشد.
شرفی خبوشان با اشاره به همین فضای فیزیکی 
کتابخانه ها در جذب اعضا تصریح کرد: در همه 

جای دنیا کتابخانه و متولیان تلاش می کنند با 
برگزاری برنامه های متعدد این مکان را جذاب 
کرده و مخاطبان را ترغیب و جذب کنند و مایل 

باشند که زمان بیشتری را در کتابخانه ها صرف 
کنند. یکی از جذابیت ها ایجاد فضای فیزیکی 
دلچسب و زیباســت و کتابخانه های موفق، به 

فضای فیزیکــی خود توجه ویژه ای دارند، تمام 
توانایی خود را به کار می برند تا فضای کتابخانه 
لــذت هرچه بیشــتر از کتاب خوانــدن را در 

مخاطب ایجاد کند.
وی افــزود: یکی دیگــر از راه هــای جذابیت 
و  برنامه هــا  دیــدن  تــدارک  کتابخانه هــا 
جشنواره هاست که جشنواره کتابخوانی رضوی 
یکی از این برنامه هاست که بسیار هم موفق بوده 

و توانسته تأثیرگذار باشد.
این نویسنده با اشاره به ابتکار جشنواره رضوی 
در جذب اعضا بیان کــرد: هرچه این برنامه ها 
و جشــنواره ها حول محور کتاب بیشتر باشد، 
بهانــه ای برای جلب نظر مردم جامعه به کتاب 
و کتابخوانی اســت و اگر تنوع و ابتکار در این 
برنامه ها تداوم داشته باشد بسیار عالی است. از 
جمله همین شرکت به صورت خانوادگی که در 
جشنواره رضوی صورت می گیرد و یا به رایگان 
دادن کتاب های جشــنواره به افراد از ابتکارات 

جشنواره رضوی است.
وی ادامــه داد: مــا در جامعــه بــه چنین 

برنامه هایی نیاز داریم و نیازمندیم که فضای 
کتابخانه ها تبدیل به فضایی شاد و پر نشاط 
شود و به گونه ای نباشد که فقط دانش آموزان 
و دانشجویان زمان امتحانات بیایند و بروند؛ 
بلکه باید به گونه ای باشــد که اولین انتخاب 
تمام اقشــار جامعــه برای گذرانــدن اوقات 
فراغــت کتابخانه ها باشــد که خدا را شــکر 
نهــاد کتابخانه ها گام های مؤثــر و خوبی در 
این موارد برداشــته است و ان شــاءا... که به 
نتایج مطلوب برســد؛ بخصــوص اینکه نهاد 
کتابخانه ها به ســمتی می رود که کلاس ها و 
کارگاه های مختلفی را در کتابخانه ها برگزار 

می کند.
شرفی خبوشــان یادآور شــد: ضمن اینکه 
جشــنواره مردم را معطوف می کند به سمت 
مطالعه در حوزه ســیره رضــوی، دریچه ای 
است برای اینکه مردم شناخت و ارتباط خود 
را با موضوع ســیره رضــوی عمیق تر کنند و 
اعتقادات دینی خــود را با مطالعات مکتوب 

تعمیق بخشند.

آنچه می خوانید

اگر بخواهیم ادبیات را به مراکز تخصصی 
و اســتادان دانشگاهی محدود کنیم این 
ادبیات پویایی و نشاط خودش را از دست 

می دهد و راه به جایی نمی برد.
اساســاً زنــده نگه داشــتن ادبیــات در 
گــرو ورودش به همــه حوزه های زندگی 
اجتماعی اســت نه یکسری محافل خاص 

ادبی

راهکارهای نویسنده »بی کتابی« برای کتابخوانی

گفت وگو با حسن صنوبری، سردبیر سایت شهرستان ادب به بهانه انتشار پرونده »فوتبال و ادبیات«

زنده ماندن ادبیات در گرو ورود به زندگی اجتماعی است
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اخبار

با «شب عيد» به استقبال ولادت امام رضا برويد

تسنيم: اولين قسمت از مجموعه تلويزيونى «شب عيد» به كارگردانى سعيد 
آقاخانى از ديشب (ســى ام تير) روى آنتن شبكه يك رفت. با پايان آخرين 
قسمت از سريال «راه و بيراه» به كارگردانى داوود بيدل، مجموعه اجتماعى 
شــب عيد در 6 قســمت از ديشب روى آنتن شــبكه يك رفت. شب عيد 
قصه هاى زائران مختلفى را روايت مى كند كه هركدام با حاجتى در آســتانه 
تعطيلات نوروز، خودشــان را تا حرم نورانى امام رضا(ع) رسانده اند. حميد 
لولايى، مرجانه گلچين، حســين محب اهرى، افسانه ناصرى، زهره صفوى، 
نعيمه نظامدوست، سروش جمشــيدى، على هاشمى، دريا مقبلى، محمد 
كيانى على اصغر محمدزاده، شــيما هاشــمى، زهره مرادى، ايوب غفارزاده 
و بهداد الهامى بازيگران اين سريال هســتند. برپايه اين گزارش، مجموعه 
تلويزيونى شب عيد كار مشتركى از مركز سيما فيلم و شهردارى مشهد است 
كه تا جمعه پنجم مرداد (جز پنجشــنبه) هر شب حوالى ساعت 22:15 از 

شبكه يك سيما پخش مى شود.

فيلم هاى با موضوع ايثار اجتماعى، مخاطب جهانى دارد
ايسنا: دبيــر دومين جشنواره فيلم ايثار گفت: ما با پرداختن به موضوعاتى 
چون ايثار اجتماعى و ســبك زندگى اجتماعى ايثارگران به سمتى رفته ايم 
كه امكان نمايش اين آثار در ســطح بين المللى بــه وجود بيايد زيرا اين ها 
موضوعاتى هســتند كه به صــورت جهانى نيز مورد توجه قــرار گرفته اند. 
سيدمرتضى حسينى درباره آثار رســيده به دبيرخانه اين جشنواره توضيح 
داد: در اين دوره 1150 اثر به دبيرخانه ارســال شد كه در بين اين ها هشت 
موضوع بيشترين فراوانى را داشتند كه شامل ايثار و شهادت، ايثار اجتماعى، 
سبك زندگى ايثارگران، شهداى مدافع حرم، ايثار اجتماعى و اقتصاد مقاومتى، 
مادران، همســران و فرزندان جانبازان و شــهدا، دفاع مقدس و فلسطين و 
شهداى غزه مى شود. او افزود: فيلم هايى كه در زمينه ايثار اجتماعى ساخته 
مى شود، مى تواند جشنواره پسند هم باشد. همچنانكه برخى آثارى كه در اين 
جشنواره حضور دارند در جشنواره هاى خارجى و داخلى ديگرى نيز به نمايش 
درآمده اند. بنابراين مى توانيم به سمت موضوعاتى برويم كه جنبه بين المللى 
داشته باشد. مراسم اختتاميه اين جشنواره يكم مردادماه ساعت 17 در تالار 
ايوان شــمس برگزار خواهد شد و مديران ارشد صداوسيما و همچنين بنياد 

شهيد از سخنرانان خواهند بود.

كارگردان كلاه پهلوى در انتظار پيوند كبد

باشگاه خبرنگاران جوان: فرزند ضياءالدين درى گفت: پدرم هم اكنون در 
بخش آى سى يو بسترى و تحت مراقبت پزشكى است. فرزند اين كارگردان 
سينما و تلويزيون كشــورمان درخصوص آخرين وضعيت جسمانى پدرش 
گفت: پدر هم اكنون در بخش آى سى يو مركز آموزشى ابن سينا (صدرا) شيراز 
بسترى و تحت مراقبت پزشكى است. وى افزود: پزشكان در حال آزمايش و 
تست وضعيت فعلى او هستند تا بتوانند عمل جراحى را بدون مشكل انجام 
دهنــد. پدر در اولويت جراحى قرار دارد و اولين كبدى كه از لحاظ خونى به 
او بخورد، پيوند خواهد شد. گفتنى اينكه درى مدتى است به دليل مشكلات 
ناشى از بيمارى كبدى در بيمارستان بسترى است. آخرين اثر هنرى او سريال 

كلاه پهلوى است.

مسعود اطيابى «ديناميت» را به سينما مى آورد

فارس: فيلم سينمايى «ديناميت» جديدترين پروژه سينمايى مسعود اطيابى 
و تهيه كنندگى ابراهيم عامريان خواهد بود. «ديناميت» جديدترين همكارى 
اطيابــى و عامريان بعد از فيلم «تگزاس» اســت كه اين روزها با فروش بيش 
از 13 ميليارد تومان همچنان در ســينماها در حال اكران است. پيش توليد 
«ديناميت» چند وقتى است كه آغاز شده و بزودى با انتخاب بازيگران، جلوى 

دوربين مى رود.

هادى حجازى فر كارگردان مى شود
باشگاه خبرنگاران جوان: هادى حجازى فر در برنامه «خندوانه» از برنامه ريزى 
خود براى ســاخت اولين فيلم سينمايى اش گفت. جمعه شب گذشته، اين 
بازيگر سينما و تئاتر مهمان خندوانه بود. او در بخشى از گفت و گوى خود با 
رامبد جوان از تلاشش براى ساخت اولين فيلم سينمايى اش خبر داد و گفت: 
من خيلى به اينكه كارنامه ام در بازيگرى پر بار و هدفمند باشد، فكر نمى كنم. 
من بازى در كار كمدى را تجربه كرده ام و حتى نقش كوتاه هم بازى كرده ام. 
خيلى ها به من گفتند نقش كوتاه بازى نكن؛ اما من ترســى ندارم چون در 
نهايت مى خواهم فيلم خودم را بسازم. بازيگر «ايستاده در غبار» افزود: اگر همه 
چيز به خوبى پيش برود، اولين فيلمم را امسال مى سازم و آن را به جشنواره 
فجر مى رسانم. فيلمنامه از خودم است و هنوز درباره بازيگران به نتيجه قطعى 

نرسيده ام.

 سيما و سينما/ زهره كهندل   آخرين ساخته 
ابوالحسن داوودى با نام «هزارپا» در روز اول اكران 
خود با بيش از 550 ميليون تومان، ركورد فروش 
افتتاحيه سينماى ايران را شكست. در حالى اين 
كمدى همچــون ديگر فيلم هاى همــرده خود، 
گيشــه را به تصرف درآورده اســت كه منتقدان 
بر اين باورند داوودى در اين فيلم ســعى كرده با 
شوخى هاى كلامى و جنســى، مخاطب را روى 
صندلى ســينما بنشــاند و تمام زورش را براى 
خنداندن او بزند. فيلمى كه طى دو هفته فروش 
بالاى 9 ميليارد تومان داشته است، به باور برخى 
همچون ديگر فيلم هاى كمدى حال حاضر به دام 

ابتذال افتاده است.
به ســراغ چندتن از منتفدان ســينما رفته ايم تا 
نظرات موافق و مخالف را درباره آخرين ســاخته 
داوودى جويا شــويم، كارگردانى كه پيش از اين 
با فيلم «رخ ديوانه» علاوه بر اينكه سيمرغ بلورين 
بهترين فيلم ســى و سومين دوره جشنواره فيلم 
فجر را كســب كرده بود، توانســت نظر مردم و 

منتقدان را جلب كند.

 ضعف در شخصيت پردازى و قصه
همانطور كه هر اثر سينمايى قائم به فيلمنامه است 
و فيلمنامه بايستى بار دراماتيك براى روايت داشته 
باشد اما اين فيلم، قصه اى ندارد. مهدى صباغى، 
كارگردان و منتقد ســينما با بيــان اين مطلب 
مى گويد: در واقع به جاى اينكه با يك قصه خوب 
روبه رو  باشــيم با يك سرى حوادث مواجهيم كه 

تلاش مى كند تا موقعيت طنز ايجاد كند.
او بزرگ ترين ضعف را در شــخصيت پردازى اين 
فيلم مى داند و خاطرنشــان مى كنــد: اولين گام 
فيلمنامه خوب، شــخصيت پردازى است. در اين 
فيلم يك سرى آدم ها ناگهان وارد فيلم مى شوند. 
در «هزارپا» جشنواره اى از اشتباهات اوليه فيلمنامه 
را شــاهد بوديم و انتخاب اين فيلمنامه بســيار 
عجيب بود، فيلمنامه اى به دور از هر گونه ظرافت 
و دقت به جزئيات. سهل انگارى فيلمنامه نويس، 
مجموعــه اى از اتفاقات عجيب را بدون انســجام 

دراماتيك، كنار هم چيده بود.
به گفته او براى اولين بار با اثرى از داوودى روبه رو  
هستيم كه ناتوانى او را در به تصويركشيدن يك 

اثر دراماتيك نشان مى دهد. 
صباغى ادامه مى دهد: رضا عطاران در اين فيلم با 
نقش او در «نهنگ عنبر» چه تفاوتى دارد يا جواد 
عزتى در فيلم «اكسيدان»؟ بزرگ ترين اشتباه در 
انتخاب بازيگر زن اصلى فيلم هم انتخاب ســارا 
بهرامى بود كه تلاش داشــت كپى بازى ويشكا 
آسايش در «ورود آقايان ممنوع» را داشته باشد، اما 
آن اقتدار را نداشت و انتخاب بسيار بدى بود. مهران 
احمدى در فيلم «آدم»، بسيار دلچسب تر خراسانى 
صحبت مى كرد. مجموعه اى از انتخاب هاى زشت 
و ناپسند موجب شده بود كه كارگردان بدون هيچ 

خلاقيتى، شخصيت ها را جلوى دوربين بگذارد.

 تخريب تمام باورهاى قشنگ ما
ايــن كارگردان بــا تأكيد  بر اينكــه تدوين فيلم 
هم دچار اشــكال بــود، مى افزايد: بــراى دو نفر 
مشروب فروش، بچه هاى كميته گشت مى زدند، 
ولى براى درگيرى بزرگى كه در پايان فيلم شاهد 

بوديم، دو نفر نيروى ژاندارمرى آن قائله پرخطر را 
ختم به خير مى كنند.

صباغى معتقد اســت: ابوالحســن داوودى يك 
عذرخواهــى بزرگ به بانوان و تمام كســانى كه 
هزينه كردند و اين فيلم را ديدند، بدهكار اســت. 
من از خانواده ام خجالت كشيدم وقتى ديالوگ هاى 
سخيف بر پرده سينما جارى بود و در كنار خانواده 

بايد آن را ببينيم.
او با بيان اينكه اين فيلم قصد تخريب تمام باورهاى 
قشــنگ ما را داشــت، ادامه مى دهد: كارگردان، 
آسايشــگاه جانبازان را جايى نشــان داده بود كه 
جانبازان ترانه هــاى عباس قادرى را مى خوانند و 
سيگار مى كشند. ضمن اينكه جايگاه زنان در اين 
فيلم بســيار تنزل يافته بود و هرچه خانم در اين 

فيلم بود، به فكر ازدواج با مردى بود. 
به باور او آنقدر سينماى ما خالى از فيلم هاى خوب 
اســت كه مردم براى فرار از سختى ها، به سينما 

مى روند تا هزارپا را ببينند.
صباغى دربــاره اينكه چرا اين فيلم در گيشــه 
موفق بوده است، مى گويد: بايد به وزير فرهنگ و 
ارشاد اين مملكت تبريك گفت كه سطح سليقه 
مردم اينقدر تنزل يافته است كه از چنين فيلمى 
اســتقبال مى كنند. نكته ديگر اينكه چه اتفاقى 
براى كارگردان هــاى بزرگ افتاده كه كمتر فيلم 
مى ســازند. دوستان فرهنگى سينما بايد تا پايان 
امسال، پاســخى دندان شكن در قالب يك فيلم 

كمدى فاخر به اين فيلم سخيف بدهند. 
جبار آذين، منتقد سينما اما نظر ديگرى دارد، او 
معتقد است: ابوالحسن داوودى فيلمساز كاربلدى 
است، اين فيلمساز پيش ترهم در زمينه توليد آثار 
طنز و كمدى، فيلم هايى را ســاخته است كه در 
زمان اكران، كمابيش با استقبال مخاطب همراه 

بوده است. 
او با بيان اينكه فيلم هزارپا در شــرايطى به اكران 

درآمده كه فيلم هاى شبه كمدى، پرده هاى سينما 
را اشغال كرده است، خاطرنشان مى كند: ابوالحسن 
داوودى سعى كرده با رعايت فرهنگ و احترام به 
ســليقه مخاطب و به دور از سخيف نمايى، غلو 
كردن و شوخى هاى كاذب در غالب موقعيت هاى 
كمدى و ديالــوگ ها، حرف هاى فيلمش را براى 

مخاطب بازگو كند.

 يك كمدى سرگرم كننده تجارى
فيلم «هزارپا» كمتر نوآور و خلاق است و از عناصر 
شناخته شــده فيلم هاى اجتماعى و كمدى رايج 
بهره برده است. آذين با بيان اين مطلب مى گويد: 
اما در اين فيلم، از اهانت فرهنگ به جامعه اثرى 
نمى بينيم به عبارتى هزارپا يك كمدى ســرگرم 
كننده تجارى غيرسخيف است برخلاف فيلم هاى 

ديگرى كه روى پرده هستند. 
اين منتقد مى افزايد: با توجه به اينكه نگاه به گيشه 
در اين فيلم جايگاه ويــژه اى دارد، اما كارگردان 
نخواســته كه به قيمت فروش فيلم و ميلياردى 
كــردن آن، توهينى به مردم، مقدســات، گمراه 
كردن نســل جوان و انحراف خانواده ها داشــته 
باشــد. داوودى شناخت درستى از سليقه و مردم 

و فرهنگ جامعه دارد و كوشــيده در اين مسير، 
طنزى ملايم و به جا با موضوعات قابل هضم براى 

جامعه داشته باشد. 
به باور او، هزارپا در برابر ديگر فيلم هاى ســخيف 
تجارتى، نسبتاً سالم تر است به گونه اى كه وقتى 
مخاطب فيلم را مى بيند هم سرگرم مى شود و هم 
از ساختار هنرى، بازى ها و شخصيت پردازى فيلم 
راضى اســت و به هيچ عنوان احساس اينكه اين 
فيلم به شــعور مخاطب اهانت يا جيبش را خالى 

كرده است، به تماشاچى دست نمى دهد.
آذين درباره نمايش برخى صحنه هاى خلاف عرف 
در اين فيلم خاطرنشان مى كند: نشان دادن ابزار 
لهو و لعب كه به صورت قانونى ممنوع اســت، اما 
به صورت سليقه اى در آثار نمايشى ديده مى شود، 
كم احترامى به تماشاگر محسوب مى شود. مى توان 
با انتخاب نماهاى نمايشى، مضمون را به مخاطب 
منتقل كرد از اينرو نشــان دادن اســتعمال مواد 
مخدر، مصرف مشروبات الكى يا روابط نامشروع در 
فيلم ها، ضمن اينكه مجوز شرعى و قانونى ندارد، 
در صورت ضرورت وجود در يك اثر سينمايى، بايد 
هنرمندانه و زيركانه به نمايش دربيايد به گونه اى 
كه نه بدآموزى داشــته باشد و نه آنقدر تيره و تار 
باشد كه مخاطب احساس كند جامعه پر از فسق 

و فجور است.

 نداشتن نگاه هنرمندانه كارگردان
فيلمسازان براى مردم و جامعه ايران فيلم مى سازند 
پس بايســتى آنچه مورد سليقه مخاطب است و 
چيزى كه مورد پســند او نيست را رعايت كنند. 
آذين با بيان اين مطلب يادآور مى شــود: يكى از 
مواردى كه در بسيارى از فيلم ها به آن توجه شده، 
موضوع يادمان هاى دوران دفاع مقدس و جانبازان 
اســت. در بسيارى از فيلم ها به جانبازان پرداخته 
شــده، اما اين پرداخت، بسته به دانش سينمايى 

كارگردان و شــناخت او از دفاع مقدس، متفاوت 
بوده اســت. از همين رو در برخى فيلم ها، چهره 
جانبازان غلو شده است و گاهى هم آنقدر ضعيف 
پرداخت شده كه تماشاگر با شخصيت جانباز فيلم، 

ارتباط لازم را برقرار نكرده است. 
در مواردى هم فيلمســاز توانسته بانزديك شدن 
به واقعيت هــاى زندگــى جانبــازان، تصويرى 
ملمــوس و پذيرفتنى و آگاهى بخش به مخاطب 

بدهد. 
در فيلم هزارپا هم داوودى خواســته به جانبازان، 
نگاهى تازه و غيركليشــه اى داشته باشد. تلاش 
كارگــردان اين بوده كه نگاهــى غيراهانت آميز 
داشته باشد و خواسته نشــان دهد كه جانبازان 
هم انســان هاى عادى هستند و علايقى داشتند، 
اما مشــكل اينجاســت كــه بخشــى از علايق 
جانبازان در هزارپا به تصوير كشــيده مى شــود 
و بخش هــاى ديگرى از علايق و اعتقاداتشــان، 
نمايش داده نمى شــود و اين موجب سوءتفاهم 

مى شود.
او تأكيــد  مى كنــد: اگر داوودى بــراى پرداخت 
بــه جانبــازان، تأمــل  معقول تــر، واقعى تــر و 
هنرمندانه ترى داشت شايد اين بخش حاشيه اى 
مى توانســت سالم تر ارائه شــود. البته آسايشگاه 
جانبازان مى توانســت در فيلم نباشد چون تأثير  

مهم و مستقيمى در روند فيلم نداشت.
آذين يادآور مى شود: به هر حال ابوالحسن داوودى 
خواسته كه فيلمى غيرسخيف و تجارتى بسازد كه 
نسبت به بقيه فيلم هاى كمدى روى پرده، موفق 

بوده است.

 مسخره كردن به جاى شوخى كردن
مجموعــه اى از كليپ هاى كمدى شــبكه هاى 
مجازى است كه بدون نخ تسبيح كنار هم چيده 
شــده و غير از اين چيزى نيســت. اين ديدگاه 
محسن بدرقه، منتقد سينما درباره آخرين ساخته 

ابوالحسن داوودى است. 
به باور او، قصد اين فيلم شــوخى نيســت، بلكه 
مسخره كردن اســت و تلاش دارد تا جانبازان را 
مسخره كند يا در جاى ديگرى از فيلم، تصويرى 
ســطحى از كميته مى بينيم در حالى كه بخش 
مهمى از كار كميته در دهه شصت، خنثى كردن 
خرابكارى مجاهدين خلق بود. فيلمســاز اين ها 
را نمى بيند و تصويرى ســطحى از كميته نشان 

مى دهد.
بدرقه معتقد است كه ابوالحسن داوودى در فيلم 
«نان، عشــق، موتور هزار» نيز بســيارى از رفقاى 
بسيجى و كميته را به سخره گرفته بود ولى اينجا 
اصل اين ها را منقرض مى داند و شروع مى كند به 
مسخره كردن. ضمن اينكه در اين فيلم به جاى 
اينكه با جانبازان شــوخى شــود، آن ها مسخره 

مى شوند. 
به باور او، آبشخور شوخى هاى غيرمعمول در اين 
فيلم نشأت گرفته از رفتارهاى هنجارشكنانه است. 
اين فيلم نگاه كمدى ندارد بلكه نگه سخره آميز 
بــه اعتقادات دارد. برخــى از كاراكترها هم براى 

خنداندن تماشاچى به دلقك بازى پناه بردند.
بدرقه معتقد است: وقتى جامعه از سرخوشى كافى 
برخوردار نيست، فيلم هاى ضعيف كمدى فرصت 

جولان مى يابند.

برش

ابوالحسن داوودى يك عذرخواهى 
بزرگ به بانوان و تمام كسانى كه 
هزينــه كردنــد و ايــن فيلــم را 
ديدنــد، بدهــكار اســت. مــن از 
خانواده ام خجالت كشــيدم وقتى 
ديالوگ هاى سخيف بر پرده سينما 
جارى بود و در كنــار خانواده بايد 

آن را ببينيم.

مهر: سميه ذاكرى، كارگردان مستند «خشاب هاى خالى» درباره اين اثر گفت: آشنايى 
من با ســوژه به صورت اتفاقى و در زمان نگارش كتابى درباره شــهداى ارتش شكل 
گرفت. داســتان اين مستند در مورد شهيد مصطفى اطاعتى از شهداى ارتش است 
كه در ماجراى تشيع جنازه استاد نجات الهى پيش از پيروزى انقلاب، اقدامى تاريخى 
انجام مى دهد. اين كارگردان ادامه داد: شــهيد مصطفى اطاعتى با وجود اينكه افسر 
نيروى مخصوص ارتش بود و خارج از كشــور آموزش ديده بود اما به صورت پنهانى 

عليه شــاه فعاليت مى كرد. ذاكرى اظهار كرد: شــهيد اطاعتى برخلاف دستورى كه از شاه و مسئولان رژيم سابق براى قتل 
عام مردم درتشييع جنازه استاد نجات اللهى گرفته بود به عوامل خود فرمان مى دهد كه فقط دستور او را اجرا كنند و اجازه 
مى دهد مراسم تشييع جنازه به صورت كامل برگزار شود. وى اضافه كرد: مصطفى اطاعتى سال 1362 در حالى كه به عنوان 
استاد در حال آموزش نيروهاى خود براى حضور در جبهه هاى جنگ بود، در ماجراى سيل سد كرج به شهادت مى رسد. ذاكرى 
عنوان كرد: كار ساخت مستند «خشاب هاى خالى» از ابتداى سال 1396 آغاز شد و تحقيقات اوليه نگارش فيلمنامه را نيز به 
صورت شخصى انجام دادم. در اين ميان، حدود يك سال هم طول كشيد تا توانستيم خانواده شهيد را پيدا كنيم و براى توليد 
مستند از آنها كمك بگيريم. وى تصريح كرد: براى توليد هر چه بهتر اين مستند با پزشك هايى كه در جريان تشييع جنازه 
استاد نجات الهى حضور داشتند، تعدادى از همكاران او از جمله امير پارسا، برخى از شاهدان تشييع و با خانواده شهيد اطاعتى 
هم صحبت هايى را انجام داديم. ذاكرى اظهار كرد: بخشى از اين مستند هم از تصاوير آرشيوى روز تشييع استاد نجات الهى 
و حادثه سيل سد كرج تشكيل شده است كه توانست در بهتر و كامل تر شدن اين فيلم به ما كمك كند، البته منابع آرشيوى 

كار را به سختى به دست آورديم.

 رييس انجمن تهيه كنندگان مســتقل با اشــاره به تبديل انجمن مدنى تهيه 
كنندگان مستقل به انجمن صنفى كارفرمايى تهيه كنندگان مستقل سينماى 
ايران اظهار كرد: قطعا اين وضعيت امكانات و مزاياى تازه اى براى اعضايش خواهد داشت. 
غلامرضا موسوى با اشاره به روند تغيير وضعيت اين انجمن اظهار كرد: خوشبختانه انجمن 
تهيه كنندگان مستقل با طى كردن مراحل قانونى و با پيگيرى هاى هيئت مديره در وزارت 
كار از انجمن مدنى به انجمن حقوقى و رسمى تغيير يافت. وى در خصوص وضعيت جديد 

انجمن تهيه كنندگان گفت: سيستم حقوقى با سيستم مدنى تفاوت هاى بسيارى دارد. در سيستم مدنى در عين حال كه با يك 
فضاى جمعى روبرو هستيم كه دور هم جمع شدند و فعاليت مى كنند اما به دليل مسائل قانونى و تعاريف حقوقى يك جمعيت 
شناخته نمى شوند. اما با توجه به سمت و رسمى شدن اين تشكل در وزارت كار شكل قانونى به خود گرفته و وضعيتش متفاوت شده 
است. موسوى با اشاره به ماموريت هاى تازه اين انجمن عنوان كرد:  اين انجمن در راستاى رسمى شدن مى تواند از مزاياى قانونى 
شدن خود استفاده كند و به دليل اينكه اين تشكل داراى شخصيت حقوقى شده است مى تواند كارهايى را وراى اقدامات اشخاص 
حقيقى انجام دهد. وى در ادامه تاكيد كرد: تمام كسانى كه تمايل داشته باشند و در واقع شرايط عضويت در اين انجمن را داشته 
باشند مى توانند به عضويت انجمن درآيند. البته بسيارى از تهيه كنندگان پيش از اين هم عضويت داشتند كه در آن زمان بيشتر 
تحت يك تشكل مدنى بود. سيد غلامرضا موسوى رئيس انجمن تهيه كنندگان مستقل با اعلام اين خبر عنوان كرد: تا خرداد ماه 
امسال انجمن تهيه كنندگان مستقل داراى اعضاى حقيقى بود و صرفا شكل مدنى داشت. بر اين اساس اعضاى حقيقى انجمن مى 
توانند عضويت خود را از انجمن مدنى تهيه كنندگان مستقل به انجمن صنفى كارفرمايى تهيه كنندگان مستقل سينماى ايران تبديل 

كنند و بالطبع از مزاياى حقوقى آن هم بهره ببرند. 

سينمامستند

مزاياى قانونى براى اعضاى انجمن تهيه كنندگان مستقل«خشاب هاى خالى»؛ مستندى درباره شهيد اطاعتى

سيما و سينما

غالب منتقدان بر اين باورند كه فيلم«هزارپا» به دام ابتذال افتاده است

ورود خانواده ها ممنوع!

سيما

مهر: معاون سيماى رسانه ملى اعلام كرد 
بــراى تأمين  منابع مالــى توليد برنامه در 
سيما مذاكراتى با مجلس شوراى اسلامى 

داشته اند.
مرتضى ميرباقرى درباره پاسخ به انتقادها 
نســبت بــه تبليغــات بيــش از حد در 
برنامه  تلويزيونى همچون ويژه  برنامه هاى 
جام جهانى فوتبــال «2018» اظهار كرد: 
اسپانسر نه تنها در اين برنامه بلكه در ديگر 
برنامه هاى پرمخاطب مثــل «دورهمى» و 
«خندوانه» سعى مى كند، هزينه ها را تقبل 

كند تا ظرفيت برنامه ســازى را بالا ببرد. 
در اين برنامه هاى پربيننده به دليل علاقه 
اسپانسر و همچنين هزينه بالاى برنامه ها، 
تعاملى بين ما و اسپانسرها شكل مى گيرد.

 تلاش براى به حداقل رساندن تأثير  
اسپانسرها

وى اضافه كــرد: بودجه جارى ســازمان 
صداوسيما اقتضا نمى كند كه ما مستقل به 
سمت اين برنامه ها برويم. خود ما درصدد 
اين هستيم كه تأثير  اسپانسرها به حداقل 

خود برســد. البته مديريــت برنامه اصلاً 
دست اسپانسرها نيست، ولى ما براى اينكه 
تأثير ات را مديريت كنيم، بايد تلاش كنيم 
با توجيه حوزه هايى كه بودجه ها را تصويب 
مى كنند، متقاعدشــان كنيم تا دست ما را 

در برنامه هاى پرهزينه بازتر بگذارند.
معاون ســيماى رســانه ملى با اشــاره به 
ساخت ســريال ها از طريق سرمايه گذارى 
اسپانسرها تصريح كرد: ساخت يك سريال 
پرهزينــه 40 برابر ســريال هاى عادى و 
عمومــى هزينه مى بــرد و اگر ما بخواهيم 

هر ســال چنين سريالى داشــته باشيم، 
بايد منابعى در اختيار داشــته باشــيم و 
چــون در حال حاضر اين منابــع مالى را 
نداريم، اسپانسرها اين پشتيبانى ها را انجام 

مى دهند.

 ادامه يافتن «نود» با شتاب بيشتر
وى همچنين از مذاكره با مجلس شــوراى 
اسلامى براى دريافت بودجه بيشتر اظهار 
كــرد: مذاكراتــى هم با مجلس شــوراى 
اسلامى داشته ايم كه شايد بتوانيم بخشى 

از اين منابع را تأمين  كنيم و به ميزانى كه 
اين منابع فراهم شــود از اسپانسرها كمتر 

بهره گرفته مى شود.
ميرباقرى درباره پايــان برنامه «2018» و 
آغاز دوباره «نود» هم يادآور شــد: «نود» با 
اجراى فردوســى پور همچنان ادامه دارد، 
مخاطب رضايت كامــل از برنامه «2018» 
داشته است و با تعامل عالى كه بين آقاى 
فروغى مدير شبكه سه، گروه ورزش و آقاى 
فردوســى پور وجود دارد «نود» با شــتاب 

بيشترى ادامه پيدا مى كند.

معاون سيما اعلام كرد

مذاكرات رسانه ملى با مجلس براى تأمين  منابع مالى



 ايســتگاه/ مجيد تربت زاده
تنها من و شــما نيســتيم كه در 
برخورد بــا زندگى و فعاليت هاى 
سياسى اش، كمى تا قســمتى دچار دوگانگى 
مى شــويم. يعنى جناب «قوام السلطنه» فقط 
بــراى علاقه مندان امــروزى تاريــخ معاصر، 
معما به حســاب نمى آيد. در گزارش امروز با 
سياستمدارى طرف هستيد كه سياستمداران 
و سياســت شناسان زمان خودش را هم دچار 
مشكل كرده بود. در سال هاى 1320 و 1321، 
دشمن شــاه و سلطنت به حســاب مى آمد و 
چهار سال بعد مدافع ســلطنت در برابر نفوذ 
كمونيســم بود! شاه يك سال بعد او را به جرم 
دشــمنى با ســلطنت از ايران تبعيــد كرد تا 
پنج ســال بعد عليه مصدق با او و همفكرانش 
همدست شــود. جريان هاى چپ در ايران گاه 
او را يك مشــروطه خواه و سياســتمدار مورد 
اعتمــاد معرفى مى كردند و مدتى بعد نماينده 
اشرافيت زمين دار و خائن. انگليسى ها در يك 
دوره او را نوكر شاه و وفادار به ملكه مى يافتند 
و دو ســال بعد همدســت روس هــا و تهديد 
كننــده منافع انگليس. همــه اين ها در حالى 
است كه خودش مثل بسيارى از شخصيت هاى 
منفى يا مثبت تاريخ، ادعا كرده اســت: « من 
مى روم و تاريــخ ايران قضاوت خواهد كرد كه 
به روزگار اين ملت چه آمده اســت و به پاداش 
فداكارى هــاى خادمين مملكــت چه رفتارى 

شده است»!

 خوش خط بود
ســال 1252 در خانواده اى سياست پيشه در 
تهران به دنيا آمد. فرزنــد «ميرزا احمد خان 
معتمد الســلطنه» بود و تا چند پشتش همه 
از «ســلطنه» ها و صاحب منصبان دوره قاجار 
به حســاب مى آمدند. برادر بزرگ ترش «وثوق 
الدوله» معروف اســت كه لابــد ننگ قرارداد 
1919 اش را روى پيشــانى تاريــخ معاصــر 
كشــورمان ديده ايد. در مدرسه «مروى» علوم 
معقــول و منقــول را خواند و بــراى تاريخ، 
جغرافيا، رياضى و فلسفه به معلمان خصوصى 
آن دوران زحمت داد! از 13 ســالگى با كمك 
پدر، پيشــخدمت ناصرالدين شاه شد و بعدها، 
منشــى «ميرزا على خان امين الدوله»، حاكم 
تبريز كه دايى اش بود. پيش از اينكه 20 ساله 
شــود براى خواندن رشته حقوق راهى فرانسه 
شد اما نتوانست درسش را تمام كند. به ايران 
برگشــت و باز هــم در دربار و تشــكيلاتش 
مشــغول به كار شــد. بخت در 29 ســالگى 
سراغش آمد تا بعد از سال ها كه آداب دربارى 

و ديوانــى را خوب آموخته بود، به عنوان يكى 
از همراهان در سفر ســوم «مظفرالدين شاه» 
به فرنگ انتخاب شــود. پس از بازگشــت از 
اين ســفر بود كه به «قوام السلطنه» معروف 
شــد. در طول اين همه سال، بيشتر از سواد، 
سياســت دانى و كار بلدى، خط خوشــش به 
چشم شاه آمده بود. براى همين، شاه، نوشتن 
فرمان مشروطه را به عهده او گذاشت و پس از 
آن هم رابط ميان مظفرالدين شاه و مشروطه 

خواهان شد.

 تغيير قبله سياسى
مشــروطه و مشــروطه خواهى، براى «احمد 
قــوام» نقطه جهش سياســى بــود. تا پيش 
از آن نه فعاليت و نه پسُــت و مقام سياســى 
قابل توجهى داشــت. پروفســور «سيد حسن 
امين» در اين باره مى نويســد: «رشد سياسى 
چشمگير قوام السلطنه پس از مشروطيت آغاز 
شــد. يعنى وى قبله سياســى خود را از دربار 
به مشــروطه تغيير داد. فرمان مشروطيت به 
خط و انشاى اوست و نخستين مقام برجسته 
او پس از مشــروطيت ( بى درنگ پس از فتح 
تهران و فرار محمد على شــاه) معاونت وزارت 
داخله اســت». شــگفتى ها، دوگانگى و بلكه 
چندگانگى شخصيت و چهره سياسى «قوام» 
هم درست پس از همين دوره آشكار مى شود. 
در نتيجه در پرونده دولتمردى و سياستمدارى 
او مى شود پنج بار نخست وزيرى، 13 بار وزير 
داخله، چهار بار وزير خارجــه، چهار بار وزير 
ماليه، دو بار وزير جنگ، ســه سال فرماندارى 
خراسان و سيستان و دو بار نمايندگى مجلس 

را ديد!

 قوام و مصدق
نه مى شــود مانند بخشــى از تاريــخ و برخى 
تاريخ نويسان معاصر، «قوام» را سياستمدارى 
بى عيب و نقص، توانا و يا «سياستمدار برتر» 
بدانيــم و نه مى توانيم چشــممان را بر برخى 
از واقعيت هــا و شــرايط آن روزگار ببنديم و 
«قــوام» را جرثومه خيانت و وطن فروشــى 
بدانيم. البته قرار نيســت بــه پيروى از برخى 
اهالى ديگر تاريخ و تاريخ نگارى، با مقايســه 
«قوام» و «مصدق»، از شباهت هاى اين دو نفر 
در اينكه هر دو از «ســلطنه» هاى دوره قاجار 
هســتند، هر دو موافق مشــروطه خواهى اند، 
باور هاى سياســى مشــترك دارند، سلطنتى 
محدود و مفيد را مى پســندند، دنبال تشكيل 
دولتى مقتدر هســتند، به حضــور آمريكا در 
صحنه سياســت ايران به عنوان نيروى سوم و 

متعادل كننده اعتقــاد دارند و... حرف بزنيم. 
اگرچه برخى ها كار را تا آنجا پيش برده اند كه: 
«اگر قوام به جــاى مصدق در مصدر كار قرار 
مى گرفت، نهضت ملى شــدن نفت سرنوشت 
بهتــرى مى يافت»، اما واقعيت اين اســت كه 
اصرار برخى ها بر اين شــباهت ها، نتوانســته 
اســت در طول تاريخ، از «قوام» شــخصيتى 

محبوب و مردمى در طول تاريخ بسازد.

 ديدار با استالين
مثبت ترين نقطه زندگى و فعاليت هاى سياسى 
«قوام» ماجراى راضى كردن رو س ها به خروج 
از ايران است. پس از جنگ دوم جهانى وقتى 
روســيه و انگليس از گرايــش دولت ايران به 
سمت آمريكا شــاكى مى شــوند، روس ها به 
بهانه هــاى مختلف حاضر به خــروج از ايران 
نمى شــوند. در نهايت اين «قوام» اســت كه 
در رأس هيئتى ديپلماتيك به ديدار استالين 
مــى رود، وعده امتياز نفت شــمال را به آن ها 
مى دهد، قرارداد امضــا مى كند، در حالى كه 
يقين دارد، مجلس ايران اين امتياز و معاهده 
را رد خواهد كرد و در نهايت روس ها را راضى 
مى كند از ايران خارج شــوند. البته در همين 
مســئله هم تحليلگران اختــلاف نظر دارند و 
بســيارى از آن هــا معتقدند، فشــار آمريكا و 
سازمان ملل است كه شوروى را وادار به عقب 

نشينى مى كند نه سياست ورزى «قوام». 

 تا پاى اعدام
با همه شــباهت هايى كه ممكن است ميان او 
و مصدق وجود داشــته باشد، «قوام» در رفتار 
سياســى و تصميم گيرى هايش، بيشــتر به 
همان بلندپروازى و غرور شخصى و خانوادگى 
متكى است تا اتكا به مردم، نخبگان يا خواص. 
دشــمنى هايش با متحدان سابق و دوستى با 
دشمنان ســابق و اينكه او را روزى نزديك به 
شاه و دربار مى بينيم و گاه از جمله منتقدان و 
دشمنان شاه، در راستاى همين بلندپروازى ها 
و غرور شــخصى اش اســت. با اينكه بارها به 
شــكل تحقيرآميزى از قدرت كنار گذاشــته 
مى شود اما در يك چرخش سياسى و با تغيير 
اوضاع دوباره به قدرت بــر مى گردد و معتقد 
است كه مى تواند نجات دهنده ايران باشد. از 
دوره دوم نخست وزيرى وقتى كه حكمش را 
از احمد شــاه گرفت، راه مستشاران آمريكايى 
را به ايران باز كرد. اختلافاتش با رضا خان نيز 
در همين دوره نخست وزيرى آغاز شد كه در 
نهايت به اســتعفايش انجاميد. مدتى بعد هم 
كه نماينده مجلس شده بود با توطئه اى كه از 

سوى رضاخان ترتيب داده شده بود، دستگير 
و تا پاى اعدام پيش رفت. وساطت احمد شاه 
سبب شــد قوام به خارج از ايران تبعيد شود 
و حتى پس از بازگشــت به ايــران و تا وقتى 
رضاخان در مصدر كار بود، هوس بازگشت به 

دنياى سياست به سرش نزند.

 بار سوم
براى بازگشــت به عالم سياست آن قدر صبر 
كرد تا رضا خان بميــرد و فرزندش به قدرت 
برسد. يك ســال از به قدرت رسيدن «محمد 
رضا» گذشــته بود كه «قوام» براى بار ســوم 
نخســت وزير شد. سياســت نزديك شدن به 
آمريكايى ها دوباره از سرگرفته شد و سر وكله 
مستشاران آمريكايى باز هم در ايران پيدا شد. 
همين ماجرا سبب شد اقشار مختلف از جمله 
روحانيون، سياســتمداران و ارباب رسانه عليه 

او موضع بگيرند.
«قــوام» ضمن چراغ ســبز نشــان دادن به 
آمريكايى هــا بــراى راضى كــردن مجلس به 
انگليسى ها  انتشار اسكناس، دســت به دامن 
شد و با اين تهديد كه اگر براى تأمين نيازهاى 
مالى متفقين در ايران، اســكناس چاپ نشود، 
انگليســى ها تهران را اشغال مى كنند، مجلس 
را راضى كرد! اين دو دوزه بازى سياسى، تنها 
مجلس و مردم را ناراضى نكرده بود. حالا شاه 
هم نگران قدرت و سياست بازى «قوام» شده 
بود. بنابراين اختلاف قوام با دربار و شــخص 
شاه از يكســو و تظاهرات مردم در اعتراض به 
گرانى، كمبود نان و... ســبب شد قوام در 24 

بهمن سال 1321 مجبور به استعفا شود. 

 بدرود حضرت اشرف!
پايــان جنگ دوم جهانى و ماجــراى ماندگار 
شدن روس ها در ايران او را براى چهارمين بار 
به نخست وزيرى رساند. نخست وزيرى چهارم 
هم اما به دليل تشــديد اختلافاتش با شــاه 
ســرانجامى جز استعفا نداشت. اين استعفا در 
حالى بود كه شايد قوام مى دانست شاه بزودى 
مجبور خواهد شد نخست وزيرى او را بپذيرد. 
وقتى شاه با مصدق نيز سر ناسازگارى گذاشت 
و در نهايت مصدق هم مجبور به اســتعفا شد، 
محمد رضا پهلوى دســت دوســتى اش را به 
طرف دشمن ديروز يعنى قوام دراز كرد و لقب 

«حضرت اشرف» را به او بازگرداند.
كهنه سرباز عالم سياست، بخوبى مى دانست، 
نمى توان به دوستى مصلحتى شاه اعتماد كرد. 
اين را در سال هاى قبل آزموده بود و حتى سر 
سوزنى به شاه و سياست هايش اعتماد و علاقه 
نداشــت. اما بلندپروازى و غرور هميشگى اش 
سبب شد دوباره، نخست وزير شود، شايد اين 
بار بتواند شاه را به عنوان رقيب از صحنه خارج 
كند. به محض روى كار آمدن اعلاميه اى صادر 
كرد كه با مصرع «كشــتيبان را سياستى دگر 
آمد» آغاز مى شــد... ماجرا اما آن طور كه فكر 
كرده بود پيش نرفت... همه گروه هاى سياسى 
و مذهبى جامعه به مخالفت با او برخاستند... 
قيام 30 تير پيش آمد و مجلس هفدهم، قوام 
را مهدور الــدم اعلام كــرد... اموالش به نفع 
كشته شدگان قيام 30 تير مصادره و خودش 
براى هميشــه از دنياى سياست كنار گذاشته 
شــد...31 تيرماه 1334 با سكته مغزى از دنيا 

رفت. 
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

مسابقه ادامه دارد 

 ايســتگاه در ديدارچند روز پيش پوتين  و ترامپ در فنلاند، دو طرف درباره 
جلوگيرى از رقابت تســليحاتى هم خيلى حرف زدنــد و وعده دادند. حتى 
«پوتين» در باره انعقاد معاهده نامه هايى براى كاهش تســليحات تأكيد كرد 
اما جالب اســت بدانيد 3 روز بعد از آن وزارت دفاع روسيه ويديويى جالب كه 
به ســبك فيلمهاى هاليوودى ساخته شده بود را منتشر و از سلاحهاى فوق 
پيشرفته روسى رونمايى كرد! شايد در واكنش به همين ويديو ، وب سايت مركز 
مطالعات استراتژيك و بين المللى « CSIS» با انتتشار تصاوير اينفوگرافى از 
موشكهاى روسيه نوشت: مسكو بزرگترين زرادخانه موشكى جهان را در اختيار 
دارد. در مطلب اين وب سايت كه باشگاه خبرنگاران جوان آن را منتشر كرده 
تحليلى با اشــاره به اينكه روسيه كنونى وارث زرادخانه عظيم موشكى اتحاد 
جماهير شــوروى سابق اســت ديده مى شود كه مى گويد :  مسكو همچنان 
بزرگترين قدرت در توسعه انواع موشكها در جهان است و نيروهاى راهبردى 
راكتى روسيه اصلى ترين عنصر تشكيل دهنده استراتژى نظامى مسكو هستند. 
نويســنده اين تحليل در ادامه با انتشــار تصوير اينفوگرافى انواع موشكهاى 
بالستيك و كروز روسيه و همچنين بيان مشخصات فنى آنها افزوده است: برنامه 
نوسازى گسترده روسيه همچنان ادامه دارد و تاكنون انواع مختلف موشكهاى 
بالستيك و كروز با قابليتهاى خيره كننده در اين كشور ساخته شده است.وى با 
اشاره به اينكه روسيه در زمينه توليد موشكهاى كروز نقطه زن و هدايت شونده 
هم پيشرفتهاى چشمگيرى داشته است نوشت:  مسكو در حال حاضر بزرگترين 

زرادخانه موشكى جهان را در اختيار دارد.
تصاوير به كار رفته در اين گزارش نشان مى  دهد تمام ساحل شرقى آمريكا در 
تيررس موشــكهاى كروز روسيه قرار دارد.  ساحل شرقى ( East Coast) به 
شرقى ترين  سواحل آمريكا گفته مى شود كه بر كرانه  اقيانوس اطلس قرار دارد.
ايالت هاى نيوهمپشاير، ماساچوســت، مِين، رود آيلند، كنتيكت، نيويورك، 
نيوجرســى، دلاوير، مريلند، ويرجينيا، كاروليناى شمالى، كاروليناى جنوبى، 

جورجيا و فلوريدا در ساحل شرقى آمريكا قرار دارند. 
اين را هم بگوييم كه ولاديمير پوتين، اخيرا اعلام كرده بود ارتش اين كشــور 
موشــك هاى جديدى ساخته است كه به راحتى از سامانه هاى رادارى و دفاع 

هوايى چندلايه آمريكا عبور مى كنند.

مى دانستيد؟

گزارش از شخص

مرد هميشه در چرخش
«احمد قوام» 31 تيرماه 1334 درگذشت

روزمره نگارى

ايستگاه/  مادرجان، هرگز نگفت آشپزخانه عبادتگاه زنى ست كه براى 
پختنِ عشق مى رود. عبادتگاه بانويى كه بشقاب ها را مى شويد و خوشبختى 
بار مى گذارد.نگفت آن كه دوســت داشــتن مى داند؛ سفره مى چيند، به 
گلدان ها آب مى دهد، با رخت ها حرف مى زند وقت پهن كردن و برداشتن. 
شــرح حال چند خطى نداد از مهربانى. كلمه اى از بــاران و آفتاب تند 
روزگار نگفت. از ســبد خريدى كه مدام بايد دســتى آن را بردارد و ببرد 
تا بازار و ســرحوصله برگرداند به خانه و شســتنى ها و پاك كردنى ها و 

فريزشدنى هايش را به سرانجام برساند.
از حال و هواى روزهاى خاكسترى هم، از ناشناخته هاى هراس انگيز. نگفت 
دردها كه شاخ و شانه كشيدند، اهل شكست نباش و به تاخت آب را پيدا 

كن و نام دوست را ببر، كه در معيت او همه چيز روبه راه خواهد بود.
مادرجان خيرات براى اموات را هم نگفت. حتى صلوات هايى كه بى اندازه 

نور مى شوند به حال درگذشتگان مان.

نگفت محتويات كيف آدم ها، شخصيت شان را برملا مى كند و دورهمى 
چاى، عاشقانه ترين رويداد جهان است. از كودك درون كه بايد پرُانرژى و 
بى پروا باشد و حداقل 15-10 سالى از خودمان قبراق تر هم، چيزى نگفت.

نگفت دلِ شكسته را، امامزاده ها خوب بند مى زنند!
و نقشــه و برنامه داشــتن براى روزهاى زندگى، براى صبح ها و ظهرها و 

عصرها را تحكم نكرد توى گوش هايمان.
حتى از ريزه هاى غذايى حرف نزد كه اگر برسد به بالكن و حياط، چينه دان 

چند پرنده را پرُ مى كند و ثواب دارد.
پادشاه نكردن اسكناس و رعيت او نشدن را هم يك بار تذكر نداد. سرراست 
نگفت قلب كوچك و دنياى پرُاز غم باهم مغايرت دارند و بايد اهل شجاعت 
و كارزار بود. عزيزجــان هرگز چيزى نگفت... عزيز منحصر به فردمان - 
سال ها - دانه به دانه قاعده ها را پيش چشم هاى دنبال كننده مان زندگى 

كرد... و ياد داد در سكوت مى شود معلم باشكوه قهرمانى بود!

دو صد گفته 
چون نيم كردار 

نيست
 رقيه توسلى  

منهاى سياست

ايستگاه/  فلان خبرگزارى را باز مى كنى كه از احوال دنيا با خبر 
شوى، بعد از چند دقيقه مى بينى ناخودآگاه دارى در صفحه 456 
لغــت نامه دهخدا دنبال معنى كلمــه «تحديد» مى گردى! چون 
تيتر «واردات غذاى لاكپشــت تحديد يافت» را خواندى و شــك 
به دلت راه ندادى كه ممكن اســت اشــتباه املايى صورت گرفته 
و منظور همان «تهديد» باشــد.در ضمــن هيچ آدم عاقلى غذاى 
لاكپشــت را «تهديد» نمى كند! خلاصــه بگذريم از اينكه واردات 
غذاى لاكپشــت هيچ ارتباطى به تو ندارد امــا در نهايت متوجه 
مى شوى منظور خبرگزارى اين بوده كه «واردات غذاى لاكپشت 

كاهش يافت»!
در خبر «نشســت زمين در اثر اهمال كارى ذى ربطان » به نظر 
مى رسد منظور هر چيزى باشد جز اينكه زمين به علت بى دقتى 
مسئولان نشست كرده است اما به هرحال منظور خبرگزارى اين 
اســت كه زمين به دليل غفلت همه مسئولان، نشست نكرده بلكه 

دليلش، كم كارى و كم دقتى برخى از مسئولان مربوط بوده است!
با وجود تمــام اين كلمات قلمبه ســلمبه، از حق نگذريم اكنون 
اوضاع بهتر شده اســت! قبلاً كه خبرگزارى و اينترنت و اين طور 

چيزها نبود، بيشترمان اخبار را از تلويزيون دنبال مى كرديم.
اخبار هم اين طورى بود كه يك مجرى اتوكشيده مى نشست جلوى 
دوربين و سعى مى كرد تا مى تواند جمله و كلمه هاى بيشترى به كار 

ببرد كه ما بيشتر و بهتر منظورش را بفهميم. يعنى تا مى توانست به قول 
اهالى قلم از كلمه هاى «حشو» استفاده مى كرد.

مثلاً يك جمله درميان مى گفت: «بوضوح آشكار است...» حالا ما جلوى 
تلويزيون پر پر مى زديم كه «بوضوح» و «آشكار» يك معنى اند و مجرى 
يكى شان را هم بگويد كفايت مى كند، اما كيست كه به خرجش برود! يا 
مثلاً صداوسيما يك كارشناس مى آورد كه به ما توضيح دهد در آمريكا 
و ديگر كشورهاى غربى چقدر اوضاع آزادى بيان و غيره خراب است و 
اين كارشناس محترم تا پايان صحبت هايش تا مى توانست از كلماتى 
مثل «پاتريوتيسم، بوروكراسى، پراگماتيسم و...» استفاده مى كرد و آخر 
سر هم بادى به غبغب مى انداخت و توى دلش حسابى با كلمات قلمبه 
سلمبه اى كه به كار برده بود صفا مى كرد، غافل از اينكه عمراً اگر يك 
نفر از ما عوام فهميده باشيم منظورش «ميهن پرستى، كاغذ بازى ادارى 

و كاركردگرايى» است...
همكارانم اشاره مى كنند: الآن اين «كاركردگرايى» شما يعنى چه؟!

عاشقانِ قُلمبه 
سُلمبه گويى!

 اميد ظرافتى  

ايستگاه / «عبــاس صبورى» رئيس 
شوراى شهر «اهرم» با انتشار فيلم هاى 
عجيب و غريب از خودش حســابى 
خبرساز شده است. از فيلمى كه آقاى 
صبورى در آن براى حمايت از كالاى 
ايرانى، درحال شكستن تلفن خارجى 
است، بگيريد تا فيلمى كه در كانال آب 
نشسته و با پاشيدن آب روى خودش 

از مســئولانى كه كانال آب را تعمير كرده اند، تشكر مى كند! اين اقدام هاى 
رئيس شوراى شهر اهرم انتقاد برخى از كاربران فضاى مجازى و شبكه هاى 
ماهواره اى را به دنبال داشت اما اين مسئول پرحاشيه در اينستاگرامش اعلام 
كرد: «شــبكه «من و تو» هر غلطى مى خواهــد بكند! اين دو فيلم آن قدر 

پربازديد بوده كه به دست رهبر انقلاب هم رسيده است».

ايســتگاه /  چند روز بعد از قهرمانى 
فرانســه در جام جهانى فوتبال 2018، 
حواشــى اين قهرمانى هنــوز به پايان 
نرسيده است. بعد از انتشار تصاويرى از 
زباله هايى كه فرانسوى ها در خيابان هاى 
پاريس ريخته بودند و واكنش كاربران 
فضاى مجازى به اين اتفاق، اين بار آمار 
دستگير شده هاى جشن قهرمانى سوژه 

كاربران فضاى مجازى شده است. واكنش برخى كاربران در اين باره را مى خوانيد: 
«دو نفر كشته شدن، 500 نفر دستگير شدن، 845 تا ماشين به آتش كشيده 
شــده و... اينم از فرانسه روشنفكر دكارت و ولتر...اگه توى ايران به خاطر شادى 
جام جهانى حتى يك نفر هم دســتگير شده بود مى گفتن نظام ايران با شادى 

مردم مخالفه!»

ايستگاه /  «على فروغى» مدير جوان 
شــبكه 3 با انتشار پســتى در صفحه 
اينستاگرامش به ماجراى گزارش روزنامه 
شرق و اتهامات اين روزنامه به «احسان 
عليخانى»، «مهران مديرى» و شبكه 3 
واكنش نشــان داده و نوشته است: «در 
فيلم «محرمانه  لس آنجلس»، روزنامه اى 
وجــود دارد به نام «هــاش هاش» كه 

كار ويژه اش انتشار مطالب افشاگرانه  از فسادها و اتفاقات پشت پرده  شهر لس 
آنجلس و حواشى زرد ستارگان هاليوودى است. بتدريج مشخص مى شود اين 
روزنامه و سردبيرش آلت دست مفسدان شهرند كه در پوشش افشاگرى، رقبا و 
دشمنان خود را بدنام مى كنند. اين را گفتم تا بگويم حكايت شبكه  3 و حواشى 

خبرى اين روزهايش، چيزى است شبيه به همين ماجراى فيلم بالا!»

مثل «محرمانه نيويورك»مسئول جنجالى

مجاز آباد

فرانسه روشنفكر!

آشكار شدن بزرگ
هفته نامه «ويك» با طرحى جالب 
توجه بر جلد، به ديدار اخير دونالد 
ترامپ و ولاديمير پوتين رئيسان 
جمهور آمريكا و روسيه پرداخته 
اســت. اين نشــريه با الهــام از 
عروسك هاى مشهور روسى به نام 
ماتروشكا كه از بزرگ به كوچك 
مى گيرند،  قــرار  يكديگر  داخل 
بيرون آمدن عروســك پوتين از 
داخل عروســك ترامپ را با تيتر 
«آشكار شدن بزرگ» تلفيق كرده 
اســت. ويك اين سؤال  را مطرح 
مى كند كــه چرا ترامپ در ديدار 

اخير خود با پوتين با ژستى فروتنانه، خود را طرف رئيس جمهور روسيه و 
در مقابل آمريكا قرار داده است؟ 

آموزش پس انداز
ماهنامه اقتصادى مانى (پول) در 
تازه ترين شماره خود در گزارشى 
به تمجيد از يك برنامه تلويزيونى 
براى كمك به مردم در راســتاى 
زندگى مالى بهتر مى پردازد. اين 
نشريه با به روى جلد بردن عكس 
شــخصيت هاى اصلى مجموعه 
(ديد   queer eye تلويزيونــى 
وسيع) كه شامل پنج متخصص 
در حوزه هاى خوراك، پوشــاك، 
اســت،  طراحــى  و  فرهنــگ 
نقش مثبت چنيــن برنامه هاى 
تلويزيونى را در آموزش پس انداز، 

ســرمايه گذارى و خرج كردن با برنامه براى بينندگان مورد بررســى قرار 
مى دهد.

بيمارى «ياز»
مجلــه علمــى «ســاينس» در 
تازه ترين شماره خود در پرونده اى 
به شيوع شــديد بيمارى «ياز» 
در كشــورهاى گــرم و مرطوب 
مى پردازد. اين بيمارى پوســتى 
كه روى پاى ســوژه عكس روى 
جلد نيز مشخص است، به گفته 
ســاينس ميليون ها نفــر را در 
چند وقت اخير مبتــلا كرده در 
حالى كه تنها با يك قرص ارزان 
مى توان جلوى آن را گرفت. اين 
فرضيه ساخت  نشريه همچنين 
كاغذهاى ديوارى با طرح هاى قابل 

لمس روى آن را بررسى كرده و همين طور ساز و كار بشر در آلوده كردن 
و تلاش براى پاكيزه كردن مجدد محيط  زيست را زير ذره بين برده است.

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور
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